
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 19753, 19786 
2. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: 
Επαναληπτική κλήρωση ενώπιον της Ολοµέλειας της Βου-

λής, από τον Πρόεδρό της, µεταξύ των µελών του Αρείου
Πάγου και του Συµβουλίου της Επικρατείας, για την ανάδειξη
τριών τακτικών και δύο αναπληρωµατικών µελών του αρµο-
δίου Ειδικού Δικαστηρίου, σύµφωνα µε τα άρθρα 86 παρά-
γραφος 4 του Συντάγµατος, 158 παράγραφοι 1 και 2 του
Κανονισµού της Βουλής και 12 του ν.3126/2003 «Ποινική ευ-
θύνη των Υπουργών» όπως ισχύουν, µετά από την έκδοση
του µε αριθµό 4/2022 Βουλεύµατος του Δικαστικού Συµβου-
λίου του άρθρου 86 παράγραφος 4 του Συντάγµατος, σύµ-
φωνα µε το οποίο παραπέµπεται σε δίκη ο πρώην Υπουργός
Επικρατείας από 23-9-2015 έως 5-11-2016 και εν συνεχεία
Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης έως
τις 9-7-2019, κ. Νικόλαος Παππάς ενώπιον του Ειδικού Δικα-
στηρίου για αξιόποινη πράξη κατά την άσκηση των καθηκόν-
των του., σελ. 19753 - 19758 

3. Ανακοινώνεται ότι µετά την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου
4086 από την 11η Ιουλίου 2022 επιστολή του Υπουργού Δι-
καιοσύνης κ. Κωνσταντίνου Τσιάρα και µετά το υπ’ αριθµόν
7/29-07-2022 έγγραφο της Γραµµατέως του Ειδικού Δικαστη-
ρίου απεστάλη προς τη Βουλή µε το υπ’ αριθµόν πρωτοκόλ-
λου 5136/7-9-2022 έγγραφο του Υπουργού Δικαιοσύνης
κατάλογος των µελών του Αρείου Πάγου και του Συµβουλίου
της Επικρατείας, που έχουν διοριστεί ή προαχθεί στο βαθµό
που κατέχουν πριν από την υποβολή της πρότασης για
άσκηση δίωξης, δηλαδή στις 9-3-2021, σύµφωνα µε τα
άρθρα 86 παράγραφος 4 του Συντάγµατος, 158 παράγραφοι
1 και 2 του Κανονισµού της Βουλής και 12 του ν.3126/2003
«Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, σελ. 19753 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 19753, 19757, 19758,
19759, 19760, 19761, 19766, 19768, 19770, 19772, 19775,
19779, 19781, 19786 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 23 Σεπτεµβρίου 2022, σελ. 19758 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων

και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής: «Κύρωση Συµφωνίας Τροπο-
ποίησης της από 2.2.2018 Σύµβασης Παραχώρησης σχετικά
µε τη χρήση και την εκµετάλλευση ορισµένων χώρων και πε-
ριουσιακών στοιχείων εντός του Λιµένος Θεσσαλονίκης µε-
ταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της ανώνυµης εταιρείας µε
την επωνυµία «ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΛΙΜΕΝΟΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
Α.Ε.»», σελ. 19759 - 19783 

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, οι Υπουργοί Υποδοµών

και Μεταφορών, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Εθνικής  Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Προ-
στασίας του Πολίτη, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύ-
νης, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, Τουρισµού, οι Υπουργοί Επικρατείας,

καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Εξωτερι-
κών και Εσωτερικών κατέθεσαν στις 21 Σεπτεµβρίου του τρέ-
χοντος έτους σχέδιο νόµου µε τίτλο «Διατάξεις για τις
δηµόσιες υπεραστικές και αστικές τακτικές οδικές µεταφο-
ρές επιβατών. Αναδιοργάνωση των εταιρειών ΟΣΕ Α.Ε. και
ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. και λοιπές διατάξεις», σελ. 19761 
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ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ . , σελ. 19753 – 19758
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ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 19772 – 19786
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Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής:

ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 19775
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 19767, 19768
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 19764
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 19767
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 19771
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 19762
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 19769, 19770, 19774
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 19776
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 19772
ΚΟΛΛΙΑΣ Κ. , σελ. 19770
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ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 19760
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ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 19775
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , 

σελ. 19773
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 19761
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Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 19768

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Α’

Πέµπτη 22 Σεπτεµβρίου 2022



Αθήνα, σήµερα στις 22 Σεπτεµβρίου 2022, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.14’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 21-9-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Ρ�’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 21
Σεπτεµβρίου 2022, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Εταιρική διακυ-
βέρνηση των Ανωνύµων Εταιρειών του Δηµοσίου και των λοιπών
θυγατρικών της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιου-
σίας, διαχείριση συµµετοχών του Δηµοσίου σε ανώνυµες εται-
ρείες και ρυθµίσεις για την Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και
Περιουσίας, αξιολόγηση της έναντι του Δηµοσίου φερεγγυότη-
τας και πιστοληπτικής ικανότητας φυσικών και νοµικών προσώ-
πων και σύσταση Ανεξάρτητης Αρχής Πιστοληπτικής Αξιολό-
γησης, ίδρυση και λειτουργία Κεντρικού Μητρώου Πιστώσεων,
Συµπληρωµατικός Κρατικός Προϋπολογισµός οικονοµικού έτους
2022 και λοιπές διατάξεις οικονοµικού και αναπτυξιακού χαρα-
κτήρα».)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Επαναληπτική κλήρωση ενώπιον της Ολοµέλειας της Βουλής,
από τον Πρόεδρό της, µεταξύ των µελών του Αρείου Πάγου και
του Συµβουλίου της Επικρατείας, για την ανάδειξη τριών τακτι-

κών και δύο αναπληρωµατικών µελών του αρµοδίου Ειδικού Δι-
καστηρίου, σύµφωνα µε τα άρθρα 86 παράγραφος 4 του Συν-
τάγ- µατος, 158 παράγραφοι 1 και 2 του Κανονισµού της Βουλής
και 12 του ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών» όπως
ισχύουν, µετά από την έκδοση του µε αριθµό 4/2022 Βουλεύµα-
τος του Δικαστικού Συµβουλίου του άρθρου 86 παράγραφος 4
του Συντάγµατος, σύµφωνα µε το οποίο παραπέµπεται σε δίκη
ο πρώην Υπουργός Επικρατείας από 23-9-2015 έως 5-11-2016
και εν συνεχεία Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενη-
µέρωσης έως τις 9-7-2019, κ. Νικόλαος Παππάς ενώπιον του Ει-
δικού Δικαστηρίου για αξιόποινη πράξη κατά την άσκηση των
καθηκόντων του.

Μετά την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 4086 από την 11η Ιουλίου
2022 επιστολή του Υπουργού Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνου
Τσιάρα και µετά το υπ’ αριθµόν 7/29-07-2022 έγγραφο της Γραµ-
µατέως του Ειδικού Δικαστηρίου απεστάλη προς τη Βουλή µε το
υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 5136/7-9-2022 έγγραφο του Υπουρ-
γού Δικαιοσύνης κατάλογος των µελών του Αρείου Πάγου και
του Συµβουλίου της Επικρατείας, που έχουν διοριστεί ή προαχ-
θεί στο βαθµό που κατέχουν πριν από την υποβολή της πρότα-
σης για άσκηση δίωξης, δηλαδή στις 9-3-2021, σύµφωνα µε τα
άρθρα 86 παράγραφος 4 του Συντάγµατος, 158 παράγραφοι 1
και 2 του Κανονισµού της Βουλής και 12 του ν.3126/2003 «Ποι-
νική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει.

Ο σχετικός κατάλογος που µας έστειλε ο Υπουργός Δικαιοσύ-
νης θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης.

(Ο προαναφερθείς κατάλογος καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Α’

Πέµπτη 22 Σεπτεµβρίου 2022



19754 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Α’ - 22 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19755



19756 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ως µέλη της εφορευ-
τικής επιτροπής της κληρώσεως ορίζονται: Ο Α’ Αντιπρόεδρος
της Βουλής κ. Νικήτας Κακλαµάνης, ο Β’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής κ. Χαράλαµπος Αθανασίου, ο Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής
κ. Δηµήτριος Βίτσας και ο Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Από-
στολος Αβδελάς. Ως Γραµµατέας της Επιτροπής ορίζεται ο
Γραµµατέας της Βουλής και Βουλευτής Πέλλης της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασίλειος (Λάκης)
Βασιλειάδης.

Θα διεξαχθούν δύο διαδοχικές κληρώσεις.
Η πρώτη κλήρωση θα διεξαχθεί µεταξύ των µελών του Αρείου

Πάγου, που περιλαµβάνονται στον αποσταλέντα από τον κ.
Τσιάρα κατάλογο, για την ανάδειξη δύο τακτικών µελών του Ει-
δικού Δικαστηρίου και ενός αναπληρωµατικού.

Η δεύτερη κλήρωση θα διεξαχθεί από τον κατάλογο των
µελών του Συµβουλίου της Επικρατείας που περιλαµβάνονται
στον αποσταλέντα κατάλογο, για την ανάδειξη ενός τακτικού µέ-
λους και ενός αναπληρωµατικού µέλους του Ειδικού Δικαστη-
ρίου.

Οι κληρώσεις θα διεξαχθούν ως ακολούθως:
Τα ονόµατα των δικαστών εκάστης κληρώσεως θα αναγιγνώ-

σκονται από τον Α’ Αντιπρόεδρο κ. Νικήτα Κακλαµάνη.
Ο Β’ Αντιπρόεδρος κ. Χαράλαµπος Αθανασίου θα περιτυλίγει

τους κλήρους, θα τους τοποθετεί έναν προς έναν στο αντίστοιχο
αδιαφανές σφαιρίδιο, το οποίο θα ρίχνει εντός της διαφανούς
κάλπης, η οποία θα ευρίσκεται επί της Έδρας. Κατόπιν θα ανα-
κατευθούν πάλι καλά τα αδιαφανή σφαιρίδια µέσα στη διαφανή
κάλπη από τον Δ’ Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Δηµήτριο Βίτσα. 

Τέλος, ο Πρόεδρος της Βουλής θα ανασύρει ένα-ένα τα σφαι-
ρίδια από την κάλπη και κάθε σφαιρίδιο που θα ανασύρεται θα
παραδίδεται στον Ζ’ Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Απόστολο
Αβδελά, ο οποίος θα το ανοίγει και θα το επιδεικνύει στον Πρό-
εδρο της Βουλής και στους παρισταµένους Αντιπροέδρους και
αφού αναγγείλει το όνοµα, θα το παραδίδει στον Γραµµατέα κ.
Βασίλειο Βασιλειάδη, ο οποίος κ. Βασιλειάδης θα το αναγράφει
στα Πρακτικά.

Από την πρώτη κάλπη, στην οποία θα τοποθετηθούν οι κλήροι
µε τα ονόµατα των µελών του Αρείου Πάγου, θα εξαχθούν τρεις
κλήροι: δύο για την ανάδειξη των δύο τακτικών µελών του Ειδι-
κού Δικαστηρίου και ένας κλήρος για την ανάδειξη του ενός ανα-
πληρωµατικού µέλους.

Από τη δεύτερη κάλπη, στην οποία θα τοποθετηθούν οι κλήροι
µε τα ονόµατα των µελών του Συµβουλίου της Επικρατείας, θα
εξαχθούν δύο κλήροι: ένας για το τακτικό µέλος του Ειδικού Δι-
καστηρίου και ένας για την ανάδειξη του αναπληρωµατικού µέ-
λους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνείτε µε την πρόταση ως
προς τη διαδικασία;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς το Σώµα

συµφώνησε οµοφώνως ως προς την περιγραφείσα διαδικασία.
Προχωρούµε τώρα στη διεξαγωγή της κληρώσεως. Παρα-

καλώ, κύριε Κακλαµάνη, να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου
των µελών του Αρείου Πάγου.

(Στο σηµείο αυτό αρχίζει η ανάγνωση του καταλόγου των
µελών του Αρείου Πάγου από τον Α’ Αντιπρόεδρο της Βουλής κ.
Νικήτα Κακλαµάνη)

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δι-
καστικοί λειτουργοί Αρείου Πάγου, έντεκα. Οι εξής:

1. Βασίλειος Μαχαίρας
2. Αικατερίνη Βλάχου
3. Μαρία Λεπενιώτη
4. Ασηµίνα Υφαντή
5. Ιωάννα Μαργέλλου - Μπουλταδάκη
6. Ιωάννης Δουρουκλάκης
7. Δηµητρία Στρούζα - Ξένου ή Κοκολέτση
8. Μαρία Κουφούδη
9. Γεώργιος Καλαµαρίδης
10. Κυριάκος Μπαµπαλίδης
11. Μαρία Βάρκα

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ανεγνώσθησαν συνολικώς τα ονόµατα έντεκα δικα-
στών εκ του καταλόγου των µελών του Αρείου Πάγου.

Διαπιστώνεται ότι έχουν τοποθετηθεί όλα τα προς κλήρωση
ονόµατα µέσα στα αδιαφανή σφαιρίδια -ένα σε κάθε σφαιρίδιο-
και τοποθετήθηκαν όλα στη διάφανη κάλπη.

Παρακαλώ τώρα τον Δ’ Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Δηµήτριο
Βίτσα να ανακατέψει τα σφαιρίδια που βρίσκονται στην κάλπη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Δηµήτριος
Βίτσας αναδεύει τα σφαιρίδια που βρίσκονται στην κάλπη)

(Στη συνέχεια ο Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Δηµήτριος Βί-
τσας εξάγει ανά ένα τα σφαιρίδια, τα αποσφραγίζει, επιδεικνύει
το ευρισκόµενο σε καθένα από αυτά όνοµα και τα παραδίδει
στον Ζ’ Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Απόστολο Αβδελά, ο οποίος
το εκφωνεί προς το Σώµα και το παραδίδει στον Γραµµατέα, ο
οποίος σηµειώνει ιδιοχείρως στο σχετικό πρακτικό τα ονόµατα
κατά σειρά εκφώνησης.)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα ήθελα να σας ανακοινώσω τα ακό-
λουθα:

Ως τακτικά µέλη του Ειδικού Δικαστηρίου κληρώθηκαν κατά
σειρά οι εξής δύο δικαστές εκ του καταλόγου των µελών του
Αρείου Πάγου: Η κ. Δηµητρία Στρούζα - Ξένου ή Κοκολέτση και
η κ. Μαρία Βάρκα.

Ως αναπληρωµατικό µέλος κληρώθηκε η δικαστής εκ του κα-
ταλόγου των µελών του Αρείου Πάγου κ. Μαρία Κουφούδη.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου των µελών
του Συµβουλίου της Επικρατείας.

(Στο σηµείο αυτό αρχίζει η ανάγνωση του καταλόγου των
µελών του Συµβουλίου της Επικρατείας από τον Α’ Αντιπρόεδρο
της Βουλής κ. Νικήτα Κακλαµάνη)

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δι-
καστικοί λειτουργοί του Σ.τ.Ε., τριάντα δύο. Οι εξής:

ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΙ
1. Μαρίνα - Ελένη Κωνσταντινίδου
2. Γεώργιος Τσιµέκας
ΣΥΜΒΟΥΛΟΙ ΤΗΣ ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ
1. Ευθύµιος Αντωνόπουλος
2. Παναγιώτα Καρλή
3. Μαρίνα Παπαδοπούλου
4. Διοµήδης Κυριλλόπουλος
5. Κωνσταντίνος Κουσούλης
6. Θεόδωρος Αραβάνης
7. Δηµήτριος Μακρής
8. Ταξιαρχία Κόµβου
9. Παρασκευή Μπραΐµη (συζ. Μάζου)
10. Ηλίας Μάζος (συζ. Μπραΐµη)
11. Χρήστος Ντουχάνης
12. Βασιλική Κίντζιου
13. Ελένη Παπαδηµητρίου
14. Βικτωρία Πλαπούτα
15. Δηµήτριος Εµµανουηλίδης
16. Όλγα Παπαδοπούλου
17. Ιωάννης Σύµπλης
18. Κωνσταντίνα Κονιδιτσιώτου
19. Αγγελική Μίντζια
20. Χριστίνα Σιταρά
21. Μαρλένα Τριπολιτσιώτη
22. Βασίλης Ανδρουλάκης
23. Φραντζέσκα Γιαννάκου
24. Ευσταθία Σκούρα
25. Κωνσταντία Λαζαράκη
26. Δηµήτριος Βασιλειάδης
27. Αικατερίνη Ρωξάνα
28. Ειρήνη Σταυρουλάκη
29. Μαρίνα - Αλεξάνδρα Τσακάλη
30. Ελένη Γεωργούτσου
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ανεγνώσθησαν συνολικώς µόλις τα ονόµατα τριάντα
δύο δικαστών εκ του καταλόγου των µελών του Συµβουλίου της
Επικρατείας. Διαπιστώνεται ότι έχουν τοποθετηθεί όλα τα προς
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κλήρωση ονόµατα µέσα στα σφαιρίδια -ένα σε κάθε σφαιρίδιο-
και τοποθετήθηκαν όλα στη διαφανή κάλπη.

Παρακαλώ τώρα τον Δ’ Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Δηµήτριο
Βίτσα να ανακατέψει τα σφαιρίδια που βρίσκονται στην κάλπη.

(Στο σηµείο αυτό ο Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Δηµήτριος
Βίτσας ανακατεύει τα σφαιρίδια που βρίσκονται στην κάλπη)

Αµέσως τώρα θα ξεκινήσουµε την κλήρωση των ονοµάτων.
Θυµίζω ότι για το Συµβούλιο της Επικρατείας θα βγάλουµε δύο
κλήρους, έναν τακτικό και έναν αναπληρωµατικό.

(Στη συνέχεια ο Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Δηµήτριος Βί-
τσας εξάγει ανά ένα τα σφαιρίδια, τα αποσφραγίζει, επιδεικνύει
το ευρισκόµενο σε καθένα από αυτά όνοµα, και τα παραδίδει
στον Ζ’ Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Απόστολο Αβδελά, ο οποίος
το εκφωνεί προς το Σώµα και το παραδίδει στο Γραµµατέα, ο
οποίος σηµειώνει ιδιοχείρως στο σχετικό πρακτικό τα ονόµατα
κατά σειρά εκφώνησης.)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα ήθελα να σας ανακοινώσω τα ακό-
λουθα:

Ως τακτικό µέλος του ειδικού δικαστηρίου κληρώθηκε ο δικα-
στής εκ του καταλόγου των µελών του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας κ. Ηλίας Μάζος.

Ως αναπληρωµατικό µέλος κληρώθηκε ο δικαστής εκ του κα-
ταλόγου των µελών του Συµβουλίου της Επικρατείας κ. Γεώργιος
Τσιµέκας.

Παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την
υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνε-
δρίασης καθ’ ο µέρος αφορούν στην ειδική ηµερήσια διάταξη,
γιατί πρέπει να αποσταλεί στην Πρόεδρο του ειδικού δικαστη-
ρίου ο κατάλογος των τριών τακτικών και των δύο αναπληρωµα-
τικών µελών του αρµοδίου Ειδικού Δικαστηρίου, τα οποία
συνολικά κληρώθηκαν κατά τη σηµερινή συνεδρίαση.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε οµοφώνως τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε

η επαναληπτική κλήρωση για την ανάδειξη τριών τακτικών και
δύο αναπληρωµατικών µελών του αρµοδίου Ειδικού Δικαστη-
ρίου, σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη.

Μετά από ολιγόλεπτη διακοπή θα προχωρήσουµε στην ηµε-
ρήσια διάταξη νοµοθετικής εργασίας.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Πριν προχωρήσουµε στην ηµερήσια διάταξη νοµοθετικής ερ-
γασίας, επιτρέψτε µου πρώτα να ανακοινώσω στο Σώµα το δελ-
τίο επίκαιρων ερωτήσεων της Παρασκευής 23 Σεπτεµβρίου 2022. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1011/15-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς κ. Κωνσταντίνου Ζαχαριάδη προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Διακίνηση επικίνδυνων σεναρίων για τις
επερχόµενες εθνικές εκλογές».

2. Η µε αριθµό 1019/16-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Χαλκιδικής του Κινήµατος Αλλαγής κ. Αποστόλου Πάνα
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Κατασκευή φράγµατος Νέας Τρίγλιας Χαλκιδικής».

3. Η µε αριθµό 1021/19-9-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρίας
Κοµνηνάκα προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Για την
παροχή έκτακτης χρηµατοδότησης προς τους δήµους και τις
σχολικές επιτροπές για να ανταποκριθούν στις συνθήκες ακρί-
βειας και των ανατιµήσεων».

4. Η µε αριθµό 1029/19-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία
Αρσένη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Πληµµύρες
στη δυτική Αθήνα η νέα κανονικότητα».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1016/16-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λακωνίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Σταύρου Αραχωβίτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Πορεία του Εθνικού Στρατηγικού Σχέ-
διου της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής (ΚΑΠ) 2023-2027».

2. Η µε αριθµό 1020/16-9-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Αντω-
νίας (Τόνιας) Αντωνίου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Αποτελεσµατική αξιοποίηση των στελεχών που εργάζονται ως
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου (ΙΔΟΧ) στο πεδίο της απο-
κατάστασης επιπτώσεων φυσικών καταστροφών».

3. Η µε αριθµό 1023/19-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Ανατολικής Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Άµεση αποκατάσταση του σχολικού συγκροτήµατος των γυµνα-
σίων του Δήµου Παιανίας».

4. Η µε αριθµό 1017/16-9-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Καστοριάς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ολυµπίας Τελιγιορίδου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση της ΝΔ οφείλει ξεκάθαρες
απαντήσεις για το φράγµα Νεστορίου και άµεση επανέναρξη ερ-
γασιών».

5. Η µε αριθµό 1025/19-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
θέµα: «Άµεση έκδοση της παρ. 1 του άρθρου 12 του ν.4797/2021
για την επιχορήγηση φυσικών προσώπων που δεν είναι κατά
κύριο επάγγελµα αγρότες, αλλά κατέχουν αγροτικές εκµεταλ-
λεύσεις και υπέστησαν µεγάλες ζηµιές από τον σεισµό της 27ης

Σεπτεµβρίου 2021».
6. Η µε αριθµό 1027/19-9-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Εσωτερικών,
µε θέµα: «Αποτροπή της διαδικασίας της έξωσης του 9ου δηµο-
τικού σχολείου Αιγάλεω από το κτήριο που στεγάζεται».
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής: «Κύρωση Συµφωνίας Τροποποίησης της από
2.2.2018 Σύµβασης Παραχώρησης σχετικά µε τη χρήση και την
εκµετάλλευση ορισµένων χώρων και περιουσιακών στοιχείων
εντός του Λιµένος Θεσσαλονίκης µεταξύ του Ελληνικού Δηµο-
σίου και της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ
ΛΙΜΕΝΟΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ Α.Ε.»».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 15 Σεπτεµβρίου 2022 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Στο σηµείο αυτό θα ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγ-

γραφής και οι Βουλευτές µπορούν να εγγράφονται µέχρι και τον
δεύτερο εισηγητή, οπότε θα επανέλθουµε και θα σας ανακοινώ-
σουµε πόσοι έχουν εγγραφεί και τους χρόνους οµιλίας. 

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελένη
Ράπτη για δεκαπέντε λεπτά. 

ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα την κύρωση

της συµφωνίας που τροποποιεί τη σύµβαση παραχώρησης σχε-
τικά µε τη χρήση και την εκµετάλλευση ορισµένων χωρών και πε-
ριουσιακών στοιχείων εντός του λιµένος Θεσσαλονίκης, µια
σύµβαση που έγινε τον Φεβρουάριο του 2018 µεταξύ του ελλη-
νικού δηµοσίου και της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία
«Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης Α.Ε.» και η οποία τροποποι-
ήθηκε τον Ιούλιο του 2022, προκειµένου να αντιµετωπίσει ζητή-
µατα που ανέκυψαν κατά την εφαρµογή της σύµβασης παρα-
χώρησης. 

Γιατί χρειάζεται νόµος για την παρούσα τροποποίηση; Διότι
αποτελεί τροποποίηση της σύµβασης παραχώρησης η οποία κυ-
ρώθηκε µε τον ν.4522/2018. Συνεπώς και οποιαδήποτε µεταγε-
νέστερη τροποποίηση είναι υποχρεωτικό να κυρωθεί, επίσης, µε
νόµο. Για να δούµε, όµως ποιο είναι το πρόβληµα που καλείται
να αντιµετωπίσει η παρούσα τροποποίηση.

Όπως όλοι γνωρίζετε, το λιµάνι της Θεσσαλονίκης είναι κεν-
τρικό σηµείο στον συνολικό σχεδιασµό για την οικονοµική ανά-
πτυξη της Θεσσαλονίκης, τόσο σε επίπεδο εµπορευµατικών
µεταφορών, αφού αποτελεί πύλη για την Ευρώπη, όσο βέβαια
και σε επίπεδο τουρισµού, φιλοδοξώντας να γίνει προορισµός
τουρισµού κρουαζιέρας, αλλά και να αναπτύξει θαλάσσιες συν-
δέσεις µε το µεγαλύτερο µέρος της νησιωτικής χώρας. 

Δεν θα ήταν υπερβολή να πούµε πως στο λιµάνι χτυπάει η καρ-
διά της πόλης µας, γι’ αυτό και έχουµε όλοι ιδιαίτερο ενδιαφέρον
σε κάθε σχετικό θέµα. Εξίσου, σηµαντική είναι και η ανάπλαση
των χώρων του λιµένος. Είναι µια έκταση χιλιάδων στρεµµάτων,
µε πολλά παλαιά κτήρια και ελεύθερους χώρους, που µπορεί να
αλλάξει την εικόνα της πόλης, αναδεικνύοντας το πανέµορφο
παραλιακό της µέτωπο. 

Πρόκειται, λοιπόν, για ένα έργο πνοής το οποίο αφορά όλη τη
Θεσσαλονίκη, που δηµιουργεί το ίδιο µια δυναµική ανάπτυξης,
αφού οι εργασίες αποκατάστασης, ανακατασκευής και λειτουρ-
γίας των χώρων και -εν προκειµένω- του παλαιού τελωνειακού
σταθµού, θα προσφέρουν δουλειές σε τοπικές επιχειρήσεις,
επαγγελµατικές οµάδες και εργαζόµενους, σε µία σειρά κλάδων,
όπως η ναυτιλία, οι λιµενικές υπηρεσίες, η εφοδιαστική αλυσίδα,
οι µεταφορές. 

Συνεπώς, πολύ απλά, όσο καλύτερα υλοποιηθεί η σύµβαση
παραχώρησης, τόσο θεαµατικότερα θα είναι τα αποτελέσµατά
της. 

Είναι, λοιπόν, εξαιρετικά σηµαντικό όπου παρατηρείται οποι-
αδήποτε υστέρηση ή απαιτείται οποιαδήποτε βελτίωση ή συν-
τρέχουν ιδιαίτερες συνθήκες, να γίνονται οι απαραίτητες ενέρ-

γειες ή διορθώσεις, που θα µεγιστοποιήσουν το επιδιωκόµενο
αποτέλεσµα. 

Προφανώς, οι εξελίξεις της τελευταίας διετίας, αρχικά µε την
πανδηµία και στη συνέχεια µε την ενεργειακή κρίση, έχουν δηµι-
ουργήσει έκτακτες συνθήκες και έχουν µεταβάλει µέρος του αρ-
χικού σχεδιασµού για την ανάπτυξη του λιµανιού της πόλης.
Αυτή την κατάσταση επιχειρεί να αντιµετωπίσει το άρθρο 1 της
συµφωνίας τροποποίησης του συζητούµενου νοµοσχεδίου, πα-
ρέχοντας τη σχετική χρονική παράταση για την υλοποίηση της
υποχρέωσης που προκύπτει από την αρχική σύµβαση παραχώ-
ρησης. 

Ταυτόχρονα -και εδώ είναι το σηµαντικό στοιχείο της νέας διά-
ταξης- επεκτείνεται η διατύπωση της σχετικής συµβατικής υπο-
χρέωσης, προβλέποντας πλέον και υποχρέωση πρόσθετης µε-
λέτης αξιοποίησης και όχι µόνο στατικής αποκατάστασης, καθώς
και κάθε µελετητική ενέργεια που θα συµβάλει στη χρήση και εκ-
µετάλλευση του παλαιού τελωνειακού σταθµού. Τέλος, παρατεί-
νεται αναλόγως και ο χρόνος κατασκευής και υλοποίησης του
έργου. 

Στην ίδια, ακριβώς, λογική της αποκόλλησης του µείζονος
οφέλους για το δηµόσιο και την πόλη, κινείται και η επόµενη πα-
ράγραφος του άρθρου 1 της συµφωνίας τροποποίησης του συ-
ζητούµενου νόµου που επεκτείνει σηµαντικά το µήκος του
προβλήτα 6. Πρόκειται για µία τροποποίηση, ουσιαστική, η υλο-
ποίηση της οποίας αναµένεται να ενισχύσει τη δυνατότητα εξυ-
πηρέτησης πολύ µεγαλύτερων πλοίων µεταφοράς εµπορευ-
µατοκιβωτίων, τα λεγόµενα Ultra Large Container Vehicles, χω-
ρητικότητας έως και είκοσι τριών χιλιάδων TEU, τα οποία µε την
αρχική σύµβαση παραχώρησης δεν θα µπορούσαν να ελλιµενι-
στούν. 

Είναι µια τροποποίηση, λοιπόν, που βελτιώνει την ανταγωνιστι-
κότητα του λιµένα της Θεσσαλονίκης και αναµένεται να έχει πολ-
λαπλασιαστικές θετικές συνέπειες στην τοπική οικονοµία, αλλά
και να αυξήσει το αντάλλαγµα που αποδίδεται κάθε χρόνο στο
ελληνικό δηµόσιο. 

Τέλος, η τροποποίηση της παραγράφου 3 έχει ως στόχο, παρά
την παρέκκλιση του άρθρου 7.11 της σύµβασης παραχώρησης,
να παραµείνει στις υποχρεωτικές επενδύσεις, η αγορά πέντε µη-
χανηµάτων µεταφοράς και στοιβασίας εµπορευµατοκιβωτίων,
συνολικού προϋπολογισµού 4 εκατοµµυρίων ευρώ, υπό την προ-
ϋπόθεση, ωστόσο, πως ο φάκελος τεκµηρίωσης και η εν γένει
προµήθεια θα είναι σύµφωνες µε τις απαιτήσεις του άρθρου 7.11
της σύµβασης παραχώρησης. 

Αυτό καθίσταται αναγκαίο, γιατί µε τη χρήση εξοπλισµού τε-
λευταίας τεχνολογίας, µε αυτοµατοποιηµένα συστήµατα ηλε-
κτροκίνητων -αντί ντιζελοκίνητων- µηχανηµάτων, θα έχουµε
εξοικονόµηση χρόνου, µεγαλύτερη ασφάλεια, αύξηση της αντα-
ποδοτικότητας και µείωση των εκποµπών διοξειδίου του άν-
θρακα, του παραγόµενου θορύβου και της όχλησης των όµορων
αστικών περιοχών.

Άρα, δηλαδή, θα βελτιώσουµε και το περιβαλλοντικό αποτύ-
πωµα του λιµένα, κάτι εξαιρετικά κρίσιµο ειδικά για ένα λιµένα
που βρίσκεται µέσα στον αστικό ιστό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χρειάζεται νοµίζω να επιση-
µάνω το απολύτως προφανές σε ό,τι αφορά τον τρόπο που ενερ-
γεί η Κυβέρνηση σε οτιδήποτε µπορεί να αυξάνει το εθνικό
επενδυτικό όφελος και τα έσοδα από την αξιοποίηση της δηµό-
σιας περιουσίας. Εξετάζουµε µε µεγάλη προσοχή κάθε γραµµή
των συµβάσεων. Στεκόµαστε µε κατανόηση στις ειδικές συνθή-
κες που αντιµετωπίζουν οι παραχωρησιούχοι στην εκπλήρωση
των συµβατικών τους υποχρεώσεων σε ένα πολύ σύνθετο και
ρευστό διεθνές περιβάλλον, αλλά και την ίδια στιγµή εκµεταλ-
λευόµαστε αιτήµατα αλλαγών από πλευράς παραχωρησιούχων
κερδίζοντας οφέλη για την πόλη και τη χώρα αφού πάντοτε
υπάρχουν περιθώρια για ουσιαστικές βελτιώσεις. 

Το σχέδιο νόµου µπορεί να έχει ως περιεχόµενο τις λίγες
γραµµές µιας σύµβασης παραχώρησης, µιας σύµβασης τροπο-
ποίησης, αλλά έχει ως αποτέλεσµα την επικύρωση µιας ακόµη
επωφελέστερης διατύπωσης υπέρ του ελληνικού δηµοσίου και
της Θεσσαλονίκης. 

Εύχοµαι να συµφωνήσουν όλες οι παρατάξεις στην προφανή
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εκτίµηση πως η τροποποίηση και ο κοινοτικός νόµος µεγιστοποι-
ούν το αποτέλεσµα για την πόλη µας και το ελληνικό δηµόσιο,
χωρίς, µάλιστα, να προκαλούνται δηµοσιονοµικές επιπτώσεις επί
του κρατικού προϋπολογισµού και του προϋπολογισµού των λοι-
πών φορέων της γενικής κυβέρνησης. 

Κατόπιν των παραπάνω, σας καλώ όλους να υπερψηφίσετε το
σχετικό νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κυρία Ράπτη, και για το σύντοµο και περιεκτικό λόγο εντός
του χρόνου που σας έχει διατεθεί.

Τον λόγο τώρα θα πάρει ο κ. Ανδρέας Μιχαηλίδης, ο εισηγη-
τής του ΣΥΡΙΖΑ, Βουλευτής Χίου. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου

εισαγωγικά και µε την ανοχή του κυρίου Προέδρου, εκµεταλ-
λευόµενος την παρουσία σας, κύριε Υπουργέ, να καταθέσω την
αγωνία µας για τις τεράστιες ελλείψεις που παρουσιάζει η δηµό-
σια ναυτική εκπαίδευση στη χώρα µας. 

Οι διορισµοί µόνιµων καθηγητών οι οποίοι λιµνάζουν εδώ και
µήνες και η απροθυµία των συνταξιούχων καθηγητών στελέχω-
σης των σχολών, µετά, µάλιστα, την τελευταία νοµοθετική πα-
ρέµβαση του κ. Μηταράκη, ο οποίος εκτός από Υπουργός, όπως
ξέρετε, παίζει τώρα και σε ένα γνωστό τηλεοπτικό σίριαλ πλέον,
ο οποίος θεσµοθέτησε την περικοπή του 30% των αποδοχών των
συνταξιούχων ναυτικών οι οποίοι προσφέρουν εκπαιδευτικό
έργο, και µε δεδοµένο ότι σε σχολές και µάλιστα σε µικρές σχο-
λές, κύριε Υπουργέ, το εκπαιδευτικό έργο κατά 60% στηρίζεται
στις υπηρεσίες που παρέχουν οι συνταξιούχοι ναυτικοί ως ναυ-
τοδιδάσκαλοι σε σχολές, στην ουσία η δηµόσια ναυτική εκπαί-
δευση και ειδικά σε αυτές τις σχολές είναι στον αέρα, λίγες
µέρες, µάλιστα, πριν από την έναρξη του επόµενου διδακτικού
έτους. 

Βεβαίως, αυτό δεν είναι ανεξήγητο, διότι το γεγονός αυτό προ-
στίθεται στη γενικότερη πολιτική σας και στο θέµα της ναυτικής
εκπαίδευσης, της απαξίωσης, δηλαδή, του δηµόσιου χαρακτήρα
της ναυτικής εκπαίδευσης και τη στροφή των παιδιών στον ιδιω-
τικό τοµέα, γεγονός που συµβαίνει ήδη, µάλιστα, µε ραγδαίο
ρυθµό. 

Σας καταθέτω, λοιπόν, και την αγωνία των ναυτικών µας για
αυτή την εξέλιξη και θα µου επιτρέψετε να καταθέσω στα Πρα-
κτικά και µια σχετική επιστολή των συνταξιούχων ναυτικών της
Χίου για τα ζητήµατα της ναυτικής εκπαίδευσης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Μιχαηλίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ας έρθουµε τώρα στο σχέδιο νόµου το οποίο φέρατε προς ψή-
φιση στην Ολοµέλεια σήµερα. Βασιζόµενοι στα ζητήµατα που πε-
ριλαµβάνει η συµφωνία τροποποίησης και τα απορρέοντα ερω-
τήµατα που θέσαµε, µπορούµε φυσικά να κάνουµε κάποιες ευ-
ρύτερες διαπιστώσεις και παρατηρήσεις. 

Κατ’ αρχάς, η γενικότερη εικόνα των επενδύσεων στο λιµάνι
της Θεσσαλονίκης, κύριε Υπουργέ, είναι αποκαρδιωτική και αυτό
προκύπτει από τις ίδιες τις απαντήσεις που δώσατε εσείς ο ίδιος
στις συνεδριάσεις της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου
όπου εισήχθη προς επεξεργασία το σχέδιο νόµου. 

Αναφέρατε, για παράδειγµα, ότι το ύψος των υποχρεωτικών
επενδύσεων που έχουν υλοποιηθεί µέχρι σήµερα φτάνει στο
ύψος των 22,5 εκατοµµυρίων ευρώ, δηλαδή, µόλις το 12,5% του
συνολικού ύψους του ποσού των 180 εκατοµµυρίων, το οποίο
πρέπει ως υποχρεωτικές επενδύσεις να κάνει η εταιρεία η οποία
έχει αναλάβει το έργο. Και επαναλαµβάνω το 12,5%.

Υπενθυµίζω ότι βρισκόµαστε χρονικά στη µέση περίπου της
πρώτης επενδυτικής περιόδου, η οποία θα πρέπει να λήξει τον
Μάρτιο του 2025 και ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, πότε θα ολοκλη-
ρωθούν αυτά τα έργα. 

Αναφορικά µε την τεχνικοοικονοµική µελέτη του κτηρίου του
παλαιού τελωνειακού σταθµού οµολογήσατε ότι ξεκίνησε το
2019 και αναµένεται να ολοκληρωθεί στους επόµενους µήνες,

σχεδόν τέσσερα χρόνια, δηλαδή, µετά. 
Η ασάφειά σας υποδεικνύει ότι δεν βρίσκεται καν κοντά στην

ολοκλήρωσή της και πλέον µε την τροποποιηµένη σύµβαση που
συζητάµε η τεχνικοοικονοµική µελέτη είναι άµεσα συνυφασµένη
µε τη στατική αποκατάσταση του κτηρίου, όπως και εσείς ο ίδιος
υπογραµµίσατε, κύριε Υπουργέ. Άρα, οι καθυστερήσεις στη µε-
λέτη αυτή φέρνουν πίσω την ολοκλήρωση όλου του έργου. 

Όπως αντιλαµβάνεστε, οι διαβεβαιώσεις που δίνετε, πόσω
µάλλον οι αόριστες αναφορές σας για τις προθεσµίες αυτές, δεν
γίνονται πλέον πιστευτές από κανέναν και έτσι έχουν εξελιχθεί
ιδιαίτερα δυσµενώς τα πράγµατα µε αποκλειστική δική σας ευ-
θύνη. 

Πέραν, όµως, των καθυστερήσεων τίθεται και ζήτηµα ουσίας
για την τεχνικοοικονοµική µελέτη και την αξιοποίηση του κτηρίου.
Θυµίζω ότι οι χρήσεις του δεν πρέπει να είναι ανταγωνιστικές
στην εµπορική δραστηριότητα της πόλης, κάτι που προβλέπεται
σαφώς από τη σύµβαση παραχώρησης. Πώς θα το διασφαλίσετε
αυτό; Σκοπεύετε να διενεργήσετε ευρεία διαβούλευση και να
ακούσετε τις ανάγκες των φορέων και µικροεπιχειρηµατιών της
πόλης; Σκοπεύετε να υλοποιήσετε έστω και συνδυαστικά µε
άλλες χρήσεις τις δραστηριότητες αυτές σχεδιασµούς, για πα-
ράδειγµα, που επίσης είχαν γίνει επί δικής µας διακυβέρνησης
παλαιότερα από τον Δηµόσιο Οργανισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης
για την ανάδειξη της πόλης του λιµανιού, για παράδειγµα, ή απλά
θα γίνει ένα τεράστιο mall, όπως ακούγεται δεξιά και αριστερά
και κυρίως δεξιά; Δεν ακούµε κάτι για το πώς φαντάζεστε να είναι
η χρήση του αποκατεστηµένου κτηρίου. 

Η ολοκλήρωση της στρατηγικής µελέτης περιβαλλοντικών επι-
πτώσεων είναι, επίσης, ένα κρίσιµο ζήτηµα τόσο ως προς τον
χρόνο υλοποίησης των επενδύσεων όσο κυρίως, ζήτηµα ουσίας.
Πέραν της διαβεβαίωσής σας ότι θα συνάδει µε την απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας που έχει εκδοθεί για τον ΟΛΠ
η όλη διαδικασία δεν ακούσαµε τίποτα συγκεκριµένο. 

Εξίσου αόριστες, κύριε Υπουργέ, είναι και οι αναφορές σας σε
συµπληρωµατικές επενδύσεις που θεωρητικά θα µπορούσαν να
αναβαθµίσουν την οικονοµική δραστηριότητα του λιµένα Θεσσα-
λονίκης, αλλά και της βορείου Ελλάδας γενικότερα, όπως, για
παράδειγµα, η σύνδεση του προβλήτα 6 µε το σιδηροδροµικό δί-
κτυο και τους µεγάλους αυτοκινητόδροµους, καθώς και η δηµι-
ουργία κέντρου logistics στο στρατόπεδο «Γκόνου». Όλα αυτά
τα έργα καρκινοβατούν µε αποκλειστική ευθύνη της Κυβέρνησής
σας. 

Αβίαστο συµπέρασµα όλων των παραπάνω είναι ότι οι δραµα-
τικές καθυστερήσεις σε όλο το φάσµα των επενδύσεων ρίχνουν
στο «καλάθι των αχρήστων» την φιλοεπενδυτική ρητορική σας.
Αντί για ανάπτυξη και δουλειές που ψευδεπίγραφα επαγγέλλε-
στε, έχουµε καθήλωση και στασιµότητα. 

Πέραν του θέµατος των επενδύσεων, όµως, η τροποποιηµένη
σύµβαση θέτει εξίσου σοβαρά ζητήµατα υποβάθµισης του δη-
µοσίου συµφέροντος από πλευράς σας. Γιατί για µας -αυτό προ-
σπαθήσαµε να αποτυπωθεί στη σύµβαση παραχώρησης του
2018- το δηµόσιο συµφέρον δεν µπορεί να θυσιάζεται στο όνοµα
οποιασδήποτε επένδυσης. Ανάπτυξη, νοµιµότητα και κοινωνικό
όφελος οφείλουν για εµάς να συνυπάρχουν ισότιµα. 

Τι βλέπουµε, όµως, από εσάς; Κατ’ αρχάς, αντιλαµβανόµαστε
και σήµερα γιατί «κατακρεουργήσατε» τις ελεγκτικές αρµοδιό-
τητες της Ρυθµιστικής Αρχής Λιµένων µε τον ν.4770 τον Ιανουά-
ριο του 2021 πριν την καταστήσετε ένα ισχνό και αποστεωµένο
µόρφωµα, για να µπορείτε τώρα να αγνοείτε σχεδόν πλήρως τη
γνωµοδότηση που εξέδωσε τον Απρίλιο του 2021, στην οποία
διατύπωσε τη διαφωνία της µε το αίτηµα του ΟΛΘ για την παρά-
ταση της προθεσµίας ολοκλήρωσης της αποκατάστασης του τε-
λωνειακού σταθµού. Σήµερα στην ακρόαση ακούσαµε τη νέα
διοίκηση της ΡΑΛ να συµφωνεί απόλυτα και να χειροκροτεί τη
συγκεκριµένη πρωτοβουλία σας. 

Το αίτηµα αυτό που είχε διατυπώσει η γνωµοδότηση της προ-
ηγούµενης διοίκησης της ΡΑΛ το αγνοείτε, παρ’ όλο που αναφέ-
ρεται σαφώς στα ζητήµατα των ποινικών ρητρών. Διότι είναι ένα
πράγµα το αίτηµα να υπάρξουν κάποιες αλλαγές σε επιµέρους
σηµεία, για παράδειγµα αυτό που αφορά τις διαστάσεις τους στο
πρόσθετο κρηπίδωµα του προβλήτα 6, και άλλο να ζητούνται ου-
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σιαστικές αλλαγές στις συµβατικές υποχρεώσεις του παραχω-
ρησιούχου, όπως αυτή για παράδειγµα που αφορά το κτήριο του
παλιού τελωνείου και, µάλιστα, σε ένα ευρύτερο πλαίσιο τερά-
στιων καθυστερήσεων στην υλοποίηση των υποχρεωτικών –το-
νίζω, υποχρεωτικών- επενδύσεων. 

Προσπαθήσατε, κύριε Υπουργέ, να δικαιολογήσετε τις καθυ-
στερήσεις της εκτέλεσης των βασικών υποχρεώσεων του παρα-
χωρησιούχου ψελλίζοντας κάποια γενικόλογα για διεθνείς
συγκυρίες και για επιπτώσεις από την πανδηµία. 

Σας ρωτώ. Επιπτώσεις υπήρξαν µόνο στις υποχρεώσεις που
έχει ο παραχωρησιούχος; Γιατί η κερδοφορία του είναι εξαιρε-
τικά ανθηρή. Εκεί οι επιπτώσεις των παραγόντων αυτών που επι-
καλείστε δεν υπάρχουν; Φτηνοί, λοιπόν, στα «λάχανα», δηλαδή
στα κέρδη του παραχωρησιούχου, ακριβοί στο «πιπέρι», δηλαδή
στις υποχρεώσεις του, τις οποίες προφανώς και τεχνηέντως κα-
θυστερεί. 

Σας λέµε ευθέως, κύριε Υπουργέ, πως εδώ τίθεται σοβαρό
θέµα απόσυρσης του Υπουργείου από την υποχρέωση διασφά-
λισης των συµφερόντων του δηµοσίου, το οποίο περιλαµβάνει
και τις ποινικές ρήτρες, αλλά αφορά βεβαίως και κάτι ευρύτερο,
την τήρηση της νοµιµότητας, την εκπλήρωση των αναλυτικών
υποχρεώσεων -πόσω µάλλον τη στιγµή που ο ΟΛΦ, επαναλαµ-
βάνω, παρουσιάζει κερδοφορία- και τη φροντίδα για τη συµπε-
ριληπτική και δίκαιη ανάπτυξη. 

Το καίριο για µας αυτό ζήτηµα σας τονίσαµε ότι παραµένει
ενεργό και το δηµόσιο συµφέρον, το συµφέρον δηλαδή της
χώρας, της κοινωνίας, των πολιτών, δεν επιδέχεται καµµία απο-
λύτως ανοχή. 

Συµπερασµατικά, όπως τονίσαµε και κατά τη συζήτηση του νο-
µοσχεδίου στην επιτροπή, το σηµερινό σχέδιο νόµου δεν είναι
µια απλή τροποποίηση κάποιων τεχνικών χαρακτηριστικών της
σύµβασης παραχώρησης, που στην περίπτωση αυτή η στάση
µας θα ήταν τελείως διαφορετική, σας διαβεβαιώνουµε. 

Ο παραχωρησιούχος «παίζει καθυστερήσεις» και ο «διαιτητής»
κοιτάει αδιάφορος. Επαναλαµβάνουµε ότι οι καθυστερήσεις υπο-
νοµεύουν τον αναπτυξιακό χαρακτήρα των έργων και αποστε-
ρούν την πόλη από εκατοντάδες επιπλέον θέσεις εργασίας στις
σηµερινές τραγικές κοινωνικές συγκυρίες. Και οι συγκεκριµένες
χαρακτηριστικές τροποποιήσεις είναι απόλυτα ευθυγραµµισµέ-
νες µε τις τακτοποιήσεις που προχωράτε άρον-άρον ως µία Κυ-
βέρνηση σε κατάρρευση και αποδροµή. 

Το ίδιο κάνατε άλλωστε και µε το λιµάνι του Πειραιά και σχε-
διάζετε ανάλογα και για το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης και της
Ηγουµενίτσας άµεσα, όπως πληροφορούµαστε. Δεν θα προλά-
βετε, όµως. Οι επερχόµενες σύντοµα εκλογές θα ρίξουν «τίτ-
λους» στο έργο σας, το οποίο υπήρξε πάντα διαχρονικά καταστ-
ροφικό για τη χώρα και τον λαό µας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,
κύριε Μιχαηλίδη, και για την τήρηση του χρόνου. 

Παρακαλώ τώρα να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγ-
γραφής. 

Στο σηµείο αυτό και πριν δώσω τον λόγο στον κ. Απόστολο
Πάνα, θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι σήµερα, 22 Σεπτεµ-
βρίου, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, οι Υπουργοί Υποδοµών
και Μεταφορών, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εθνι-
κής Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Προστασίας
του Πολίτη, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερι-
κών, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, Τουρισµού, οι Υπουργοί Επικρατείας, καθώς και οι
Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Εξωτερικών και Εσωτερι-
κών κατέθεσαν στις 21 Σεπτεµβρίου του τρέχοντος έτους σχέδιο
νόµου µε τίτλο «Διατάξεις για τις δηµόσιες υπεραστικές και αστι-
κές τακτικές οδικές µεταφορές επιβατών. Αναδιοργάνωση των
εταιρειών ΟΣΕ Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. και λοιπές διατάξεις». Πα-
ραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 

Τον λόγο έχει ο κ. Πάνας, ειδικός αγορητής του Κινήµατος Αλ-
λαγής. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ήδη γνω-

ρίζουµε, η σηµερινή προς ψήφιση κύρωση αφορά τρία ζητήµατα.
Το πρώτο είναι η τροποποίηση των διαστάσεων του κρηπιδώµα-
τος του προβλήτα 6, χωρίς ουσιαστική αλλαγή του συνολικού εµ-
βαδού. Το δεύτερο είναι ο συνυπολογισµός των ποσών της
υποχρεωτικής επένδυσης αγοράς πέντε οχηµάτων ΟΣΜΕ. Και το
τρίτο σηµείο, η παράταση µέχρι το τέλος της περιόδου υλοποί-
ησης των υποχρεωτικών επενδύσεων των εργασιών αποκατάστα-
σης γνωστού κτηρίου του παλαιού τελωνειακού σταθµού. 

Και οι τρεις παραπάνω διατάξεις σχετίζονται µε τον Οργανισµό
Λιµένος Θεσσαλονίκης, ενώ για τη σηµασία του αποτυπώµατος
της λειτουργίας του στην οικονοµία και την κοινωνία της ευρύ-
τερης περιοχής Θεσσαλονίκης έχω ήδη αναφερθεί και επισηµά-
νει τα σηµαντικά στοιχεία και το πόσο σηµαντικό είναι το λιµάνι
της Μακεδονίας, αλλά και πόσο σηµαντικό είναι το λιµάνι και σε
ολόκληρη την Νοτιοανατολική Ευρώπη. Λόγω µάλιστα και της
πλεονεκτικής γεωγραφικής του θέσης και των εξαιρετικών οδι-
κών και σιδηροδροµικών συνδέσεών του είναι ανάµεσα στα µε-
γαλύτερα λιµάνια εµπορίου της χώρας και εξυπηρετεί τις ανά-
γκες των κατοίκων της ενδοχώρας. 

Για τους λόγους αυτούς προβληµατιζόµαστε σχετικά µε την
αναθεώρηση αυτής της σύµβασης που παρατείνει χρονοδια-
γράµµατα χωρίς επίπτωση και χωρίς καταλογισµό ευθύνης επί
αυτού και που ουσιαστικά δείχνει αδυναµία υπεράσπισης κά-
ποιων ζητηµάτων που αφορούν και το δηµόσιο συµφέρον. Εµείς
όµως ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής υποστηρίζουµε τη διατήρηση
του δηµόσιου χαρακτήρα των λιµένων της χώρας υπό την έννοια
της διατήρησης της υποχρέωσης παροχής υπηρεσιών δηµόσιου
οικονοµικού συµφέροντος και της υποστήριξης όλων των χρή-
σεων που συνιστούν τις οικονοµικές δραστηριότητες εντός των
λιµένων και των λιµενικών ζωνών µε κοινούς κανόνες χωρίς δια-
κρίσεις, µε διασφάλιση του υγιούς ανταγωνισµού, µε προστασία
του φυσικού περιβάλλοντος και αυστηρό έλεγχο και ρυθµιστικό
ρόλο της πολιτείας. 

Μάλιστα το µοντέλο που εµείς προτείνουµε είναι αυτό που
εφαρµόζεται στη συντριπτική πλειοψηφία των λιµένων στην Ευ-
ρώπη και στον κόσµο. Βασίζεται δηλαδή στη συµµετοχή ιδιωτών
ως αναδόχων παραχώρησης χρήσης επιµέρους υπηρεσιών του
λιµανιού µε διαφανείς διαδικασίες, κανόνες, έλεγχο και λογοδο-
σία ώστε να εξασφαλίζεται η ανάπτυξη των λιµανιών και των ευ-
ρύτερων περιοχών που τα περιβάλλουν, διασφαλίζοντας έτσι το
δηµόσιο συµφέρον και την ισονοµία και αποφεύγοντας ολιγοπω-
λιακές καταστάσεις. 

Για αυτόν τον λόγο λοιπόν επιµένουµε στην ανάγκη να εκπο-
νηθεί επιτέλους Ενιαία Εθνική Λιµενική Πολιτική και να λειτουργεί
µία ανεξάρτητη υπερκοµµατική και ισχυρή ρυθµιστική αρχή λι-
µένων. Για αυτόν τον λόγο αντιταχθήκαµε στο µοντέλο που έχει
ήδη εφαρµοστεί στα δύο µεγάλα λιµάνια της χώρας εντός και
εκτός Κοινοβουλίου. Ένα µοντέλο το οποίο ουσιαστικά αποτελεί
ελληνική πατέντα. Δεν αποτελεί επιλογή της µεγάλης πλειοψη-
φίας άλλων ευρωπαϊκών κρατών ακόµα και µε συντηρητικές κυ-
βερνήσεις και προωθείται δογµατικά από τη Νέα Δηµοκρατία και
δυστυχώς, όµως έχει εφαρµοστεί και επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ,
που υιοθέτησε τέτοιες επιλογές όταν ήταν κυβέρνηση υπό το
πρόσχηµα µνηµονιακών υποχρεώσεων.

Και πρέπει να ξεκαθαριστεί και να τονιστεί ότι από το δεύτερο
κιόλας µνηµόνιο το 2012 µε σηµαντική συµβολή στελεχών του
ΠΑΣΟΚ δεν υπήρχε αντίστοιχη υποχρέωση πλήρους παραχώρη-
σης της χρήσης και εκµετάλλευσης των λιµένων, όπως επελέγη
και από τη Νέα Δηµοκρατία και από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Επιπροσθέτως, όπως έχω ξανατονίσει, µετά από εννέα και
πλέον χρόνια από τη σχετική νοµοθετική πρόβλεψη άρθρο 38
του ν.4150/2013, δεν έχει ακόµα γίνει εκπόνηση και εφαρµογή
της Εθνικής Λιµενικής Πολιτικής. Και έχει επικρατήσει κυρίως
από τη συγκεκριµένη Κυβέρνηση η ιδεοληψία της άρον-άρον και
άνευ συνολικού σχεδιασµού πλήρους και πολυετούς παραχώρη-
σης εκµετάλλευσης όλων των µεγάλων λιµανιών της χώρας µας
µε ταυτόχρονο ευνουχισµό της δυνατότητας θεσµικής παρέµβα-
σης της Ρυθµιστικής Αρχής Λιµένων. Δεν είναι το µείζον της συ-
ζήτησης οι δυο, τρεις τεχνικού χαρακτήρα εξυπηρετήσεις των
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ιδιωτών που διαχειρίζονται τον ΟΛΘ µέσω του εν λόγω νοµοσχε-
δίου, ακόµα και όταν αυτές γίνονται προφανώς υπό συνθήκες
κάποιων διαδικασιών. 

Το µείζον το οποίο πρέπει πλέον να µας απασχολήσει σαν
χώρα είναι η έλλειψη κεντρικού σχεδιασµού για τη λιµενική µας
πολιτική και ότι η σηµερινή Κυβέρνηση σε συνέχεια δυστυχώς
των αντίστοιχων πολιτικών της προηγούµενης εφαρµόζει συνει-
δητά ένα αλά καρτ, ένα όχι διεθνώς αναγνωρισµένο και εφαρµο-
στέο σύστηµα πλήρους απεµπόλησης του δηµοσίου από τον
έλεγχο των λιµένων και ντε φάκτο παραχώρησης της πλήρους
εκµετάλλευσής τους σε ιδιώτες, χωρίς κανόνες, χωρίς διαφά-
νεια, χωρίς ουσιαστικό έλεγχο, αφού έχουν εντελώς καταργηθεί
οι όποιες ελεγκτικές αρµοδιότητες της Ρυθµιστικής Αρχής Λιµέ-
νων. 

Και ξέρετε είναι µείζον θέµα δηµοκρατίας και διαφάνειας ότι
µπορεί ο εκάστοτε -θα πω εγώ- Υπουργός να προβαίνει ad hoc
τόσο σε συµβάσεις παραχώρησης όσο και σε τροποποιήσεις ανά
πάσα στιγµή χωρίς συγκεκριµένα κριτήρια και λογοδοσία. Όπως
ακριβώς κατά ένα βαθµό γίνεται και στην περίπτωση της εν λόγω
κύρωσης, όπου µέχρι τώρα πουθενά δεν αναφέρεται για ποιο
λόγο δεν τηρούνται τα χρονοδιαγράµµατα και αιτείται παρατά-
σεις, κάνοντας µια γενική -θα έλεγα- γενικόλογη τοποθέτηση στις
επιτροπές που αφορά στην πανδηµία και στις δυσµενείς διεθνείς
συγκυρίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η λιµενική πολιτική της χώρας
πρέπει να αποτελέσει µέλος µιας ενιαίας στρατηγικής για να αλ-
λάξει το παραγωγικό µας µοντέλο. Η αλήθεια όµως στην προκει-
µένη περίπτωση είναι πολύ διαφορετική και πρέπει να ακουστεί.
Και η αλήθεια είναι πως δεν επέβαλαν οι µνηµονιακές υποχρεώ-
σεις την πώληση των λιµένων Πειραιά και Θεσσαλονίκης, όπως
υποστήριζε και η προηγούµενη κυβέρνηση όταν το έκανε πράξη.
Και το ίδιο µοντέλο ακολουθεί και η Νέα Δηµοκρατία η οποία έχει
σε εξέλιξη την πώληση τριών ακόµα λιµανιών στην Ηγουµενίτσα,
στο Ηράκλειο και στην Αλεξανδρούπολη, αγνοώντας όλα τα ση-
µάδια που έχει µέχρι σήµερα. Είναι λοιπόν το µοντέλο που επέ-
λεξαν οι δύο αυτές κυβερνήσεις και που οδηγεί σε διαδοχικές
υποχωρήσεις, αγνοώντας ότι κάποιος από αυτούς που είχαν την
ευθύνη των διαδοχικών µνηµονίων διαπραγµατεύτηκαν το δι-
καίωµα της ελληνικής πολιτείας. 

Είναι επίσης επιλογή της Νέας Δηµοκρατίας να καταργηθεί
στην πράξη η Ρυθµιστική Αρχή Λιµένων, την οποία όσοι είχαν την
ευθύνη πριν µια δεκαετία 2011 - 2012 είχαν προβλέψει ώστε να
θωρακίσει θεσµικά τις σχέσεις στη λιµενική αγορά που δηµιουρ-
γείται, ενώ από τις πρώτες ενέργειες της σηµερινής Κυβέρνησης
ήταν να αποψιλώσει τη ΡΑΛ από αρµοδιότητες σχετικά µε τα
Master Concessions. Τα παραπάνω βέβαια δεν είναι απλά µια δι-
ευκρίνιση για τη δικαίωση και την αποκατάσταση της πραγµατι-
κότητας. Είναι µία πρόκληση για όσους ενδιαφέρονται για την
πραγµατική αξιοποίηση του ελληνικού λιµενικού συστήµατος
µέσω της ισχυρής και υγιούς διευκολυνόµενης από την πολιτεία
ιδιωτικής επιχειρηµατικότητας και της δηµόσιας ρύθµισης. 

Θα ήταν λοιπόν χρήσιµο, κύριε Υπουργέ, να άλλαζε η λιµενική
πολιτική ρότα σύµφωνα µε αυτό που µας διδάσκει η λιµενική
πραγµατικότητα και να γίνει από τώρα καθολική επιλογή το µον-
τέλο της Καβάλας µε την παράλληλη λειτουργία µιας πραγµατι-
κής ρυθµιστικής αρχής. Εν κατακλείδι και σχετικά µε την
παρούσα συµφωνία αν και γνωρίζουµε πως οι συνθήκες στο λι-
µάνι της Θεσσαλονίκης έχουν βελτιωθεί κάπως, καθώς το χρο-
νικό διάστηµα έως την παραχώρηση υπολειτουργούσε, η πα-
ρούσα κύρωση παρέχει πολυετείς παρατάσεις εκπλήρωσης των
συµβατικών υποχρεώσεων του αναδόχου. Έτσι δηλαδή θα
έχουµε παράδοση της µελέτης από τον Μάρτιο του 2019 στο
τέλος του 2023 και της αποκατάστασής του από το 2022 στο
Μάρτιο του 2025. Και αυτό αν δεν υπάρχουν -που είναι πολύ πι-
θανό- επιπλέον καθυστερήσεις. 

Παράλληλα ένα άλλο σοβαρό ζήτηµα είναι και οι ποινικές ρή-
τρες που προβλέπονται, όπως άλλωστε επισηµαίνει και η γνωµο-
δότηση της ΡΑΕ. Ένα ζήτηµα το οποίο παραµένει ενεργό και
φυσικά είναι ένα θέµα το οποίο αφορά και την προάσπιση του
δηµοσίου συµφέροντος. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς σαν

ΠΑΣΟΚ, σαν Κίνηµα Αλλαγής, θέλουµε το καλύτερο και για τη
Θεσσαλονίκη, θέλουµε το καλύτερο και για την αναπτυξιακή προ-
οπτική της χώρας µας. Η εν λόγω ρύθµιση φαίνεται ότι προωθεί-
ται από την Κυβέρνηση, χωρίς να υπάρχει ουσιαστικά ένας
στρατηγικός σχεδιασµός για την προάσπιση και του δηµόσιου
συµφέροντος αλλά κυρίως για την ανάπτυξη και των λιµανιών. 

Άρα νιώθουµε σαν παράταξη ότι θα είµαστε συνεπείς στη θέση
την οποία είχαµε και το προηγούµενο χρονικό διάστηµα και επι-
σηµαίνουµε την ανάγκη για την αλλαγή της λιµενικής πολιτικής
της χώρας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπής στον
χρόνο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γιάννης Δελής, ειδικός αγορητής του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, µε τη σηµερινή σύµβαση της Κυβέρνησης

της Νέας Δηµοκρατίας τροποποιούνται ορισµένα σηµεία, δύο
συγκεκριµένα, από την αρχική σύµβαση παραχώρησης - ιδιωτι-
κοποίησης του λιµανιού της Θεσσαλονίκης, που ας µην ξεχνάµε
ότι έγινε το 2018 από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Το πρώτο σηµείο είναι το ζήτηµα του ιστορικού κτηρίου του
παλαιού τελωνειακού σταθµού στο λιµάνι, ένα εµβληµατικό
πραγµατικά κτήριο, του οποίου η λειτουργική αποκατάσταση
καρκινοβατεί ή µάλλον δεν έχει καν ξεκινήσει, παρά τις δεσµεύ-
σεις της αρχικής σύµβασης, και ύστερα είναι το ζήτηµα του προ-
βλήτα 6 του λιµανιού, του οποίου επανακαθορίζονται για ακόµη
µία φορά οι διαστάσεις, ώστε να υποδέχεται, όπως λέει το νοµο-
σχέδιο, πλοία περισσότερων κατηγοριών σε αυτό. 

Επί της ουσίας δηλαδή, όπως επιβεβαίωσε και ο κύριος Υ-
πουργός, πρόκειται για τεχνικού χαρακτήρα ζητήµατα, τα οποία
ωστόσο αποκτούν και έχουν και µια πολιτική διάσταση στο γενι-
κότερο πλαίσιο λειτουργίας του λιµανιού της Θεσσαλονίκης. Με
τη σηµερινή σύµβαση αλλάζει απλώς το χρονοδιάγραµµα για την
αποκατάσταση του τελωνειακού σταθµού, καθώς επίσης και τα
τεχνικά χαρακτηριστικά του προβλήτα 6. 

Τι προέβλεπε η αρχική σύµβαση παραχώρησης το 2018; Ότι
το αργότερο µέχρι την πρώτη επέτειο της ηµεροµηνίας έναρξης
ισχύος να έχει µεριµνήσει, ο παραχωρησιούχος δηλαδή, για την
εκπόνηση για λογαριασµό του από κατάλληλα καταρτισµένους
µηχανικούς διεξοδικής µελέτης στατικής αποκατάστασης του
παλαιού τελωνειακού σταθµού και το αργότερο µέχρι την τέ-
ταρτη επέτειο της ηµεροµηνίας έναρξης ισχύος να έχει µεριµνή-
σει για την κατασκευή και υλοποίηση του συνόλου των εργασιών
αποκατάστασης. 

Η πρώτη επέτειος ήταν το 2019. Πάει αυτή και πέρασε. Πέρα-
σαν και άλλα τρία χρόνια. Ήρθε και το 2022, αλλά δεν ολοκλη-
ρώθηκε καµµία, µα καµµία εργασία κατασκευής και αποκατά-
στασης του παλιού τελωνείου της Θεσσαλονίκης στο λιµάνι.
Τώρα φέρνετε µια παράταση αυτής της προθεσµίας για µέχρι τα
τέλη του 2023. 

Όσο για τον εκ νέου επανακαθορισµό των διαστάσεων του
προβλήτα 6, µε την αύξηση του µήκους του νέου πρόσθετου
κρηπιδώµατος και µείωση του πλάτους της πρόσθετης χερσαίας
ζώνης, όπως λέει η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους, αναρωτιόµαστε και αναρωτηθήκαµε και στην επιτροπή,
άραγε αυτό σε τι θα ωφελήσει τους αυτοαπασχολούµενους αυ-
τοκινητιστές, τους εργαζόµενους οδηγούς των φορτηγών αυτο-
κινήτων, οι οποίοι ταλαιπωρούνται για ώρες στις ουρές φορτοεκ-
φορτώσεων του λιµανιού; 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, πότε θα τελειώσουν οι πολύωρες
αυτές καθυστερήσεις και η ταλαιπωρία αυτών των επαγγελµα-
τιών; Πότε θα ασχοληθείτε επιτέλους µε το ζήτηµα αυτό; 

Ας τα πάρουµε όµως τα πράγµατα από την αρχή. Μπορεί ο κύ-
ριος Υπουργός να κατηγορεί, όπως και έκανε στις επιτροπές, τα
υπόλοιπα αστικά κόµµατα ως δήθεν εχθρικά στις ιδιωτικοποι-
ήσεις των λιµανιών. Νοµίζουµε όµως ότι τα αδικεί κατάφωρα,
καθώς η σύµβαση παραχώρησης του λιµανιού της Θεσσαλονί-
κης, δηλαδή η ιδιωτικοποίησή του, ολοκληρώθηκε και ψηφίστηκε
τον Φεβρουάριο του 2018 από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε τον
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ν.4522, από το κόµµα δηλαδή εκείνο το οποίο, υποκριτικά όπως
αποδείχτηκε, κάποτε ανέβαινε στα κάγκελα εκείνου του λιµανιού
για να µην ιδιωτικοποιηθεί. Φυσικά ο νόµος αυτός του ΣΥΡΙΖΑ, ο
ν.4522 ψηφίστηκε µε ενθουσιασµό και από τη Νέα Δηµοκρατία.
Αλίµονο. 

Όπως όµως εξ αρχής είχε επισηµάνει το κόµµα µας, το ΚΚΕ,
το οποίο και καταψήφισε τότε φυσικά την παραχώρηση - ιδιωτι-
κοποίηση, τέσσερα χρόνια πλέον µετά την παραχώρηση του λι-
µανιού της Θεσσαλονίκης σε ιδιώτες µεγαλοεπιχειρηµατίες δια-
ψεύστηκαν παταγωδώς και όλα τα µεγάλα λόγια περί ωφεληµά-
των τάχα του λαού της πόλης αλλά και των εργαζοµένων στο λι-
µάνι. Οι εργαζόµενοι στο λιµάνι µε τα σωµατεία τους ολοένα
συχνότερα καταγγέλλουν και την έλλειψη του αναγκαίου προσω-
πικού, αλλά και την αυξανόµενη εντατικοποίηση της δουλειάς
τους, µα και την έλλειψη των µέτρων ασφάλειας στην εργασία
τους. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι µετά το θανατηφόρο εργατικό δυστύ-
χηµα στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης το καλοκαίρι του 2021 το φε-
τινό καλοκαίρι σηµειώθηκαν άλλα τέσσερα εργατικά ατυχήµατα
στο λιµάνι, τα οποία βέβαια και φωνάζουν για τη λήψη επειγόν-
των µέτρων προστασίας, ασφάλειας και υγιεινής της εργασίας
σε αυτό το λιµάνι της αγωνίας της Θεσσαλονίκης. 

Βλέπετε, τα µέτρα υγιεινής και ασφάλειας της εργασίας σε τέ-
τοιους τεράστιους επιβαρυµένους και επικίνδυνους εν τέλει χώ-
ρους δεν θεωρούνται από τις αστικές κυβερνήσεις άξια λόγου,
ώστε να συµπεριλαµβάνονται σε τέτοιες συµβάσεις ιδιωτικοποι-
ήσεων ή παραχωρήσεων. Γιατί δηλαδή να µην είναι στις συµβα-
τικές υποχρεώσεις ή τις υποχρεωτικές επενδύσεις, παραδείγ-
µατος χάριν, και η ασφαλής λειτουργία του βαρέως ηλεκτροµη-
χανολογικού εξοπλισµού στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης; Γιατί; 

Επειδή λοιπόν τα εργατικά ατυχήµατα ή µάλλον πιο σωστά τα
εργοδοτικά εγκλήµατα -γιατί τέτοια είναι- στο λιµάνι της Θεσσα-
λονίκης, αλλά απ’ όσο ξέρουµε και στο λιµάνι του Πειραιά, αυ-
ξάνονται επικίνδυνα, απαιτείται, κύριε Υπουργέ, και έχετε την
πολιτική ευθύνη γι’ αυτό, για να ληφθεί κάθε µέτρο ώστε να απο-
κατασταθεί ή να αντικατασταθεί κάθε προβληµατικό µηχάνηµα
στους εργασιακούς χώρους του λιµανιού, προκειµένου να εξα-
σφαλίζεται η στοιχειώδης ασφάλεια στην εργασία. 

Πρόκειται για µια ιδιωτικοποίηση η οποία φυσικά υπακούει στις
γενικότερες στρατηγικές επιλογές της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
που πέρα από την κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων εν-
τάσσεται και στους γενικότερους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς
στην περιοχή για τον γεωστρατηγικό έλεγχο περιοχών και δρό-
µων µεταφοράς εµπορευµάτων και ενέργειας, σχεδιασµούς βε-
βαίως οι οποίοι πυροδοτούν και εντάσεις στην περιοχή και
ευρύτερα, όπως βλέπουµε. 

Ταυτόχρονα υπηρετεί και τους σχεδιασµούς του εγχώριου κε-
φαλαίου -αλίµονο- για τη µετατροπή της Ελλάδας σε κόµβο συν-
δυασµένων µεταφορών. Όλος αυτός ο πυρετός της δράσης του
κεφαλαίου στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης και ευρύτερα στην πε-
ριοχή της νοτιοανατολικής Ευρώπης ασφαλώς και θα φέρει-
φέρνει ήδη- τεράστια κέρδη. Μόνο που αυτά δεν είναι για τους
εργαζόµενους, αλλά είναι για τους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Το δείχνει περίτρανα και το παράδειγµα της «COSCO» στον
Πειραιά, όπου η ιδιωτικοποίηση προηγήθηκε, το δείχνει κάθε
µέρα και το ιδιωτικό πια εµπορικό λιµάνι της Θεσσαλονίκης. Να
γιατί πανηγύριζαν και χειροκροτούν την ιδιωτικοποίηση του λι-
µανιού στη Θεσσαλονίκη τόσο οι βιοµήχανοι όσο και οι µεγαλο-
εξαγωγείς, οι µεγαλέµποροι. Τους είδαµε προχθές στους φορείς
να υµνούν κι αυτήν την τροποποίηση, όπως υµνούσαν και την αρ-
χική σύµβαση παραχώρησης του ΣΥΡΙΖΑ, και βεβαίως τα κόµ-
µατά τους και οι κυβερνήσεις τους. 

Αλλά για να σταθούµε λιγάκι: Και η κριτική και η στάση των
υπόλοιπων αστικών κοµµάτων απέναντι στη σύµβαση και στην
τροποποίηση, ποια είναι; Πέρα από την ηχηρή απουσία σήµερα
εδώ στην Ολοµέλεια των λαλίστατων, κατά τα άλλα, κατά του νε-
οφιλελευθερισµού Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ, απ’ όσο µπορούµε να
δούµε και από όσο είδαµε και στον κατάλογο οµιλητών -µια
πραγµατικά ηχηρή απουσία των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ της Θεσ-
σαλονίκης, µε µία εξαίρεση- όχι µόνο τα αστικά κόµµατα δεν αµ-
φισβητούν την πολιτική των ιδιωτικοποιήσεων, την πολιτική της

παραχώρησης δηµόσιου πεδίου και χώρου σε ιδιώτες επενδυτές
για την ενίσχυση των κερδών τους, αλλά, κύριε Υπουργέ, µε συγ-
χωρείτε, σας κάνουν και κριτική γιατί αυτό δεν το κάνετε µε επι-
µέλεια κι έτσι καθυστερείτε, λέει, το ξεδίπλωµα της ιδιωτικό -
οικονοµικής λειτουργίας του λιµανιού της Θεσσαλονίκης. 

Είναι χαρακτηριστικό αυτό που είπε προχθές στην επιτροπή ο
εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ και θα το διαβάσω επί λέξει από τα Πρα-
κτικά: «Οι καθυστερήσεις στην υλοποίηση των υποχρεωτικών
επενδύσεων, που προβλέπονται από τη σύµβαση παραχώρησης,
για εµάς -για τον ΣΥΡΙΖΑ δηλαδή- υπονοµεύουν τον αναπτυξιακό
χαρακτήρα του έργου.» Ενώ ήταν φανερή και η αγωνία του έτε-
ρου οµιλητή -ένας µέχρι τώρα Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ τοποθετή-
θηκε- για τις καθυστερήσεις που εµφανίζονται στη σύµβαση
ιδιωτικοποίησης και οι επενδύσεις στο λιµάνι δεν προχωράνε,
όπως είπε µε παράπονο. 

Συµπέρασµα: Όλα τα αστικά κόµµατα είστε τόσο στοιχισµένα
στη σηµερινή στρατηγική του κεφαλαίου που δεν έχετε περιθώ-
ρια ούτε καν για κάποιους, έστω φραστικούς ελιγµούς, µα τόσο
στοιχισµένοι. 

Βεβαίως την απάντηση, και µάλιστα προκαταβολικά προχθές,
στις αιτιάσεις της αστικής Αντιπολίτευσης -ή µάλλον καλύτερα
της συµπολιτευόµενης Αντιπολίτευσης είναι ο ακριβέστερος
όρος- την έδωσε η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία
ανέφερε χαρακτηριστικά και είπε το εξής: «Εξετάζουµε, λέει, -
ως Κυβέρνηση, ως Νέα Δηµοκρατία- µε µεγάλη προσοχή κάθε
γραµµή των συµβάσεων.» Μάλιστα. «Στεκόµαστε µε κατανόηση
στις ειδικές συνθήκες που αντιµετωπίζουν οι παραχωρησιούχοι
ιδιώτες -δεν έχουµε καµµία αµφιβολία ότι δείχνετε ιδιαίτερη κα-
τανόηση σε αυτούς- στην εκπλήρωση των συµβατικών τους υπο-
χρεώσεων σε ένα πολυσύνθετο και ρευστό διεθνές περιβάλλον,
το οποίο αντιµετωπίζουν», αυτοί οι καηµένοι οι παραχωρησιού-
χοι. 

Αυτό είναι αλήθεια. Σας το αναγνωρίζουµε. Και αυτό, ξέρετε,
δεν είναι µονάχα δικό σας προνόµιο, της Κυβέρνησης δηλαδή
της Νέας Δηµοκρατίας. Εσείς έχετε το θάρρος και το λέτε και
καλά κάνετε. Αλλά όπως έδειξε και η πρόσφατη πείρα αφορά σε
οποιαδήποτε αστική κυβέρνηση, όπως και αν λέγεται, αστική κυ-
βέρνηση η οποία αναλαµβάνει βεβαίως να διαχειριστεί τις υπο-
θέσεις του αστικού κράτους, στις οποίες προτεραιότητα έχουν
πάντα, µα πάντα, οι υποθέσεις των επιχειρηµατικών οµίλων, των
επενδυτών και έπονται οι υπόλοιποι των επενδυτών, όπως τους
λέτε εσείς. 

Έτσι εξηγείται -και δεν είναι καθόλου παράξενο- που την ιδιω-
τικοποίηση του λιµανιού -αλλιώς δεν µπορεί να εξηγηθεί- και της
Θεσσαλονίκης αλλά και του Πειραιά, δύο εµβληµατικές δηλαδή
ιδιωτικοποιήσεις- δεν τις ολοκλήρωσε η Νέα Δηµοκρατία, αλλά
τις ολοκλήρωσε ο ΣΥΡΙΖΑ, όσο και αν προσπάθησε αυτό να το
κρύψει κάτω από τον φερετζέ της δίκαιης ανάπτυξης από την
οποία τάχα θα ωφεληθούν όλοι κ.τ.λ.. Πολύ απλά, και ο ΣΥΡΙΖΑ,
ως κόµµα και αυτός της αστικής διαχείρισης πλέον, δεν µπορεί
παρά να υλοποιεί τον εκάστοτε σχεδιασµό της αστικής τάξης, να
πιέζει γι’ αυτόν τον σχεδιασµό και να αγωνιά για την εφαρµογή
του. 

Θα αναπτυχθεί καπιταλιστικά το λιµάνι της Θεσσαλονίκης µε
την ιδιωτικοποίησή του; Θα φέρει δηλαδή κέρδη; Γιατί αυτό ση-
µαίνει καπιταλιστική ανάπτυξη, να φέρνει κέρδη, αλλιώς δεν
υπάρχει ανάπτυξη. Ασφαλώς και θα φέρει, φέρνει ήδη όπως εί-
παµε τεράστια κέρδη, αλλά όχι για τον λαό, αλλά για τους επι-
χειρηµατικούς οµίλους. Γι’ αυτό και το κεφάλαιο, οι επιχειρηµα-
τικοί όµιλοι και οι εκπρόσωποί τους, το στηρίζουν. 

Υπάρχει όµως και µία ακόµη πλευρά, η οποία αφορά το λιµάνι
της πόλης της Θεσσαλονίκης. Αυτό το λιµάνι βρίσκεται σε µια
περιοχή, στη βόρεια Ελλάδα δηλαδή, όπου εξελίσσονται τερά-
στιοι ιµπεριαλιστικοί ανταγωνισµοί για τον έλεγχο αυτής της πε-
ριοχής, ευρύτερα στα Βαλκάνια, ανάµεσα στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες, την Ευρωπαϊκή Ένωση, τη Ρωσία, την Κίνα. 

Έτσι ο ρόλος του λιµανιού της Θεσσαλονίκης -και όχι µόνο
αυτού του λιµανιού- αλλά και των υπόλοιπων λιµανιών, αυτής της
περιβόητης «Εγνατίας των λιµανιών», δηλαδή Ηγουµενίτσα, Θεσ-
σαλονίκη, Καβάλα, Αλεξανδρούπολη -για την Αλεξανδρούπολη
βεβαίως να θυµίσουµε ή µάλλον είναι σχεδόν βέβαιο ότι καταλή-
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γει τελικά στα χέρια των Αµερικανών, το λιµάνι µιας πόλης η
οποία µετατρέπεται ταχύτατα σε πολεµική βάση, ορµητήριο των
αµερικανό-νατοϊκών, µε ό,τι αυτό µπορεί να σηµαίνει για την
πόλη και την περιοχή- ο ρόλος λοιπόν του λιµανιού της Θεσσα-
λονίκης µε αυτό το πρίσµα γίνεται εξαιρετικά κρίσιµος. Καταλα-
βαίνουµε λοιπόν γιατί έχει τόσο πολύ µεγάλη σηµασία για την
Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ ως ένα οικονοµικό, ως ένα πο-
λιτικό, αλλά και ως ένα στρατιωτικό κέντρο και επιτελείο. 

Καταλαβαίνουµε όµως και κάτι ακόµα. Καταλαβαίνουµε πόσο
επικίνδυνη είναι η ιδιωτικοποίηση µιας στρατηγικής πύλης εισό-
δου και εξόδου της χώρας, µια τέτοια είσοδο και έξοδο να τη δί-
νεις στα χέρια ενός ιδιώτη. Είναι κρίσιµη για την άµυνα, για την
ασφάλεια του λαού και της χώρας και µάλιστα ιδιαίτερα τώρα
που το θερµόµετρο στην περιοχή έχει ανέβει πάρα πολύ. 

Τώρα, µπορεί να καλλιεργεί η Κυβέρνηση προσδοκίες στον
λαό της πόλης. Οι χιλιάδες όµως άνεργοι της Θεσσαλονίκης δεν
έχουν τίποτα να περιµένουν. Και τα διαλυµένα εργασιακά δικαιώ-
µατα, που ισοπεδώσατε όλοι σας µε τους νόµους σας, και οι οµα-
δικές απολύσεις, και οι περιορισµοί στην απεργία, και το τσάκισ-
µα των µισθών, όλα αυτά θα είναι εδώ όταν θα αναπτύσσεται κα-
πιταλιστικά το λιµάνι, για να ξεσκεπάζουν κάθε ώρα και στιγµή
το «δίκαιο» πρόσωπο -λέµε τώρα- της ανάπτυξής σας. Είναι χα-
ρακτηριστικό ότι στο λιµάνι εργάζονται πλέον και διακόσιοι πε-
νήντα εργολαβικοί εργαζόµενοι, σύµφωνα µε τον κύριο Υπουργό.
Αλλά αυτοί, ξέρετε, εργάζονται χωρίς συγκροτηµένα εργασιακά
δικαιώµατα και µένουν εκτός συλλογικών συµβάσεων. 

Ούτε για µια στιγµή λοιπόν να µην πιστέψει ο λαός της Θεσ-
σαλονίκης τα ψέµατα της Κυβέρνησης και των υπόλοιπων αστι-
κών κοµµάτων, που στηρίζουν µε νύχια και µε δόντια αυτήν την
ιδιωτικοποίηση και βάζουν πλάτη. 

Εµείς ως ΚΚΕ, όπως καταψηφίσαµε την αρχική σύµβαση της
ιδιωτικοποίησης του λιµανιού της Θεσσαλονίκης, καταψηφίζουµε
φυσικά και τη σηµερινή της τροποποίηση. Την καταψηφίζουµε
γιατί πρόκειται για µια αρνητικότατη εξέλιξη για τον λαό και τους
εργαζόµενους της πόλης. Θετική µονάχα για το κεφάλαιο.

Ρωτάµε το εξής: Μπορεί άραγε το λιµάνι της Θεσσαλονίκης,
όλα τα λιµάνια και οι υποδοµές της χώρας, να γίνουν µοχλός
πραγµατικής ανάπτυξης και ευηµερίας, όχι γενικά κι αφηρηµένα,
αλλά για τους εργάτες και τις λαϊκές οικογένειες, για τις ανάγκες
τους, να προσφέρει αυτή η ανάπτυξη σταθερή δουλειά µε δι-
καιώµατα, να γίνουν µοχλός συνολικά κοινωνικής και πολιτιστι-
κής ανάπτυξης για όλο τον λαό της περιοχής. Μπορεί να γίνει
αυτό; 

Η απάντηση είναι «ναι», βεβαίως και µπορεί, µόνο όµως εφό-
σον η αξιοποίησή τους δεν γίνεται µε όρους καπιταλιστικούς,
χάριν της ανταγωνιστικότητας και της κερδοφορίας του κεφα-
λαίου, όπως γίνεται δηλαδή τούτη ακριβώς τη στιγµή, αλλά όταν
ο ίδιος ο λαός θα βρεθεί και θα πάρει το τιµόνι της εξουσίας και
τα µέσα παραγωγής βέβαια, και η εξουσία του θα είναι απαλλαγ-
µένη από το καπιταλιστικό κέρδος. Δεν θα υπάρχει αυτό. Αυτή
είναι η ρίζα του κακού που ζούµε. Απαλλαγµένη από το καπιτα-
λιστικό κέρδος, µόνο τότε θα µπορέσει να οργανώσει την κοινω-
νική του παραγωγή, να την σχεδιάσει κεντρικά, επιστηµονικά, και
αυτήν την παραγωγή να τη θέσει στην υπηρεσία, όχι των κερδών,
αλλά των αναγκών της µεγάλης λαϊκής πλειοψηφίας. 

Αυτό λέγεται σοσιαλισµός βέβαια και είναι ό,τι πιο αναγκαίο
αλλά και ό,τι πιο ώριµο σήµερα, στους βάρβαρους καπιταλιστι-
κούς καιρούς που ζούµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε Δελή. 
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης

κ. Βασίλης Βιλιάρδος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε ναύαρχε, κύριε Υπουργέ,

συνοψίζοντας αυτά που είδαµε στις επιτροπές µε τη σύµβαση
παραχώρησης που υπεγράφη στις 2-2-2018 επί ΣΥΡΙΖΑ µεταξύ
του ελληνικού δηµοσίου και της «ΟΛΘ Α.Ε.», η κοινοπραξία
«SEGT» αγόρασε το 67% της εισηγµένης «ΟΛΘ Α.Ε.» έναντι
231,9 εκατοµµυρίων που πλήρωσε στο ΤΑΙΠΕΔ, ενώ έκτοτε δια-
χειρίζεται το λιµάνι της Θεσσαλονίκης. 

Η «SEGT» τώρα είχε αρχικά τους εξής τρεις µετόχους: Πρώ-
τον, το γερµανικό επενδυτικό κεφάλαιο «DIEP», που κατείχε το
47%, δεύτερον τη θυγατρική της γαλλικής ναυτιλιακής τακτικών
γραµµών µεταφοράς εµπορευµατοκιβωτίων CMA CGM, την
«TERMINAL LINK», που κατέχει το 33%, και τρίτον την «BELTER-
RA INVESTMENTS» συµφερόντων του κ. Σαββίδη, η οποία κατέ-
χει το 20%. Έκτοτε, την άνοιξη του 2021 η «BELTERRA» εξαγό-
ρασε τη συµµετοχή της γερµανικής «DIEP», οπότε ελέγχει πλέον
το 67% της κοινοπραξίας. Στη σύµβαση παραχώρησης δε, που
ψηφίστηκε από τη Βουλή, προβλέπεται, µεταξύ άλλων η υποχρέ-
ωση της «SEGT» να προβεί σε επενδύσεις ύψους 180 εκατοµµυ-
ρίων εντός επτά ετών. Μέχρι στιγµής έχουν διενεργηθεί ελάχι-
στες, όπως ήταν αναµενόµενο, της τάξης των 23 εκατοµµυρίων. 

Επειδή, τώρα, θέλουµε να είµαστε αντικειµενικοί, οφείλουµε
να αναγνωρίσουµε πως οι συνθήκες στο λιµάνι της Θεσσαλονί-
κης έχουν βελτιωθεί, ενώ στο χρονικό διάστηµα έως την παρα-
χώρηση του υπολειτουργούσε δραµατικά. Ειδικότερα, από την
πλευρά του τουρισµού, υπολογίζεται πως το 2022 θα σηµει-
ωθούν πάνω από εξήντα αφίξεις κρουαζιεροπλοίων, αν και η
κρουαζιέρα δεν αποτελεί την πιο ελκυστική λύση, λόγω του µι-
κρού µέσου εσόδου σε σχέση µε την αστική επιβάρυνση. Από
εµπορευµατικής πλευράς, όµως, έχει διαπιστωθεί σηµαντική
άνοδος των µεταφορών, ενώ παράλληλα έχουν βελτιωθεί τα οι-
κονοµικά στοιχεία της «ΟΛΘ Α.Ε.» µε καλύτερες και αυξητικές
επιδόσεις σε σχέση µε τον όρο µε τον ΟΛΠ, τον Οργανισµό Λι-
µένα Πειραιά, όπου υπήρξε επίσης, αθέτηση υποσχέσεων µε την
αναθεωρηµένη σύµβαση που είχε ψηφιστεί. 

Υπάρχουν, βέβαια, και αρνητικές εξελίξεις, αφού, παρατη-
ρούνται µεγάλες καθυστερήσεις, τόσο στις µεταφορές εµπορευ-
µάτων, όσο και στην εξυπηρέτηση των διαφόρων επαγγελµα-
τικών κλάδων, µε αποτέλεσµα να δηµιουργούνται εντάσεις που
δυσχεραίνουν τις συναλλαγές και τη λειτουργία της εφοδιαστι-
κής αλυσίδας. Οι σηµαντικότερες καθυστερήσεις παρατηρούν-
ται στις φορτώσεις εµπορευµατοκιβωτίων, που διακινούνται από
το λιµάνι και από την πύλη 16 µε φορτηγά αυτοκίνητα, µε αποτέ-
λεσµα οι επαγγελµατίες και οι συναφείς οργανώσεις τους να δια-
µαρτύρονται, αν και τελευταία υπάρχει κάποια βελτίωση. 

Εν προκειµένω, η ανάδοχος εταιρεία θα πρέπει να προσαρµο-
στεί άµεσα στις απαιτήσεις και να ενισχύσει, τόσο το διοικητικό,
όσο και το λειτουργικό µέρος του λιµανιού, έτσι ώστε να αντα-
ποκρίνεται στις ανάγκες της αγοράς. Ακόµη περισσότερο, το λι-
µάνι της Θεσσαλονίκης, λόγω της κεντρικής θέσης του θα πρέπει
να εξελιχθεί σε σηµαντικό εµπορευµατικό κόµβο µεταφορών και
logistics όχι µόνο στη βόρεια Ελλάδα αλλά γενικότερα στη Βαλ-
κανική και στην ευρωπαϊκή αγορά, σε έναν κόµβο δηλαδή συν-
δυασµένων µεταφορών στη νοτιοανατολική, κεντρική και
ανατολική Ευρώπη, κάτι που σηµαίνει ότι θα πρέπει να δροµο-
λογηθούν άµεσα τα απαραίτητα έργα της νέας σιδηροδροµικής
σύνδεσης του µε την προβλήτα 6, επίσης της οδικής µε την Εγνα-
τία Οδό και µε το δίκτυο αυτοκινητοδρόµων ΠΑΘΕ, η οποία είναι
σε εξέλιξη µεν, µετά από µία καθυστέρηση πολλών ετών, αλλά
πρέπει επιτέλους να τελειώσει το 2023. 

Σηµειώνεται, πάντως ότι, ακόµη και αν λυθούν τα προβλήµατα
στο λιµάνι, δεν υπάρχει χωρητικότητα, για να προωθηθούν τα
φορτία προς τα βόρεια λόγω της κατάστασης του σιδηροδροµι-
κού δικτύου όπου συσσωρεύεται επιπλέον η κίνηση από τον
ΟΛΘ. Είναι, βέβαια, σε εξέλιξη η αναβάθµιση του τελευταίου τµή-
µατος της σιδηροδροµικής γραµµής Θεσσαλονίκη - Ειδοµένη µε
ορίζοντα ολοκλήρωσης το 2025. Ελπίζουµε να τελειώσει επιτέ-
λους, αφού το τµήµα Ειδοµένης - Θεσσαλονίκη αποτελεί µέρος
της εξαιρετικά σηµαντικής διαδροµής Αθήνα - Σκόπια - Βελιγράδι
- Βουδαπέστη - Σκόπια, όχι Βόρεια Μακεδονία φυσικά- πολύ πε-
ρισσότερο, επειδή έχει στρατηγική σηµασία, αφού µαζί µε τον
Πειραιά αποτελεί µέρος του δρόµου του µεταξιού, ανταγωνιστι-
κού της χερσαίας διαδροµής µέσω Ρωσίας, που έχει προβλή-
µατα λόγω των κυρώσεων, και της Τουρκίας που εµποδίζεται από
την ένταση στην Αρµενία. Είναι, επίσης, ανταγωνιστική της θα-
λάσσιας διαδροµής µέσω Τεργέστης, στην οποία επενδύουν σε
logistics οι Γερµανοί, ενώ έχει καλύτερη σιδηροδροµική σύν-
δεση.

Έως πρόσφατα δε υπήρχε επιβατικό τρένο που συνέδεε την
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Ειδοµένη µε τη Θεσσαλονίκη, όπου ιδιαίτερα τους καλοκαιρινούς
µήνες το χρησιµοποιούσαν τουρίστες. Δυστυχώς, τώρα δεν λει-
τουργεί και πρέπει να ξεκινήσει, για να εκµεταλλευτούµε το λι-
µάνι σε εποχές που το τρένο αποτελεί µια οικολογική και πιο
φθηνή επιλογή. Εκτός αυτού, είναι σε εκκρεµότητα από πολλά
χρόνια η εκµετάλλευση των υπαρχόντων σιδηροδροµικών γραµ-
µών για την επιβατική σύνδεση του λιµανιού µε τον προαστιακό
City train, το οποίο επίσης θα βοηθήσει το λιµάνι και την αποσυµ-
φόρηση της κίνησης. 

Οι καθυστερήσεις που σηµειώνονται στα συµπληρωµατικά
αυτά έργα µε ευθύνη εδώ του δηµοσίου δεν ευνοούν την πλήρη
και δυναµική ανάπτυξη του λιµανιού, όπως για παράδειγµα η
ανάθεση της καίριας κατασκευής του προβλήτα 6 προϋπολογι-
σµού 150 εκατοµµυρίων, η οποία καθυστέρησε πάνω από έναν
χρόνο από τότε που κατατέθηκαν οι δεσµευτικές προσφορές,
από τον περασµένο Φεβρουάριο δηλαδή, όπου αναδείχθηκε ανά-
δοχος για την κατασκευή η «MYTILINEOS–ROVER MARITIME»,
ενώ αυτός είναι ο λόγος που θεωρούµε πολύ αρνητικές τις πα-
ρατάσεις που δίνονται µε το άρθρο 1.01 της σηµερινής τροπο-
ποιητικής σύµβασης.

Επί των άρθρων τώρα, µε την παράγραφο 1.01 του πρώτου
άρθρου παρέχονται πολυετείς παρατάσεις εκπλήρωσης των
συµβατικών υποχρεώσεων του αναδόχου χωρίς να αιτιολογείται
σοβαρά ο λόγος και να αναφέρονται οι υπεύθυνοι της σηµαντι-
κής αυτής καθυστέρησης. 

Όσον αφορά δε την παράγραφο 1.02, οι διαφοροποιήσεις κρί-
νονται ανεκτές στο πλαίσιο της καλύτερης αξιοποίησης του λι-
µανιού µε τον ελλιµενισµό µεγαλύτερων πλοίων, ενώ διαπιστώ-
σαµε πως οι προδιαγραφές υπερκαλύπτονται. Η πρόθεση είναι
να ελλιµενίζονται πλοία µεγαλύτερα των 14.000 TEU, τα «Ultra
Large Container Vessel», τα οποία είναι άνω των τριακοσίων
εβδοµήντα µέτρων.

Σε σχέση µε την παράγραφο 1.03, προφανώς δεν ακολουθή-
θηκε η προβλεπόµενη διαδικασία ως προς την αξιολόγηση από
τον ανεξάρτητο µηχανικό, αφού τα µηχανήµατα παραλήφθηκαν
χωρίς αυτήν. 

Γενικότερα, τώρα, οι τροποποιήσεις των παραγράφων 1.01 και
1.03 αναδεικνύουν τα προβλήµατα των σηµαντικών συµβάσεων
παραχώρησης του ελληνικού δηµοσίου, µε την έννοια πως δίνε-
ται απόλυτη ελευθερία και ευελιξία στους αναδόχους µε την
πιστή υποταγή στις απαιτήσεις τους και µε την έλλειψη προβλέ-
ψεων ή και ενεργοποίησης ποινικών ρητρών. Από την άλλη
πλευρά, παρατηρείται καθυστέρηση και από το δηµόσιο σε πα-
ράπλευρα έργα, όπως η σιδηροδροµική γραµµή για την εκµετάλ-
λευση των λιµένων, κάτι που επιβαρύνει φυσικά τις επενδύσεις
και τους επενδυτές. Σε αυτού του είδους πάντως της σύµβασης
θα πρέπει το δηµόσιο να έχει τον ρόλο του ισχυρού, ειδικά στις
φιλελεύθερες δηµοκρατίες, να είναι αυστηρό στην τήρησή τους
και πάντα υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος, κάτι που δυστυχώς
δεν συµβαίνει στην Ελλάδα. 

Σε ένα γενικότερο πλαίσιο, λοιπόν, είπαµε πως µπορούµε να
αποδεχτούµε τις προβλέψεις του άρθρου 1, όσον αφορά την πα-
ράγραφο 1.02 και να ανεχθούµε την παράγραφο 1.03, αλλά οι
παρατάσεις της παραγράφου 1.01, που είναι πλέον τετελεσµέ-
νες, πρέπει να διερευνηθούν ως προς τον λόγο που καθυστέρη-
σαν και να επιβληθούν πρόστιµα στους υπεύθυνους. Επειδή,
όµως, αµφιβάλλουµε πως θα συµβεί κάτι τέτοιο, καθώς επίσης
επειδή είµαστε εναντίον του ξεπουλήµατος δηµοσίων επιχειρή-
σεων, το οποίο δεν έχει καµµία σχέση µε ιδιωτικοποίηση, δεν θα
υπερψηφίσουµε τη σύµβαση. 

Θα κλείσουµε επαναλαµβάνοντας τη διαφορά που έχει το ξε-
πούληµα της δηµόσιας περιουσίας από την αξιοποίησή της.
Επειδή η Κυβέρνηση αναφέρεται συνεχώς σε αξιοποίηση, λέγον-
τας ψέµατα ως συνήθως στους πολίτες. 

Εν πρώτοις, η λέξη ξεπούληµα που χρησιµοποιούµε εµείς δεν
είναι δική µας, αλλά της «GUARDIAN» από το 2015 σε άρθρο της
για την Ελλάδα, η οποία χρησιµοποίησε τη λέξη «fire sales», ξε-
πούληµα. Ξεπούληµα σηµαίνει προφανώς καταναγκαστική στην
ουσία εκποίηση σε εξευτελιστικές τιµές, κάτι που προϋποθέτει
προηγουµένως τη χαµηλή εκτίµηση των περιουσιακών στοιχείων
που θα ξεπουληθούν. 

Στο παράδειγµα τώρα των λιµανιών τα δέκα σηµαντικότερα
εκτιµώνται µε αξία µόλις 50 εκατοµµύρια στον προϋπολογισµό
του 2022, ενώ στον απολογισµό του 2019 είχαν υπολογιστεί στα
120 εκατοµµύρια, 120 εκατοµµύρια το 2019, 50 εκατοµµύρια το
2021. Από αυτό το παράδειγµα συµπεραίνεται ότι όχι µόνο εκτι-
µάει χαµηλά το Υπερταµείο τα λιµάνια µας –έχουν µεταφερθεί
όλα στο Υπερταµείο για να τα ξεπουλήσει, εν προκειµένω η θυ-
γατρική του, το ΤΑIΠΕΔ- αλλά είναι επιπλέον καταστροφικό ως
προς τη διαχείρισή τους, αφού η αξία τους µειώνεται, όπως εί-
παµε από 120 εκατοµµύρια το 2019 σε 50 εκατοµµύρια το 2021.

Συγκεκριµένα, για παράδειγµα το λιµάνι του Λαυρίου ένα από
τα µεγαλύτερα λόγω των καυσίµων, εκτιµάται στις 303.052 ευρώ,
δηλαδή λιγότερο από ένα διαµέρισµα –όχι καινούργιο- στην Κη-
φισιά. Της Ελευσίνας στα 895.400 ευρώ και της Αλεξανδρούπο-
λης, που αποτελεί στρατηγικό κεφάλαιο για τις Ηνωµένες
Πολιτείες και ουσιαστικά τους έχει παραχωρηθεί η χρήση δω-
ρεάν, µόλις 1.350.000. 

Συνεχίζοντας, θα µπορούσε να ισχυριστεί κανείς πως η παρα-
χώρηση, όπως συµβαίνει µε τα λιµάνια µας δεν είχε σχέση µε ξε-
πούληµα, εάν δεν έδινε τη σηµασία που απαιτείται στην τιµή της
παραχώρησης. Για παράδειγµα, εµείς παραχωρήσαµε, όπως
όλοι γνωρίζουµε τα δεκατέσσερα περιφερειακά αεροδρόµια
στην «FRAPORT» έναντι 1,2 δισεκατοµµυρίου ευρώ για 35 χρό-
νια, ενώ η Τουρκία το αεροδρόµιο της Αττάλειας µε την ίδια πε-
ρίπου κίνηση επιβατών για είκοσι πέντε χρόνια και έναντι 7,2
δισεκατοµµύρια. Επτά φορές περισσότερο και για πολύ λιγότερα
χρόνια. 

Γιατί αλήθεια η Τουρκία τα κατάφερε τόσο καλύτερα από την
Ελλάδα στην προκειµένη περίπτωση; Απλούστατα, επειδή η
χώρα σε αντίθεση µε την Ελλάδα δεν έχει υπογράψει κανένα PSI
υποθηκεύοντας ολόκληρη τη δηµόσια περιουσία της για 99 χρό-
νια -ούτε ζητιανεύει συνεχώς για δανεικά όπως οι δικές µας κυ-
βερνήσεις, που δεν παράγουν πλούτο, αλλά µόνο ελλείµατα και
χρέη- που ισχυρίζονται ότι το χρέος είναι βιώσιµο, επειδή είναι
εξυπηρετήσιµο. Αν είναι δυνατόν! 

Από εδώ καταλαβαίνει κανείς επιπλέον πως το πραγµατικό κό-
στος των δανεικών δεν είναι ο τρόπος, αλλά τα τεράστια ποσά
που χάνονται τόσο από την εκποίηση της περιουσίας όσο και από
τους πλειστηριασµούς της ιδιωτικής, επειδή τα µνηµόνια φτωχο-
ποίησαν και συνεχίζουν να φτωχοποιούν τους Έλληνες. 

Σε κάθε περίπτωση από τα αεροδρόµια που παραχωρήθηκαν
στη «FRAPORT» µε µία εξευτελιστική τιµή και µε µία βέβαια σκαν-
δαλώδη σύµβαση –αν τη διαβάσει κανείς θα φρίξει στην κυριο-
λεξία- όπως συµβαίνει µε τα υπόλοιπα περιουσιακά µας στοιχεία,
φαίνεται καθαρά πως πρόκειται για ξεπούληµα, έστω και αν χρη-
σιµοποιείται η λέξη παραχώρηση. 

Όσον αφορά τώρα τις υποχρεώσεις που αναλαµβάνουν οι
επενδυτές, ιδίως για επενδύσεις, δεν τηρούνται σχεδόν ποτέ.
Τουλάχιστον όχι εντός του χρονοδιαγράµµατος που προτείνουν,
συµφωνούν και υπογράφουν µε τις κυβερνήσεις µας, όπως φά-
νηκε µε τη σύµβαση του ΟΛΠ, τώρα µε τον ΟΛΘ, αλλά και µε
πολλές άλλες. Εκτός αυτού επιβάλλουν πάντοτε νέες προσθήκες
ή αλλαγές τη µία πίσω από την άλλη, όπως µε την περίπτωση του
Ελληνικού, συµπεριφερόµενοι κατά κάποιον τρόπο αποικιοκρα-
τικό απέναντι στις εκάστοτε κυβερνήσεις µας, αφού γνωρίζουν
πως οι αποφάσεις δεν εξαρτώνται από αυτές, αλλά από τους δα-
νειστές και από το Υπερταµείο των ξένων που τους εκπροσωπεί
στην Ελλάδα. Πάλι καλά που δεν µεταφέρθηκε στο Λουξεµ-
βούργο, όπως απαιτούσαν οι Γερµανοί.

Παρεµπιπτόντως, κύριε Υπουργέ, τί γίνεται µε τα ναυπηγεία
Σκαραµαγκά; Έχουµε λάβει µία επιστολή του σωµατείου των ερ-
γαζοµένων, που θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, σύµφωνα µε την
οποία µετά δεκαπέντε µήνες από την πώλησή τους, δεν έχει προ-
χωρήσει τίποτα και φυσικά φοβούνται για τις θέσεις εργασίας
τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, µε ένα άλλο θέµα της επικαιρότητας, δεν είναι αυ-
τονόητο πως δεν θα µπορούσαµε ποτέ να συνεργαστούµε µε κα-
νένα από τα τρία κόµµατα που κατέστρεψαν και συνεχίζουν να
καταστρέφουν την Ελλάδα; Για ποιον λόγο γίνονται αυτές οι
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ερωτήσεις; Προφανώς αυτονόητο. Πόσω µάλλον όταν έχουµε
επιπλέον εντελώς διαφορετική ιδεολογία και αντιλήψεις σε όλα
τα θέµατα που αφορούν τους Έλληνες! Ως εκ τούτου θα ήταν
καλύτερα να πάψει η Κυβέρνηση να διαρρέει ανυπόστατα σενά-
ρια, θέλοντας να εµποδίσει την άνοδο του εκλογικού µας ποσο-
στού, το οποίο στις εκλογές θα είναι διψήφιο. Στις εκλογές το
εκλογικό ποσοστό της Ελληνικής Λύσης θα είναι τουλάχιστον δι-
ψήφιο, αφού δεν πρόκειται να πείσει κανέναν η Κυβέρνηση µε
αυτά τα σενάρια που διαρρέει.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εµείς σας ευ-
χαριστούµε.

Ο κ. Λογιάδης έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Γενικέ Γραµµατέα, κυρίες και κύριοι, συ-

ζητάµε σήµερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, τροποποίηση της από 2-2-2018 σύµβασης
παραχώρησης για τη χρήση και εκµετάλλευση περιουσιακών
στοιχείων εντός του λιµένα Θεσσαλονίκης.

Το λιµάνι της Θεσσαλονίκης είναι από τα µεγαλύτερα στην Ελ-
λάδα, καλύπτει έκταση χιλίων πεντακοσίων στρεµµάτων, διαθέτει
µεταξύ άλλων έξι χιλιάδες εκατόν πενήντα µέτρα κρηπιδωµάτων
και έξι προβλήτες. Λόγω της γεωγραφικής του θέσης είναι ένα
από τα σηµαντικότερα λιµάνια της Ελλάδος, της Μεσογείου και
των Βαλκανίων σε κοµβικό σηµείο µεταξύ ανατολής και δύσης
διά της Εγνατίας Οδού και βορρά και νότου διά µέσου της Εθνι-
κής Οδού Πάτρας-Αθήνας-Θεσσαλονίκης-Εύζωνοι, κοµβικό ση-
µείο, στρατηγικό σηµείο, ένα παραπάνω σήµερα. 

Ο Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης, νοµικό πρόσωπο που
έχει τη διοίκηση και τη λειτουργία του λιµένα, συστήθηκε το 1953
ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου και το 1999 µετατράπηκε
σε ανώνυµη εταιρεία. Λόγω των τριών µνηµονίων που εσείς έχετε
υπογράψει –και οι τρεις µνηµονιακές κυβερνήσεις, ΠΑΣΟΚ-
ΚΙΝΑΛ, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ- το 2011 στο πλαίσιο αυτό των
µνηµονίων το Υπερταµείο, τα ΤΑΙΠΕΔ απέκτησε το πλειοψηφικό
πακέτο των µετοχών στον Οργανισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης. Το
2014 το διοικητικό συµβούλιο του ΤΑΙΠΕΔ αποφάσισε την πώ-
ληση των µετοχών του ΟΛΘ και το 2018 επί ΣΥΡΙΖΑ στο πλαίσιο
της εκχώρησης της δηµόσιας περιουσίας όρισε την ιδιωτική εται-
ρεία «South Europe Thessaloniki Limited» ως επενδυτή, η οποία
αγόρασε το 67% των µετοχών του ΟΛΘ έναντι 231,9 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Σήµερα το Λιµάνι της Θεσσαλονίκης είναι συµφερόν-
των Σαββίδη, ιδιωτικών συµφερόντων. Εµείς ως ΜέΡΑ25 έχουµε
ταχθεί από την πρώτη στιγµή κατά των µνηµονιακών επιταγών
της εκχώρησης της δηµόσιας περιουσίας των εθνικών υποδοµών
και της ιδιωτικοποίησής τους. Η στρατηγική σας διαχρονικά είναι
να απαξιώνετε, να ευτελίζετε και µετά να ξεπουλάτε. Και όχι µόνο
να ξεπουλάτε, αλλά να υπογραµµίσουµε ότι ακόµη εκκρεµούν οι
γερµανικές επανορθώσεις, οι αποζηµιώσεις και το κατοχικό
αναγκαστικό δάνειο, κύριε Υπουργέ, και αυτό το λέω, διότι το
προηγούµενο Σάββατο στη Βιάννο στην Κρήτη από όπου είστε
και εσείς, τιµήσαµε τη µνήµη των θυµάτων των γερµανικών θη-
ριωδιών. Το ίδιο το ξεπούληµα το βλέπουµε επίσης σε άλλους
τοµείς, όπως είναι ο ΟΤΕ, ΔΕΗ, η Ολυµπιακή Αεροπορία, η
«ΛΑΡΚΟ», τα αεροδρόµια, τα λιµάνια Ηρακλείου, Αλεξανδρού-
πολης, τώρα Ηγουµενίτσας, τους δρόµους και τόσα άλλα. 

Διερωτώµαι: Πόσο ανίκανο ή πόσο διεφθαρµένο είναι ένα κρά-
τος που δεν µπορεί να αξιοποιήσει µόνο του τέτοια µοναδικά επι-
χειρηµατικά διαµάντια, αλλά πρέπει να παραχωρήσει και να τα
εκχωρήσει, να τα ξεπουλήσει; Είναι ένα κράτος που εσείς που
έχετε κυβερνήσει διαχρονικά η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ-
ΚΙΝΑΛ, η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ το έχετε κάνει έτσι. Τρεις
σε συσκευασία ενός ή όπως λέει ο λαός πάρε τον έναν και χτύπα
τον άλλο. Είναι αποκλειστικά δικό σας το κατόρθωµα. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµικό επίπεδο. Σε νοµικό επίπεδο η σύµ-
βαση εκχώρησης ορίζει ότι ο υποψήφιος επενδυτής πρέπει να

πραγµατοποιήσει υποχρεωτικώς επενδύσεις 180 εκατοµµυρίων
κατά την πρώτη επταετία, οι οποίες εξασφαλίζονται µέσω εγγυη-
τικής επιστολής. Αντί αυτού του ποσού, όµως, οι επενδύσεις
είναι ύψους µόνο 23 εκατοµµυρίων. Εάν στην επταετία –ορίζει η
σύµβαση εκχώρησης- ο ιδιώτης επενδυτής, στον οποίο έχει εκ-
χωρηθεί το λιµάνι, δεν ολοκληρώσει τις σχετικές επενδύσεις τότε
από το ΤΑΙΠΕΔ µπορεί να εκπέσει η εγγυητική καλής εκτέλεσης
και να επιβληθούν σηµαντικές οικονοµικές ρήτρες και κυρώσεις. 

Η σύµβαση παραχώρησης προβλέπει, επίσης, συγκεκριµένες
προδιαγραφές λειτουργίας και συντήρησης των λιµενικών υπο-
δοµών και δεσµεύσεις ελαχίστου όγκου διακίνησης εµπορευµά-
των, ρυθµίσεις, ρήτρες, δικλείδες όµως για τις οποίες το
ελληνικό δηµόσιο δεν κάνει καµµία χρήση, αν και έχει αυτό το δι-
καίωµα από τη σύµβαση εκχώρησης και παρά τη µη εκπλήρωση
των υποχρεώσεων του ιδιώτη. 

Όλα, λοιπόν, κυλούν τόσο οµαλά και καλά για εσάς; Όχι, το
αντίθετο συµβαίνει και γι’ αυτό µε το σηµερινό σχέδιο νόµου ζη-
τάτε τροποποιήσεις, επεκτάσεις, περαιτέρω ξεπούληµα.

Τα τρία σηµεία της τροποποίησης αφορούν: Πρώτον, τη χρο-
νική επέκταση της περιόδου για τη στατική αποκατάσταση και
αξιοποίηση του παλαιού τελωνειακού σταθµού του ΟΛΘ.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να κάνω µια σύντοµη παρέµ-
βαση που αφορά τη στατική επάρκεια στον νέο Διεθνή Αερολι-
µένα στο Καστέλι, που κτίζεται αυτή τη στιγµή. Έχουµε ζητήσει
στοιχεία, εάν η σηµερινή σεισµική δραστηριότητα, η οποία συ-
νεχίζεται πάνω από έναν χρόνο, έχει µελετηθεί. Αυτά τα στοιχεία
δεν µας παρέχονται. Μιλάµε για στατική επάρκεια ενός νέου διε-
θνούς αερολιµένα. Να τονίσω ότι ο νέος Διεθνής Αερολιµένας
Κωνσταντινούπολης «Κεµάλ Ατατούρκ» είναι σεισµικά µονωµέ-
νος. Θα είναι ο δικός µας αερολιµένας σεισµικά µονωµένος; 

Το δεύτερο σηµείο της τροποποίησης αφορά τη βελτίωση των
δυνατοτήτων του προβλήτα 6. Το τρίτο σηµείο αφορά την αγορά
πέντε µηχανηµάτων µεταφοράς και συσκευασίας για τα εµπο-
ρευµατοκιβώτια, αξίας 4 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Κύριε Υπουργέ, αναφέρατε στην επιτροπή ότι σκοπός της συγ-
κεκριµένης νοµοθετικής παρέµβασης είναι να ενισχύσει ακόµη
περισσότερο τα οφέλη που µπορεί να αποδώσει το λιµάνι. Δεν
είµαστε εναντίον της όποιας αναβάθµισης και αξιοποίησης των
υποδοµών, αλλά το ζητούµενο για εµάς, ως ΜέΡΑ25, είναι «όχι
από τον ιδιώτη για τον ιδιώτη». Εάν τα οφέλη είναι πραγµατικά
τόσο µεγάλα, πρωτοποριακά, αποδοτικά για την κοινωνία και όλα
αυτά που αναφέρατε, γιατί στη Γερµανία, παραδείγµατος χάριν,
απαγορεύεται ρητά η εκχώρηση δηµόσιας περιουσίας; Ή όταν
τροποποιείς µια συµφωνία, κύριε Υπουργέ, αυτή πρέπει να είναι
προς όφελος και των δύο µερών, για δέσµευση παραπάνω επεν-
δύσεων, για διακίνηση περισσότερων εµπορευµάτων, για εργα-
ζόµενους µε συγκεκριµένους αριθµούς, όπως όριζε η σύµβαση
για 180 εκατοµµύρια, για προβλήτες κ.λπ.. Εδώ πέρα, όµως, δεν
βλέπουµε τίποτα να παίρνει το ελληνικό δηµόσιο, συγκεκριµέ-
νους αριθµούς. Εµείς τα κάνουµε σωστά και όλοι οι άλλοι λάθος;

Παράλληλα, βλέπουµε ότι όση δηµόσια περιουσία και αν εκ-
χωρούµε λόγω µνηµονίων, το δηµόσιο χρέος δεν µειώνεται, αλλά
συνεχώς αυξάνεται. Είναι και αυτός λόγος, κύριε Υπουργέ, για
να υπερηφανεύεστε για τα καταπληκτικά σας αυτά κατορθώ-
µατα;

Τέλος, για να αντιληφθούµε το ξεπούληµα, να αναφέρω ότι
εάν διαιρέσουµε το ποσό των 232 εκατοµµυρίων ευρώ µε τα χίλια
πεντακόσια πενήντα στρέµµατα του ΟΛΘ, βλέπουµε ότι το
στρέµµα µεταβιβάστηκε για το εξευτελιστικό ποσό των 150.000
ευρώ, για ένα από τα πλέον σηµαντικά δηµόσια λιµάνια της
χώρας αλλά και όλης της νοτιοανατολικής Ευρώπης.

Και το ξεπούληµα συνεχίζεται. Χθες βράδυ τιµήσαµε τη µνήµη
του Νίκου Ξυλούρη. Είµαστε από την Κρήτη και οι τρεις, κύριε
Υπουργέ, και θα κλείσω µε τα λόγια από το «Μεγάλο Τσίρκο»:
Λαέ, µη σφίξεις άλλο το ζωνάρι. Εµείς, το ΜέΡΑ25, καταψηφί-
ζουµε το σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,

κύριε Λογιάδη, και για την τήρηση του χρόνου.
Εισερχόµαστε τώρα στον κατάλογο των οµιλητών. Θα µιλήσει

πρώτα ο κ. Βασίλης Γιόγιακας. Στη συνέχεια θα αρχίσουν να µι-
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λούν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, µε πρώτο τον κ. Κρίτωνα
Αρσένη από το ΜέΡΑ25.

Ευχαριστούµε, κύριε Αρσένη, γι’ αυτήν τη διευκόλυνση την
οποία κάνετε, δίνοντας τη σειρά στον συνάδελφο.

Κύριε Γιόγιακα, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την όλη συ-

ζήτηση για την τροποποίηση της σύµβασης παραχώρησης του
Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης θα ήθελα να σταθώ σε τρία
σηµεία. Πρώτα απ’ όλα, θα σταθώ στις επιλογές που είχε η Κυ-
βέρνηση µε δεδοµένες τις καθυστερήσεις σε ορισµένες υποχρε-
ωτικές επενδύσεις. Δεύτερον, θα σταθώ στη σκοπιµότητα των
αλλαγών της σύµβασης και τρίτον, στη µέχρι σήµερα αποτίµηση
της παραχώρησης του Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη συζήτηση για την τροπο-
ποίηση της σύµβασης παραχώρησης του λιµένος Πειραιώς, νο-
µοσχέδιο που είχα την τιµή να εισηγηθώ, είχαµε πει ότι για να
αντιµετωπιστεί η καθυστέρηση της υλοποίησης συµφωνηµένων
επενδύσεων, υπάρχουν δύο δρόµοι. Ο ένας είναι η ενεργοποί-
ηση, εφόσον συντρέχουν οι προϋποθέσεις των προβλεπόµενων
κυρώσεων, λύση η οποία αναπόφευκτα οδηγεί στη διαιτητική επί-
λυση των διαφορών και πιθανότατα σε δικαστική διαµάχη, κάτι
που θα προκαλούσε νέες καθυστερήσεις και θα συντηρούσε την
αβεβαιότητα για τον χρόνο ολοκλήρωσης των υποχρεωτικών
επενδύσεων. 

Ο άλλος δρόµος είναι ο δρόµος της συνεννόησης και της κα-
τανόησης, όπου στην περίπτωση της Θεσσαλονίκης πρέπει να
ληφθούν υπ’ όψιν οι έκτακτες συνθήκες της πανδηµίας και οι επι-
πτώσεις της. Με τον δρόµο αυτό, η ολοκλήρωση των επενδύ-
σεων µπαίνει σε ρεαλιστικό χρονικό πλαίσιο και παράλληλα
βελτιώνονται κάποιες παρεµβάσεις ως αντιστάθµισµα, θα έλεγε
κανείς, της παράτασης.

Εποµένως, όσοι συνάδελφοι από την Αντιπολίτευση εύλογα ή
καλοπροαίρετα βάζουν θέµα ενεργοποίησης ποινικών ρητρών θα
πρέπει να σκεφθούν το αυξηµένο ρίσκο που µπορεί να σηµαίνει
αυτό για το ελληνικό δηµόσιο και κατ’ επέκταση για το δηµόσιο
συµφέρον σε σχέση µε την επιλογή της χρονικής παράτασης,
πόσω µάλλον όταν –και έρχοµαι στο δεύτερο σηµείο- για την
ουσία των αλλαγών η επέκταση των προθεσµιών ολοκλήρωσης
έρχεται µαζί µε τη βελτίωση του φυσικού αντικειµένου της σύµ-
βασης. Έτσι, στο έργο για το εµβληµατικό κτήριο του παλιού τε-
λωνειακού σταθµού θα συµπεριλαµβάνεται, εκτός από τη
στατική αποκατάσταση, η πλήρης αποκατάσταση, χρήση και εκ-
µετάλλευση του κτηρίου.

Επίσης, η αλλαγή των διαστάσεων του προβλήτα 6 υπόσχεται
να διευρύνει τις εµπορευµατικές υπηρεσίες του λιµανιού και να
φέρει περισσότερα φορτία, αναβαθµίζοντας τη σηµασία του και
αυξάνοντας έσοδα και ανταλλάγµατα για το ελληνικό δηµόσιο.

Η τεχνολογική αναβάθµιση του εξοπλισµού θα είναι, επίσης,
ωφέλιµη για την εξυπηρέτηση των πλοίων, την αποδοτικότητα,
την ασφάλεια, τη φιλικότητα προς το περιβάλλον και τους κατοί-
κους της πόλης.

Η θετική κατεύθυνση των αλλαγών αυτών, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αναγνωρίζεται από τους παραγωγικούς φορείς της
Θεσσαλονίκης και της Βόρειας Ελλάδας, αλλά και από την αρ-
µόδια ανεξάρτητη αρχή.

Αναφορικά τώρα µε το πώς πάει η παραχώρηση του ΟΛΘ, η
οποία, όπως γνωρίζουµε, ψηφίστηκε επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ,
ακούγοντας κανείς ορισµένους συναδέλφους, µπορεί να έβγαζε
το συµπέρασµα ότι η παραχώρηση δεν αποδίδει ή τουλάχιστον
θα µπορούσε να αποδώσει καλύτερα.

Η αλήθεια είναι ότι, παρά τη δύσκολη συγκυρία 2020-2021,
υπήρξε αισθητή βελτίωση στα βασικά µεγέθη της δραστηριότη-
τας του Οργανισµού Λιµένα Θεσσαλονίκης. Η σύγκριση των
αριθµών ανάµεσα στο 2017 -τελευταία χρονιά πριν από την πα-
ραχώρηση- και το 2021 µας λέει ότι ο κύκλος εργασιών αυξήθηκε
κατά περίπου 45% και γενικότερα όλα τα οικονοµικά στοιχεία,
όπως τα κέρδη, το ενεργητικό, τα ίδια κεφάλαια, βελτιώθηκαν αι-
σθητά. Το τίµηµα παραχώρησης που αποδόθηκε στο δηµόσιο
ανέβηκε δυόµισι φορές. Ο αριθµός των επιβατών στα εσωτερικά
δροµολόγια έχει αυξηθεί πάνω από το ένα τρίτο. Προστέθηκαν

πάνω από εκατό µόνιµες θέσεις εργασίας, πέραν των διακοσίων
πενήντα εργαζοµένων σε υπεργολαβίες.

Η διακίνηση τόσο των εµπορευµατοκιβωτίων όσο και του συµ-
βατικού φορτίου αυξήθηκε κατά 17%-18%. Το ίδιο και µε τις προ-
σεγγίσεις των πλοίων. Είχαµε αύξηση πάνω από 50%. Τα τέσ-
σερα κρουαζιερόπλοια θα γίνουν φέτος εξήντα και του χρόνου
ογδόντα, µε τα περισσότερα από αυτά να ξεκινούν από το λιµάνι
της Θεσσαλονίκης και να ολοκληρώνουν τη διαδροµή τους σε
αυτό. Αυτά σε ό,τι αφορά τη σύγκριση πριν και µετά την παρα-
χώρηση.

Βρίσκονται, επίσης, σε εξέλιξη επενδύσεις για την αναβάθµιση
των εγκαταστάσεων και των υποδοµών του λιµένα που το 2021
έφτασαν περίπου τα 17,5 εκατοµµύρια ευρώ. Με λίγα λόγια, το
σύνολο των υποχρεωτικών και µη επενδύσεων που σύµφωνα µε
τα όσα ανέφερε ο κύριος Υπουργός έχουν αγγίξει τα 56 εκατοµ-
µύρια ευρώ, έχει ήδη αποδώσει αξιόλογα αποτελέσµατα. Αυτό
λένε οι αριθµοί και αυτό παραδέχονται, έστω και µε αστερίσκους,
συνάδελφοι από την Αντιπολίτευση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση για το λι-
µάνι της Θεσσαλονίκης συµπίπτει µε αποσφράγιση των οικονο-
µικών προσφορών για την πώληση και αξιοποίηση των µετοχών
του Οργανισµού Λιµένα Ηγουµενίτσας, µαζί µε την αποσφράγιση
της αποτίµησης της αξίας της εταιρείας από ανεξάρτητο εξωτε-
ρικό σύµβουλο του ΤΑΙΠΕΔ. Μπαίνει έτσι στην τελική ευθεία η
διαδικασία για την ανάδειξη του παραχωρησιούχου, η οποία
ακόµα και µε τη διαδικασία των βελτιωµένων προσφορών εκτι-
µάται ότι σύντοµα θα ολοκληρωθεί. 

Η σύµπραξη µε τον ιδιώτη επενδυτή είναι απολύτως αναγκαία
για να συνεχιστεί η ανάπτυξη του λιµανιού της Ηγουµενίτσας,
που µε τη σειρά της αναµένεται να αποφέρει πολλαπλά οφέλη,
άµεσα και έµµεσα. Θα αναβαθµίσει το τουριστικό προϊόν της
Ηγουµενίτσας. Θα αυξήσει γενικότερα το τουριστικό ρεύµα στην
ευρύτερη περιοχή. Θα τονώσει την εµπορική κίνηση της πόλης.
Θα δηµιουργήσει νέες επιχειρήσεις για την εξυπηρέτηση του θα-
λάσσιου τουρισµού. Θα προσφέρει περισσότερες ευκαιρίες απα-
σχόλησης.

Παράλληλα, µε τη διαγωνιστική διαδικασία φτάνει στο τέλος
και ένας τεράστιος αγώνας δρόµου που ξεκίνησε πριν τρία χρό-
νια για να αποδοθούν σηµαντικά τµήµατα της χερσαίας ζώνης
του λιµανιού στην τοπική κοινωνία σύµφωνα µε τις ανάγκες της.

Η Κυβέρνησή µας δροµολογεί, λοιπόν, αναγκαίες νέες επεν-
δύσεις στα λιµάνια µας και κάνει αναγκαίες προσαρµογές στις
υπάρχουσες µε σκοπό να πετύχει τα µεγαλύτερα δυνατά οφέλη
για την οικονοµία, την απασχόληση και την γεωπολιτική σηµασία
της χώρας µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,
κύριε Γιόγιακα.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25
κ. Κρίτων Αρσένης. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, θα φαινόταν µια

διαδικαστική διαδικασία η σηµερινή συζήτηση, καθώς αποτελεί
µια επέκταση σύµβασης. Όµως, δεν είναι. Είναι η ουσία του τι
συµβαίνει αυτή τη στιγµή στη χώρα. 

Μιλάµε για το λιµάνι της Θεσσαλονίκης, που έχει δοθεί σε έναν
ολιγάρχη που έχει κανάλια, τον κ. Σαββίδη. Έχει µεγάλη επιχει-
ρηµατική δραστηριότητα. Είναι ολιγάρχης στον οποίο δίνετε τα
πάντα που υπάρχουν στη Θεσσαλονίκη. Είναι ολιγάρχης της
Θεσσαλονίκης. Και τώρα, ενώ δεν έχει υλοποιήσει τις υποχρεώ-
σεις του, όσον αφορά επενδύσεις, προχωράτε στην επέκταση
και στην παράταση της σύµβασης αντί να την καταγγείλετε για
να ξαναπάρετε το λιµάνι στο δηµόσιο, όπως θα είχατε υποχρέ-
ωση να κάνετε. 

Βέβαια, και αυτές οι υποχρεώσεις -πολλές τουλάχιστον, από
αυτά που βλέπουµε και βρίσκουµε στο internet- µέσω ΕΣΠΑ θα
γίνουν, µέσα από χρήµατα των φορολογουµένων, των Ελλήνων
και των υπόλοιπων Ευρωπαίων, όπως είχε αντίστοιχα στη «FRA-
PORT». Όλα αυτά τα αεροδρόµια τα καινούργια µέσω ΕΣΠΑ έγι-
ναν. Δεν έγιναν όπως προέβλεπε η σύµβαση µε χρήµατα της
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«FRAPORT». Κι αυτά είναι διαφυγόντα έσοδα της χώρας. Δεν
επενδύουν τα δικά τους χρήµατα. Επενδύουν πάλι τα δικά µας
χρήµατα, τα χρήµατα που θα πήγαιναν στις ελληνικές επιχειρή-
σεις για να επενδύσουν σε αυτή τη χώρα. Αυτά τα χρήµατα παίρ-
νουν. 

Εδώ πέρα, όµως, κύριε Υπουργέ, υπάρχουν πολλά ζητήµατα
και δεν αφορούν µόνο τη Θεσσαλονίκη. Έχουµε προβλήµατα σε
όλα τα λιµάνια που ιδιωτικοποιείτε. Μιλάµε για τα τρία κόµµατα
που συµµετέχουν εντατικά στις ιδιωτικοποιήσεις, εσάς, τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ. 

Στον Πειραιά, όπου αυτή η ιδιωτικοποίηση των λιµανιών έχει
ολοκληρωθεί περισσότερο, µιλάµε πλέον ότι µετατρέπεται σε µια
ιµπεριαλιστική αποικία της Κίνας. Επειδή είναι πολύ βαριά αυτά
που λέµε, θα είµαι πολύ αναλυτικός. Ο στόχος της κινεζικής δι-
οίκησης είναι να φύγουν οι κάτοικοι του Πειραιά. Αυτό υλοποιεί-
ται σε µερικά συγκεκριµένα στάδια. 

Κατ’ αρχάς, να πούµε ότι παρ’ όλο που γίνονται αυτή τη στιγµή
και θα πάτε να εγκαινιάσετε σε λίγο τους σταθµούς µετρό, στη
στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων, στο παράρ-
τηµα 3, στις χρήσεις γης, προβλέπεται η µεταφορά της ακτο-
πλοΐας από το λιµάνι του Πειραιά. Θα µείνει µόνο ο Αργοσα-
ρωνικός που βολεύει την κρουαζιέρα. Η µεταφορά της ακτο-
πλοΐας και τελικά οι σταθµοί µετρό που ετοιµάζονται και σχεδιά-
ζονται θα χρησιµοποιούνται και πάλι κι αυτά για την κρουαζιέρα
της «COSCO». Διώχνουν τη Σχολή Δοκίµων, το «Χατζηκυριάκειο»
το έχουν κάνει ανοιχτή δοµή και στη µελέτη αυτή περιβαλλοντι-
κών επιπτώσεων θα το µετατρέψουν σε πολιτικό κέντρο. Όταν
µιλάνε για το ποιος είναι ο χαρακτήρας του Πειραιά αναφέρεται
ότι είναι πύλη εισόδου, ότι είναι η «κεφαλή του δράκου», του
«δρόµου του µεταξιού» και στο τέλος-τέλος, αναφέρεται και η
κατοικία.

Πώς διώχνετε, όµως, την κατοικία; Την διώχνετε όταν δίνετε
τους βασικούς δρόµους του Πειραιά να µετατρέπονται σε απο-
κλειστικούς δρόµους για την κρουαζιέρα. Έχουµε, δηλαδή, την
Ακτή Μιαούλη στο µεγάλο της κοµµάτι µέχρι το τέρµιναλ να δί-
νεται αποκλειστική χρήση για την κρουαζιέρα. Αυτή, όµως, είναι
η οδός που χρησιµοποιούν οι πολίτες εκεί για να πάνε στη δου-
λειά τους, να πάνε στο σχολείο τους, να πάνε στο πανεπιστήµιο
τους. Αυτοί οι άνθρωποι πλέον εγκλωβίζονται σε µποτιλιαρί-
σµατα µισάωρα για να φτάσουν από το σπίτι τους λίγα µέτρα πα-
ραπέρα στο κέντρο. Τους κάνετε τη ζωή αβίωτη. Τους διώχνετε
από τον τόπο τους.

Γιατί τα αναφέρουµε αυτά στο νοµοσχέδιο για τον ΟΛΘ; Γιατί
ο Πειραιάς είναι το πρότυπο, είναι εκεί που έχετε εφαρµόσει ήδη
την ιδιωτικοποίηση. Αντίστοιχα φαινόµενα φοβόµαστε ότι θα
δούµε και σε άλλες ιδιωτικοποιήσεις.

Και δεν τελειώνει εδώ πέρα. Σχεδιάζετε LNG στην Ηετιώνεια
Πύλη. Εκεί που φεύγουν τα κρητικά καράβια για να εξηγήσουµε
στον κόσµο. Εκεί πέρα, κύριε Υπουργέ, ο κ. Λασκαρίδης που µί-
λησε για εσάς µε τους πιο απαξιωτικούς όρους, σας έβρισε στην
πράξη και τον Πρωθυπουργό, ανέλαβε να κάνει όλα τα σχέδια
και στην πράξη θα υλοποιήσει µετά το Μουσείο Εναλίων, στα
σιλό. Έτσι είναι. Όταν αφορά τους ολιγάρχες, και να σας βρί-
ζουν, τους εξυπηρετείτε. Για τους πολίτες, βέβαια, ανοίγετε τα
κεφάλια των φοιτητών, απολύετε τους τους εργαζόµενους στις
συγκοινωνίες, απολύετε τους εργαζόµενους στην Ελευσίνα κ.λπ..
Εκεί που σας παίρνει. Εκεί που σας παίρνει και που εξυπηρετεί
τους ολιγάρχες. Είστε πολύ σκληροί. Όταν σας βρίζουν και σας
προσβάλλουν προσωπικά, προχωράτε σε εξυπηρετήσεις. 

Μια τέτοια εξυπηρέτηση -δεν µπορούµε να την καταλάβουµε
αλλιώς- είναι και η απόφαση του ΕΣΑΛ να εγκρίνει το µάστερ
πλαν για τον Πειραιά, παράνοµα, χωρίς να περιµένει την ολοκλή-
ρωση της διαβούλευσης, χωρίς να έχει τοποθετηθεί το Περιφε-
ρειακό Συµβούλιο, το οποίο όταν τοποθετήθηκε αργότερα, το-
ποθετήθηκε αρνητικά. Αρνητικός και ο δήµος. 

Παράνοµα, µε παραβίαση της ευρωπαϊκής οδηγίας που λέει
πρώτα διαβούλευση και µετά οι αντίστοιχες αρχές αποφασίζουν.
Απαντήστε µας και γι’ αυτό, γιατί αφορά και τη Θεσσαλονίκη,
αυτά που θα ακολουθήσουν εκεί, µε αυτή την ανανέωση της σύµ-
βασης, την επέκταση της σύµβασης.

Η στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων απαιτεί δε

συνεργασία µε operators της Κίνας. Το γράφει η στρατηγική µε-
λέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Μιλάει για κινέζικα µαγαζιά
στην περιοχή. Εµείς καλωσορίζουµε τους µετανάστες από την
Κίνα που έρχονται να βρουν µια καλύτερη ζωή. Εδώ, όµως, µι-
λάµε για κεντρικό σχεδιασµό ιµπεριαλιστικής πολιτικής. Είναι εν-
τελώς διαφορετικό. Δεν µιλάµε για ανθρώπους σε δυσκολία.
Μιλάµε για κεντρικό σχεδιασµό, στον οποίο «βάζετε πλάτες». 

Βέβαια, ο στόχος είναι οι κάτοικοι, να φύγουν οι κάτοικοι, να
γίνει το regeneration και να γίνει αυτή η κινέζικη Disneyland εκεί
κάτω. Κινέζικη όχι πάλι από τους πολίτες της Κίνας. Οι πολίτες
της Κίνας είναι θύµατα, όπως κάθε άλλοι πολίτες κάθε αυταρχι-
κής χώρας. Μιλάµε για οργανωµένο σχεδιασµό που έρχεται από
µια άλλη χώρα. Θα µπορούσε να µην ήταν η Κίνα, οποιαδήποτε
άλλη χώρα. Δεν έχει σηµασία. Όµως, µιλάµε για µια αποικιοκρα-
τική κατάσταση. Δηµιουργείτε αποικίες στη χώρα.

Μια τέτοια αποικία ετοιµάζεται και σε ένα άλλο λιµάνι. Το έ-
χουµε συζητήσει, κύριε Πλακιωτάκη, και µε επίκαιρη. Στην Ηγου-
µενίτσα. Εκεί, που πάλι οι ίδιοι που διεκδικούν όλα τα λιµάνια,
συναγωνίζονται ποιος θα πάρει την Ηγουµενίτσα. Και ποιος είναι
στόχος; Είναι αλήθεια το λιµάνι της Ηγουµενίτσας ή είναι όλη η
Θεσπρωτία; Γιατί πώς να εξηγήσουµε ότι δίνετε σε αυτόν που θα
πάρει το Λιµάνι, τον παραλιακό δρόµο της Ηγουµενίτσας, όλη
την ακτογραµµή από τα Σύβοτα µέχρι τα αλβανικά σύνορα. Ψελ-
λίσατε κάποιες εξαιρέσεις από αυτό, µικρές, οι οποίες δεν
έχουµε δει να υλοποιούνται. Και αναρωτιέµαι αν θα υλοποιηθούν. 

Αυτός που θα πάρει τον Οργανισµό Λιµένος Ηγουµενίτσας,
παίρνει ολόκληρη τη Θεσπρωτία. Ελέγχει τον τουρισµό. Το µόνο
που θα µείνει µετά είναι κτηνοτροφεία και ελαιοκοµία. Ελέγχει
τον τουρισµό, ελέγχει τις µεταφορές, ελέγχει το κεντρικό κοµ-
µάτι της πόλης. Είναι ντροπή! Αλιευτικά καταφύγια τα οποία τα
διώχνετε. Αντίστοιχα και στο Ηράκλειο. Αυτός που θα πάρει τον
Οργανισµό Λιµένος Ηρακλείου, πέρα από το Κούλε, κρατάει αλι-
ευτικά καταφύγια στα Λουτρά, στον Κερατόκαµπο και στην
Άρδη. Μιλάµε πλέον για βορρά και νότο της Κρήτης. Για ποιον
λόγο; Θα µας εξηγήσετε ποτέ;

Για ποιον λόγο κάποιος που παίρνει ένα εµπορικό λιµάνι, να
παίρνει και αλιευτικά καταφύγια; Του δίνετε χώρο, του δίνετε δι-
οίκηση του τόπου. Δεν του δίνετε απλά ένα εµπορικό λιµάνι, που
ούτε και αυτό θα έπρεπε να του δώσετε.

Και, βέβαια, ποιοι είναι υποψήφιοι να πάρουν και στο λιµάνι:
Γκριµάλντι, Περιστέρης, «ΑΚΤΩΡ» παραχωρήσεις και ΟΛΘ. Στα
Ελληνοπεράµατα, βέβαια, περιµένουµε να δούµε τι θα γίνει µε
το θέµα της παραχώρησης εκεί, στον Δήµο Μαλεβιζίου. Δεν νο-
µίζουµε ότι θα υλοποιηθεί η δέσµευσή σας, όπως δεν έχουµε δει
να υλοποιούνται οι δεσµεύσεις σας για την Ηγουµενίτσα. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Η Σχολή Δοκίµων θα φύγει, κατά
την άποψή σας; 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Έτσι µας ενηµερώνουν οι πολίτες
του Πειραιά. Κύριε ναύαρχε, εσείς έχετε κάποια άλλη γνώµη;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν φεύγει. Χρηµατοδοτείται για
να φτιάξουν τα κτήρια και να επεκταθεί.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ναι, οι πολίτες, όµως, λένε κάτι
πολύ διαφορετικό από αυτό που λέτε εσείς.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Αφήστε τους πολίτες. Εγώ σας
λέω…

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ναι, αλλά ξέρετε κάτι; Οι πολίτες,
αυτοί υπερασπίζονται τον Πειραιά. Αυτοί κερδίζουν τα δικαστή-
ρια. Αυτοί σταµατάνε τις παράνοµες εργασίες στην «COSCO».
Αυτοί κυνηγούν την Κυβέρνηση που κάνει τις χιλιάδες παρανο-
µίες για να «κάνει πλάτες» στην «COSCO».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε
τον οµιλητή παρακαλώ. Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ναι, σε αυτούς πιστεύω. Στους
πολίτες πιστεύω. Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, για τα άλλα
φαινόµενα που µας περιγράφουν τι θα γίνει στον Οργανισµό Λι-
µένος Θεσσαλονίκης.

Βέβαια, πρέπει να µιλήσουµε και για άλλα. Αφού µοιράζετε σε
ξένα συµφέροντα τα λιµάνια µας, γιατί αυτό είναι στην πράξη,
σε ιµπεριαλιστικά συµφέροντα διαφόρων ειδών και δώσατε στην
Κίνα το λιµάνι του Πειραιά, τρέχει η Αµερική να πάρει µε διάφο-
ρους τρόπους τα νεώρια Σύρου, Ελευσίνας, Σκαραµαγκά. 
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Μαθαίνουµε, βέβαια, και τις λεπτοµέρειες για το πώς δίνετε
αυτά τα πράγµατα. Πάµε στην Ελευσίνα. Ενώ κάνετε τα πάντα
για να το πάρει η «ΟΝΥΧ», οι Υπουργοί σας είναι πιο συχνά από
τα στελέχη της «ΟΝΥΧ» στο ναυπηγείο για να πείσουν για τη µε-
ταβίβαση. Όχι για κανέναν άλλο λόγο. Δεν διασφαλίζετε τα δε-
δουλευµένα. Μέχρι τις 30 Σεπτεµβρίου 2021 λέτε θα πληρωθούν
κάποια από τα χρωστούµενα, ενώ το ναυπηγείο λειτουργεί ακόµη
και σήµερα. Πάνε οι εργαζόµενοι κάθε µέρα στη δουλειά τους.
Γι’ αυτό κανείς δεν θα πληρώσει, ενώ η «ΟΝΥΧ» είναι ιδιοκτήτρια
τόσο καιρό. Κανείς δεν θα πληρώσει.

Μας λέτε ότι υπάρχει πρωτόκολλο διαβούλευσης της «ΟΝΥΧ»
µε τους εργαζόµενους. Πότε θα το εµφανίσει αυτό το πρωτό-
κολλο; Γιατί δεν το εµφανίζετε; Θα υποχρεώσετε την εταιρεία -
αφού είστε συνέχεια εκεί, έχετε τόσο αγαστές σχέσεις- να
πληρώσει τα δεδουλευµένα, να εξασφαλίσει θέσεις απασχόλη-
σης, να υπάρξουν συλλογικές συµβάσεις;

Το δε τελευταίο που µάθαµε και είναι συγκλονιστικό -και θέλω
να απαντηθεί-, η πληροφορία, δηλαδή, που έχουµε είναι ότι όταν
ξεκινήσει η λειτουργία των Ναυπηγείων Ελευσίνας και πιθανόν
και Σκαραµαγκά, στην πράξη δεν υπάρχει πιθανότητα να επιβιώ-
σει το Νεώριο της Σύρου. Θέλω λίγο να µας πείτε τι ισχύει; Ισχύει
αυτή πληροφορία; Δηλαδή, το Νεώριο της Σύρου έχει δουλειά
σήµερα, επειδή είναι κλειστά τα άλλα ναυπηγεία και µόλις λει-
τουργήσουν, θα κλείσει; Υπάρχει τέτοιος σχεδιασµός;

Θέλουµε να µας πείτε τι σχεδιάζετε να κάνετε µε αυτά τα λι-
µάνια και αυτά τα ναυπηγεία, που τα έχετε µοιράσει άλλα στους
ανταγωνιστές, άλλα κυρίως, από ό,τι βλέπουµε πλέον, σε καρτέλ
και προφανώς όταν ανταγωνίζεται το ένα λιµάνι το άλλο, θα επι-
λέξει ποιο θα κρατήσει. Θέλουµε να µας πείτε τι θα γίνει και στη
Σύρο.

Εµείς καταψηφίζουµε αυτή τη σύµβαση. Καλούµε την Κυβέρ-
νηση να επανακρατικοποιήσει και να σταµατήσει τις ιδιωτικοποι-
ήσεις των λιµανιών. Είναι πύλες εισόδου. Είναι βασικά εργαλεία
ανάπτυξης. Θα έπρεπε να συµφωνούµε όλοι ότι αυτή τη στιγµή
δεν νοείται να συνεχίσουν αυτές οι κρατικοποιήσεις, πόσω µάλ-
λον όταν οι ίδιοι όροι που εσείς, οι δικές σας κυβερνήσεις, βά-
ζουν, δεν τηρούνται.

Χρησιµοποιήστε, λοιπόν, τον µη σεβασµό των συµβάσεων από
τις εταιρείες, για να επανακρατικοποιήσετε τα λιµάνια µας και τα
ναυπηγεία. Χωρίς αυτά δεν µπορούµε να σχεδιάσουµε την ανά-
πτυξη της χώρας. Πουλάτε τις πύλες εισόδου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε Αρσένη.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Θεόδωρος Δρίτσας από τον ΣΥΡΙΖΑ
και αµέσως µετά ο κ. Κωνσταντίνος Κόλλιας από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

Ελάτε, κύριε Δρίτσα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή πρόταση της Κυβέρ-

νησης που απευθύνεται στη Βουλή και ζητά µε αυτό το νοµοσχέ-
διο την ψήφισή του, για να γίνει νόµος του κράτους, αφορά πολύ
περιορισµένα ζητήµατα, αναφορικά µε τη διευκόλυνση του πα-
ραχωρησιούχου επενδυτή σε εταιρείες που ελέγχει την πλειοψη-
φία των µετοχών στον Οργανισµό Λιµένα Θεσσαλονίκης και έχει
κατά κύριο και πρώτο λόγο την εµπορική εκµετάλλευση του λι-
µένα Θεσσαλονίκης από το 2018.

Θα έλεγε κανείς ότι σε κανονικές συνθήκες και εφόσον ο επεν-
δυτής είναι αντίστοιχος µε τις υποχρεώσεις του και δεν δηµιουρ-
γείται θέµα, από τη µεριά της πολιτείας, που είναι αντισυµβαλ-
λόµενος, το Υπουργείο Ναυτιλίας εν προκειµένω, θα µπορούσε
να υπάρχει µία ανοχή µέσα από συνθήκες που προκύπτουν από
την τρέχουσα πραγµατικότητα κ.λπ..

Πράγµατι, αυτό το αίτηµα του παραχωρησιούχου επενδυτή,
που δεν έχει κατατεθεί τώρα -δύο χρόνια τώρα έχει κατατεθεί
και αυτό είναι επίσης πονηρό ζήτηµα-, θα µπορούσε να γίνει
δεκτό και αφορά κατά βάση µικρές αλλαγές και µια παράταση
χρονική στην εκπλήρωση των υποχρεώσεών τους.

Όµως, δεν είναι δικαιολογηµένη. Δεν υπάρχει αιτιολογία για
αυτό.

Ως γνωστόν, οι συµβάσεις όπως αυτή, που έχουν επικυρωθεί
µε νόµο, προβλέπουν συνέπειες και για τα δύο µέρη και ρήτρες,
εάν δεν ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους. Το ελληνικό δη-
µόσιο έχει ανταποκριθεί πλήρως. Ο παραχωρησιούχος δεν έχει
ανταποκριθεί και έχει καθυστερήσει πάρα πολύ, για να ανταπο-
κριθεί στις υποχρεώσεις του. 

Να του δώσουµε την ευκαιρία; Γενικώς, όπως είπα και πριν, αν
δεν υπήρχε ζήτηµα να του τη δίναµε. Όµως, υπάρχει λόγος;
Υπάρχει αιτιολογία; Στην αιτιολογική έκθεση λέει ότι: «Αντιµετω-
πίζονται ζητήµατα, που έχουν ανακύψει από την εφαρµογή της
σύµβασης παραχώρησης. Οι πρωτοφανείς κοινωνικοοικονοµικές
εξελίξεις έχουν προκαλέσει µεγάλες µεταβολές και έντονη ρευ-
στότητα, σε πλήθος παραγόντων, που σχετίζονται µε την επιδιω-
κόµενη ανάπτυξη και ορθή οικονοµική εκµετάλλευση του λιµένος
Θεσσαλονίκης». Μα, ποιον κοροϊδεύει ο συντάκτης της αιτιολο-
γικής έκθεσης; 

Τα είπε πολύ καλά ο εισηγητής µας, ο Ανδρέας Μιχαηλίδης
και τεκµηριωµένα. Είναι εργόχειρο, πραγµατικά, συνοχής και
πληρότητας η τοποθέτησή του.

Κερδοφόρα είναι η εταιρεία. Δουλεύει από το 2018 από το λι-
µάνι της Θεσσαλονίκης κανονικά. Ούτε η πανδηµία το επηρέασε
ούτε ο πόλεµος. Τώρα είναι ο πόλεµος, δύο χρόνια πριν ήταν το
αίτηµά του. Τίποτα από αυτά δεν ισχύει. Απλώς, δεν είναι συµ-
βατικά συνεπής. Και γιατί δεν είναι συµβατικά συνεπής; Δεν
υπάρχει καµµία σοβαρή αιτιολογία, παρά µόνο η σκοπιµότητα. 

Η αντισυµβατική συµπεριφορά του επενδυτή έχει άλλες αιτίες,
εικαζόµενες ως προς το παρόν, αλλά όλα δείχνουν ότι είναι πολύ
προφανείς. Είναι µια ηθεληµένη καθυστέρηση, ώστε να αποφύ-
γει να χρηµατοδοτήσει διάφορα έργα, υποχρεωτικά για εκείνον,
µε δικούς του πόρους -ως οφείλει- και να ενισχυθεί µε άλλους
πόρους κρατικούς ή ευρωπαϊκούς ή οτιδήποτε άλλο και σε κάθε
περίπτωση να κερδίσει και όχι µόνο χρόνο. Αλλά ο χρόνος είναι
χρήµα, ως γνωστόν!

Μπροστά σε αυτά, ένα κράτος, µια κυβέρνηση, που έχει υπο-
χρέωση ενώπιον του ελληνικού λαού να τηρήσει το δηµόσιο συµ-
φέρον, του λέει: «Δεν πειράζει, δεν πειράζει. Έλα καηµένε µου!
Έχουµε µεγάλη καρδιά! Δεν πειράζει, θα σου το κάνουµε». Και
φέρνει αυτόν τον νόµο. Αν λέω καµµία υπερβολή να µου το πουν
οι εισηγητές αυτού του νοµοσχεδίου.

Εδώ πραγµατικά έχουµε µία αποδοχή και όχι τώρα, που τίθεται
-υποτίθεται- το δίληµµα: «Μα, τι να κάνουµε, να µπούµε σε ρή-
τρες και σε δικαστικές διαµάχες, που θα παρατείνουν ακόµα πε-
ρισσότερο; Θα είµαστε και οι δύο µερικώς χαµένοι, ενώ εδώ
βρίσκουµε µια λύση win-win, και οι δύο κερδισµένοι». Δεν είναι
αυτό. Δύο χρόνια έχει κατατεθεί το αίτηµα και δύο χρόνια σερ-
νόταν, παρ’ όλο που η ΡΑΕ υπό την προηγούµενη θεσµική της
νόµιµη υπόσταση ως ανεξάρτητη αρχή και µε το τότε διοικητικό
συµβούλιο ασχολήθηκε και εξέδωσε πόρισµα-κόλαφος. Τι κόλα-
φος δηλαδή; Απλώς και µόνο τεκµηρίωσε µε έναν πολύ πληρέ-
στατο τρόπο το ότι δεν είναι νόµιµο το αίτηµα τουλάχιστον για
τη µία πλευρά του και για την άλλη υπό προϋποθέσεις. Αγνοή-
θηκε από το Υπουργείο δύο χρόνια πριν. Σύρθηκε η ιστορία, δια-
κανονίστηκαν υπογείως διάφορες συνεννοήσεις, για να έρθει
τώρα αυτή η ρύθµιση. 

Και δεν είναι µόνο αυτό. Θα έλεγε κανείς ότι και εδώ µπορούσε
να υπάρχει. Όλο αυτό το διάστηµα ο επενδυτής, αλλά και το
Υπουργείο ήταν υποχρεωµένοι να έχουν ήδη έτοιµη κατατεθει-
µένη και εγκεκριµένη τη στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επι-
πτώσεων, τη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων, το µάστερ
πλαν και γιατί όχι και το µπίζνες πλαν, όπου αυτά θα καθόριζαν
πληρέστατα τους όρους και τα όρια. Εάν αυτά τα είχαν κάνει,
ένα αίτηµα παράταση προθεσµιών θα µπορούσε να γίνει δεκτό
και µε την κοινή λογική. Εδώ, όµως, έχουµε µια πλήρη ανατροπή
των συµβατικών υποχρεώσεων σε όλα τα επίπεδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θυµίζω -και τελειώνω- ότι η σύµβαση παραχώρησης για το λι-
µάνι της Θεσσαλονίκης, όπως και για το λιµάνι του Πειραιά, υπο-
γράφτηκε από τις κυβερνήσεις του ΣΥΡΙΖΑ -εγώ υπέγραψα για
το λιµάνι του Πειραιά, αλλά όταν ήρθε για τη Θεσσαλονίκη είχα
φύγει, ενώ είχα συµµετάσχει στις προετοιµαστικές διαδικασίες-
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θέτοντας πολύ συγκεκριµένους όρους. Κερδίσαµε τον προβλήτα
1 και αποδόθηκε στον Δήµο Θεσσαλονίκης. Για τον Πειραιά τα
έχουµε πει πολλές φορές, δεν χρειάζεται πάλι. Θέσαµε όρους
και προϋποθέσεις για τον παλαιό τελωνειακό σταθµό που είναι
ένα κτηριακό αριστούργηµα.

Τώρα δεν έχουν κάνει ούτε τη µελέτη! Τι τους εµπόδισε η µε-
λέτη από τις εξελίξεις σχεδόν πέντε χρόνια µετά; 

Εµείς ήµασταν πιο «large» ως κυβέρνηση απέναντι στους επεν-
δυτές της Θεσσαλονίκης γιατί υπήρχαν όντως πραγµατικές δια-
φορές µε τον Πειραιά και τους δώσαµε επτά χρόνια αντί για
πέντε δεσµευτικής κάλυψης των υποχρεώσεών τους, τούς δώ-
σαµε απευθείας το 67% µε την υπογραφή της σύµβασης και όχι
51%+16% όπως στον Πειραιά. Τους δώσαµε τη δυνατότητα εκεί-
νοι να επιλέξουν το σχέδιο για την επέκταση του προβλήτα 6,
που, ειρήσθω εν παρόδω, ήταν εκκρεµότητα πάνω από είκοσι
χρόνια, γιατί µόνο µε τον προβλήτα 6 µπορεί να αναπτυχθεί το
λιµάνι της Θεσσαλονίκης. Πέρασαν οι κυβερνήσεις και οι κυβερ-
νήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και δεν γινόταν το έργο, που ήταν
µελετηµένο έργο. Ζήτησαν οι επενδυτές αλλαγές για µια επιµή-
κυνση κι έγιναν δεκτές και τώρα θέλουν πάλι να το αλλάξουν.
Έστω ότι τώρα είδαν και κάποια πρόσθετα στοιχεία. Όλα αυτά,
όµως, σηµαίνουν ότι υπάρχει µια κυβέρνηση, ένα κράτος δηµο-
σίου συµφέροντος και δηµόσιας ωφέλειας που επιβλέπει όλα
αυτά στα πέντε αυτά χρόνια.

Εποµένως είναι προκλητικό πρόσχηµα το να έρχεται τώρα και
να λέει: «Τι θέλετε; Να πάµε στα δικαστήρια;». Όχι, δεν θέλουµε
να πάµε στα δικαστήρια. Θέλουµε να αναδειχθεί εδώ η τεράστια
ευθύνη της Κυβέρνησης που χαϊδεύει αυτούς τους περίφηµους
επενδυτές που πολλές φορές είναι «της αρπαχτής» και µόνο για
δικό τους συµφέρον, που δεν εξασφαλίζουν το δηµόσιο συµφέ-
ρον που δεν µοιράζουν πλούτο, που δεν προσθέτουν προστιθέ-
µενη αξία στη λειτουργία τους. 

Αυτή είναι µια τεράστια διαφορά του ΣΥΡΙΖΑ µε τη Νέα Δηµο-
κρατία, της Αριστεράς µε τη Δεξιά, όπως περίτρανα αναδείχτηκε
από τις παρουσιάσεις του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη
και του Προέδρου Αλέξη Τσίπρα στις δύο οµιλίες τους, αλλά και
στις συνεντεύξεις Τύπου στη Θεσσαλονίκη. Η µία προσέγγιση
είναι ότι ανάπτυξη σηµαίνει: κερδοφορία εταιρειών και συνήθως
τώρα πια µονοπωλιακών εταιρειών και ολιγαρχών. Και η άλλη
προσέγγιση είναι ότι ανάπτυξη σηµαίνει: στήριξη στην εργασία,
στο περιβάλλον, στη διάχυση του πλούτου σε όσο γίνεται µεγα-
λύτερο τµήµα της κοινωνίας και στην προστιθέµενη αξία κάθε
κεντρικής επένδυσης ως προς τις συµπληρωµατικές δραστηριό-
τητες. 

Εδώ είναι µονοφαγάδες, είναι ανέντιµοι ως προς τις υποχρε-
ώσεις που αναλαµβάνουν, παίζουν παιχνίδια, κοιτάνε να βρουν
καλύτερες ευκαιρίες από αυτές που δεσµεύτηκαν και έχουν µία
Κυβέρνηση που λέει: «Ό,τι θέλει ο πελάτης, δεν πειράζει, χάριν
της ανάπτυξης». Αυτά οδηγούν σε νέα χρεοκοπία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώσετε,
κύριε Δρίτσα. Έχετε µπει στα δώδεκα λεπτά. Σας παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Όσο κι αν είναι µικρά τα θέµατα αυτά που ρυθµίζει αυτό το νο-

µοσχέδιο, ως προς το πώς προσεγγίζει η Κυβέρνηση αυτή τα θέ-
µατα αυτά είναι τεράστια.

Και τελειώνω λέγοντας: Μην τολµήσει η Κυβέρνηση να απο-
δεχθεί ότι ο τελωνειακός σταθµός θα γίνει mall. Ο σηµερινός δι-
ευθύνων σύµβουλος του Οργανισµού Λιµένα Θεσσαλονίκης ήταν
ο εκπρόσωπος του ΤΑΙΠΕΔ στον Οργανισµό Λιµένα Πειραιά και
πάλεψε από τη µεριά του µε όλους τους τρόπους ώστε στον προ-
βλήτα κρουαζιέρας να γίνει mall. Όλος ο Πειραιάς αντιστάθηκε
και οι παραγωγικές δυνάµεις και όλοι και τα επιµελητήρια και δεν
το πέτυχαν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Δρίτσα. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν έχει έξωθεν καλή µαρτυρία όλη
αυτή η ιστορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μα, δεν είναι δυ-
νατόν να µη σέβεστε τον χρόνο του συναδέλφου σας. Ήσασταν

Υπουργός. Άφησα τρία λεπτά παραπάνω να µιλήσετε µε ανοχή,
αλλά πλέον για όνοµα του θεού!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Εποµένως µην τολµήσει η Κυβέρνηση
όσο είναι στο χέρι της και όσο ακόµη κυβερνά να κάνει mall τον
τελωνειακό σταθµό, αυτό το διαµάντι της αρχιτεκτονικής.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Δρίτσα, µε
συγχωρείτε. Εγώ δεν θέλω να διακόπτω, αλλά δεν είναι δυνατόν.
Εγώ ήξερα ότι είστε πρώην Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας, θε-
ωρούσα δεδοµένη µια άνεση, αλλά µιλήσατε έξι λεπτά παρα-
πάνω. 

Ο κ. Κόλλιας Κωνσταντίνος έχει τον λόγο. Ευτυχώς που δεν
έχει µεγάλο λιµάνι η Κόρινθος και θα θέλατε και εσείς να µιλή-
σετε πολλή ώρα! Πάντως έχετε τον λόγο µε άνεση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Δρίτσα, µε όλο τον σεβασµό που τρέφω προς

το πρόσωπό σας, θέλω να σας επισηµάνω -και το γνωρίζετε, βε-
βαίως- ότι τον επενδυτή τον επέλεξε το ΤΑΙΠΕΔ, που είναι θυγα-
τρική του Υπερταµείου, στο οποίο Υπερταµείο η Κυβέρνησή σας
εκχώρησε όλο τον δηµόσιο πλούτο, µεταξύ άλλων και το λιµάνι
της Θεσσαλονίκης. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Άλλα αντ’ άλλων.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Δρίτσα, θα

διακόπτετε τώρα; Δεν φτάνει που µιλήσατε έξι λεπτά παραπάνω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συ-

ζητείται σήµερα η κύρωση της σύµβασης παραχώρησης σχετικά
µε τη χρήση και την εκµετάλλευση ορισµένων χώρων και περι-
ουσιακών στοιχείων εντός του λιµένος Θεσσαλονίκης. Είναι αξιο-
σηµείωτο δε ότι κατά τη δεύτερη συνεδρίαση ακρόαση των εξω-
κοινοβουλευτικών προσώπων όλοι οι κληθέντες φορείς επικρό-
τησαν και συµφώνησαν µε το περιεχόµενο των διατάξεων της
υπό κύρωση συµφωνίας. 

Εισαγωγικά θα ήθελα να επισηµάνω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι
το λιµάνι Θεσσαλονίκης από αρχαιοτάτων χρόνων έπαιξε πολύ
σηµαντικό ρόλο στην οικονοµική και κοινωνική ευµάρεια των
Θεσσαλονικέων. Θετική επιρροή ασκεί και ευρύτερα στους κα-
τοίκους της βόρειας Ελλάδας, καθώς και στην ανάδειξη των
στρατηγικών πλεονεκτηµάτων της χώρας µας. Έχει χαρακτηρι-
στεί ως λιµένας διεθνούς ενδιαφέροντος, το λιµενικό σύστηµα
της χώρας, και συγκαταλέγεται ανάµεσα στα µεγαλύτερα λιµά-
νια εµπορίου της Ελλάδας. Συνεχώς γίνονται έργα για την ανά-
πτυξη και τη βελτίωση της λειτουργίας του, ώστε να συµπο-
ρεύεται µε τις διεθνείς εξελίξεις του εµπορίου και της ναυτιλίας. 

Προσωπικά θεωρώ αυτονόητο χρέος µας να αξιοποιούµε
διαρκώς και στο ακέραιο τις υποδοµές της χώρας µας. Η συµ-
φωνία που έχουµε µπροστά µας εξυπηρετεί αυτόν τον σκοπό και
έχει µόνο θετικό πρόσηµο. 

Πραγµατεύεται τρία τεχνικά ζητήµατα, τα οποία, όµως, είναι
σε θέση να διαδραµατίσουν καταλυτικό ρόλο στην ανάπτυξη του
λιµένα Θεσσαλονίκης. Στη συµφωνία προβλέπονται, λοιπόν, η
εκτέλεση εργασιών ανακατασκευής και αποκατάστασης και λει-
τουργίας των χώρων του λιµένος, µιας έκτασης χιλιάδων στρεµ-
µάτων, µε πολλά παλαιά κτήρια και ελεύθερους χώρους.
Ιδιαίτερη σηµασία θα δοθεί στις εργασίες που θα πραγµατοποι-
ηθούν στον παλαιό τελωνειακό σταθµό, ένα κτήριο που συµβο-
λίζει την ιστορία της Θεσσαλονίκης, προκειµένου να διασφα-
λιστεί η οµαλή και ασφαλής λειτουργία. Ως εκ τούτου, είναι αυ-
τονόητο ότι θα υπάρξει αύξηση των θέσεων εργασίας, µε σηµαν-
τικά οφέλη σε τοπικές επιχειρήσεις και εργαζόµενους σε µια
σειρά επαγγελµατικών κλάδων. 

Επιπλέον, ιδιαίτερα χρήσιµη, επωφελής και ανταποκρινόµενη
στις νέες συνθήκες είναι η ρύθµιση που αφορά στην προβλεπό-
µενη επέκταση του µήκους του έκτου προβλήτα. Το λιµάνι της
Θεσσαλονίκης θα µπορέσει έτσι να γίνει άκρως ανταγωνιστικό
στον παγκόσµιο χάρτη των θαλάσσιων µεταφορών. Ο λόγος είναι
διότι µε την επέκταση αυτή θα ευνοηθεί η δυνατότητα εξυπηρέ-
τησης πολύ µεγάλων πλοίων µεταφοράς εµπορευµατοκιβωτίων,
δεδοµένου ότι την τελευταία χρονιά παρουσιάζεται ραγδαία αύ-
ξηση στη χωρητικότητά τους. 

Παράλληλα, µε την επίµαχη συµφωνία εξασφαλίζεται η χρήση
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εξοπλισµού αυτοµατοποιηµένων συστηµάτων ηλεκτροκίνητων
µηχανηµάτων τελευταίας τεχνολογίας, η οποία θα επιτύχει την
εξοικονόµηση χρόνου και την αύξηση της αποδοτικότητας. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το υποτιθέµενο ξεπούληµα, που ακού-
στηκε στην πρώτη συνεδρίαση από συνάδελφό του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά
και τις σηµερινές αναφορές του εισηγητή του περί νοµιµότητας
και προστασίας του δηµοσίου συµφέροντος, θα ήθελα να τονίσω
ότι οι συγκεκριµένες επενδυτικές ενέργειες που υλοποιούνται
δεν εξοµοιώνονται µε κανένα δήθεν ξεπούληµα δηµόσιας περι-
ουσίας και υπηρετούν άριστα το δηµόσιο συµφέρον. Η κυριό-
τητα των υποδοµών των επενδύσεων είναι και παραµένει στην
κυριότητα του ελληνικού δηµοσίου και αυτό είναι αδιαπραγµά-
τευτο. Μετά το πέρας της σύµβασης παραχώρησης όσες επεν-
δύσεις έχουν γίνει στο λιµάνι ανήκουν αποκλειστικά στην πε-
ριουσία του ελληνικού δηµοσίου. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι δυνατόν να ξεχάσουµε τον κ. Τσί-
πρα και τη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, που, ενώ επί των ηµε-
ρών τους βαυκαλίζονταν και προέθεταν δήθεν το αφήγηµα της
κρατικοποίησης, την ίδια στιγµή εκχωρούσαν στο Υπερταµείο
στρατηγικούς τοµείς της δηµόσιας οικονοµίας; Όλη η εθνική οι-
κονοµία, ύψους 50 δισεκατοµµυρίων, µεταβιβάστηκε στο Υπερ-
ταµείο, καθοριστικοί πυλώνες για τον έλεγχο της οικονοµίας και
του παραγωγικού µετασχηµατισµού της χώρας µας. 

Εσείς, λοιπόν, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, είστε εκείνοι που
συντελέσατε συνειδητά στο πλαίσιο της διαπραγµάτευσης του
τρίτου µνηµονίου, στο ξεπούληµα, στην υφαρπαγή και τη λεηλα-
σία του δηµόσιου και ιδιωτικού πλούτου και στον έλεγχο του
πλούτου αυτού από το ιδιωτικό κεφάλαιο. Είναι ατελείωτος ο κα-
τάλογος δεκάδων χιλιάδων ακινήτων που εκποιήθηκαν στο Υπερ-
ταµείο. Γνωρίζουµε όλοι ότι περιλαµβάνει τον Λευκό Πύργο, την
Κνωσό, ιστορικά κτήρια και µνηµεία από όλες τις πόλεις της Ελ-
λάδος, νοσοκοµεία, δικαστικά κτήρια, σχολεία, ακόµη και νεκρο-
ταφεία, µια ατελείωτη λίστα που συγκροτεί τον ιστορικό ιστό της
χώρας, τις µνήµες του λαού µας, τον διαχρονικό και καθηµερινό
πολιτισµό. 

Μεταξύ αυτών η τότε συγκυβέρνηση υπέγραψε τη σύµβαση
παραχώρησης στο λιµάνι του Πειραιά, καθώς και την επίµαχη
σύµβαση παραχώρησης-κύρωση µε το λιµάνι της Θεσσαλονίκης
που συζητούµε σήµερα. 

Σήµερα, όµως, η Αντιπολίτευση δείχνει να αντιµάχεται αυτό
που συνειδητά προώθησε, την αποκρατικοποίηση. Όλα τα παρα-
πάνω αποδεικνύουν για πολλοστή φορά και µε τον πιο εκκωφαν-
τικό τρόπο, τόσο σε εµάς όσο και στον ελληνικό λαό, το µείγµα
του ατόφιου λαϊκισµού και της ρητορικής διχασµού που σας δια-
κατέχει. Βλέπουµε ότι η παράταξή σας δεν διστάζει να δαιµονο-
ποιήσει µέτρα και όρους που η ίδια κάποτε υλοποίησε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
Τέλος, δεν µπορώ να µη σχολιάσω την πρόσφατη εξαγγελία

του κ. Τσίπρα στη ΔΕΘ, που, αφού έταξε στους πάντες τα πάντα,
εγγυήθηκε την επανακρατικοποίηση της ΔΕΗ, µέσω της ανάκτη-
σης εκ µέρους του δηµοσίου του 50% τουλάχιστον του µετοχι-
κού της κεφαλαίου. Λησµόνησε, όµως, ο κ. Τσίπρας ότι το
34,12% που κατέχει σήµερα το ελληνικό δηµόσιο ανήκει για ενε-
νήντα εννιά χρόνια στην κυριότητα και τον έλεγχο του Υπερτα-
µείου, στο οποίο ο ίδιος και ο κ. Καµµένος εκχώρησαν όλο τον
δηµόσιο πλούτο. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία βρίσκεται απέναντι
σε αναχρονιστικές και διχαστικές αντιλήψεις που αποτελούν ανά-
χωµα στην πρόοδο, τον συλλογικό εκσυγχρονισµό, στην ενότητα
και στην Ελλάδα που προχωρά µπροστά. 

Κλείνοντας, θεωρώ ότι µε την κύρωση της τροποποιητικής
συµφωνίας τα οφέλη για την τοπική οικονοµία και τον τουρισµό
διευρύνονται θεαµατικά. Ο λιµένας Θεσσαλονίκης εξελίσσεται
προς το καλύτερο και συµβαδίζει µε τις διεθνείς εξελίξεις του
εµπορίου και της ναυτιλίας. Γι’ αυτό και σας καλώ να το υπερ-
ψηφίσετε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Κόλλια.
Ο κ. Στέφανος Γκίκας από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο

και αµέσως µετά ο κ. Καλαµατιανός.
Ορίστε, κύριε Γκίκα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µπω στην

ουσία του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο για τα όσα
απίστευτα, απαράδεκτα και εξωφρενικά είπε προχθές ο Πρό-
εδρος της Τουρκίας κ. Ερντογάν από το βήµα του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών. Πάει πάρα πολύ η Τουρκία να κατηγορεί την
Ελλάδα για παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, πολλώ δε
µάλλον για εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας, αναφερόµενη
σε αυτά τα οποία συµβαίνουν στο Αιγαίο. 

Θέλω να πω -είναι εδώ και ο κύριος Υπουργός, ο κ. Πλακιωτά-
κης- ότι από το 2015 µέχρι σήµερα το ελληνικό Λιµενικό Σώµα
σε έξι χιλιάδες περίπου περιστατικά έχει διασώσει πάνω από δια-
κόσιες εξήντα χιλιάδες ζωές. Και έρχεται ο Τούρκος Πρόεδρος
και κατηγορεί την Ελλάδα για εγκλήµατα κατά της ανθρωπότη-
τας. Βεβαίως, την απάντηση θα δώσει αύριο ο Έλληνας Πρωθυ-
πουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης.

Δεν µπορώ, όµως, να µην πω ότι τα πράγµατα µε τη γείτονα
χώρα δεν εξελίσσονται καλά. Έχουµε καθηµερινά εργαλειοποί-
ηση του προσφυγικού και µεταναστευτικού προβλήµατος. Μόλις
χτες χίλιοι πεντακόσιοι παράνοµοι πρόσφυγες και µετανάστες
προσπάθησαν να περάσουν από τον Έβρο. Τον Αύγουστο µόνο
κοντά σαράντα χιλιάδες. Υπάρχει µία ποσοτική και ποιοτική αύ-
ξηση των προκλήσεων άνευ προηγουµένου στο πεδίο. 

Πλέον, η αναθεωρητική ρητορική, ο αναθεωρητισµός, δηλαδή
η αλλαγή συνόρων, συνιστά κυρίαρχη συνιστώσα της εξωτερικής
πολιτικής της Τουρκίας. Και βεβαίως, το τελευταίο διάστηµα
υπάρχει ένα νέο αφήγηµα, το αφήγηµα των «κακών» Ελλήνων,
που η τουρκική πολιτική ηγεσία στρέφει και προς το εσωτερικό
και προς το εξωτερικό, ότι οι Έλληνες είναι αυτοί οι οποίοι πα-
ραβιάζουν τα σύνορα, τον εναέριο χώρο της Τουρκίας. Ότι οι
Έλληνες είναι αυτοί οι οποίοι εγκλωβίζουν τα τουρκικά αερο-
σκάφη µε τους S-300. Ότι οι Έλληνες είναι εκείνοι οι οποίοι
έχουν µαξιµαλιστικές θέσεις. Ότι οι Έλληνες είναι το «κακοµα-
θηµένο παιδί» της Ευρώπης. Και όλα αυτά για να δηµιουργήσουν
µία επιχειρηµατολογική βάση, ένα άλλοθι για το επόµενο βήµα. 

Βεβαίως, έχουµε απόλυτη εµπιστοσύνη στις ελληνικές Ένο-
πλες Δυνάµεις, στην πολιτική ηγεσία. Νοµίζω ότι η χώρα µας
είναι διπλωµατικά πολύ πιο ισχυρή από όλα τα προηγούµενα
χρόνια, µε όλες αυτές τις στρατηγικές εταιρικές σχέσεις που
έχουµε συνάψει µε σηµαντικές χώρες. Αλλά, και οι Ένοπλες Δυ-
νάµεις έχουν αυξήσει δραστικά την αποτρεπτική τους ικανότητα
και συνεχίζουν να την αυξάνουν και στο επίπεδο των νέων εξο-
πλιστικών προγραµµάτων και βεβαίως λόγω της εκπαίδευσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων -προέρχοµαι από τον χώρο- όλη τους τη ζωή εκπαιδεύονται
και ασκούνται ακριβώς γι’ αυτό, πότε θα έρθει η στιγµή που θα
προστατεύσουν εν τοις πράγµασι τα εθνικά κυριαρχικά δικαιώ-
µατα. 

Και θα πω και κάτι τελευταίο, γιατί πήρα πολύ χρόνο. Η τελευ-
ταία µείζονα κρίση, η κρίση των Ιµίων, ήταν το 1996. Αν η τότε
κυβέρνηση έδινε τη δυνατότητα στις Ένοπλες Δυνάµεις να πρά-
ξουν το καθήκον τους, η Τουρκία θα έκανε να συνέλθει πολλά
χρόνια. Και αυτό σάς το λέω µετά λόγου γνώσεως. 

Έρχοµαι τώρα στο προκείµενο. Θεωρώ ότι αυτή την τροπο-
ποίηση της σύµβασης παραχώρησης µόνο θετικά µπορούµε να
τη δούµε, διότι θα έχει αντίκτυπο στην ίδια την πόλη της Θεσσα-
λονίκης. 

Θα αναφερθώ σε τρία πράγµατα. 
Πρώτον, σε αυτό το οποίο είπαν και οι άλλοι οµιλητές. Δίνεται

παράταση για την ολοκλήρωση των εργασιών της στατικής απο-
κατάστασης του παλιού τελωνειακού σταθµού. Εδώ προστίθεται
και η µελέτη για την αξιοποίηση του εµβληµατικού και ιστορικού
αυτού κτηρίου. Άρα είναι µια ολιστική προσέγγιση, θα έλεγα. Ο
προϋπολογισµός ανέρχεται σε 5 εκατοµµύρια. 

Το δεύτερο, που είναι περισσότερο σηµαντικό, είναι η τροπο-
ποίηση που αφορά στον προβλήτα 6 του λιµανιού, µε την αύξηση
του κρηπιδώµατος από τα τετρακόσια σαράντα στα πεντακόσια
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δεκατρία µέτρα, η οποία θα επιτρέψει τον ελλιµενισµό περισσό-
τερων και µεγαλύτερων πλοίων εµπορευµατοκιβωτίων. Έτσι, λοι-
πόν, στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης θα µπορούν να εξυπηρετη-
θούν πλέον και τα λεγόµενα «Ultra Large Container Vessels», δη-
λαδή αυτά τα οποία θα µπορούν να µεταφέρουν έως είκοσι τέσ-
σερις χιλιάδες TEU. Είναι µονάδα ισοδύναµη είκοσι ποδιών,
δηλαδή ενός εµπορευµατοκιβωτίου 6,1 µέτρων. Άρα φαντα-
στείτε είκοσι τέσσερις χιλιάδες εµπορευµατοκιβώτια. 

Πρόκειται για µία προσαρµογή στα νέα, σύγχρονα δεδοµένα
της παγκόσµιας ναυτιλίας, όπου, επειδή αυξάνονται τα πλοία, θα
πρέπει και οι υποδοµές στα λιµάνια να είναι αντίστοιχες. Αυτό θα
έχει ένα πολύ µεγάλο όφελος και για την εθνική µας οικονοµία
αλλά και για την τοπική οικονοµία της Θεσσαλονίκης, που
σπεύδω να πω ότι αυτά τα τρία χρόνια, όπως ανέλυσε ο Πρωθυ-
πουργός στη Θεσσαλονίκη, έχουν γίνει σηµαντικότατα έργα για
τη συµπρωτεύουσα. 

Το τρίτο είναι ότι διατηρείται η υποχρέωση αγοράς αυτών των
πέντε µηχανηµάτων για τη µεταφορά και τη στοίβαξη των εµπο-
ρευµατοκιβωτίων, που κοστίζουν περί τα 4 εκατοµµύρια ευρώ.
Είναι και αυτό ένα σηµαντικό θέµα, το οποίο µεταφέρεται µε την
τροποποίηση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Ο λιµένας της Θεσσαλονίκης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
βρίσκεται στην καρδιά της οικονοµικής και κοινωνικής ανάπτυξης
της Θεσσαλονίκης και τα στοιχεία είναι πολύ ενθαρρυντικά για
τα βήµατα τα οποία έχουν γίνει αυτό το τελευταίο χρονικό διά-
στηµα. Έχουν γίνει ουσιαστικές επενδύσεις, που έχουν αναβαθ-
µίσει τόσο τη λειτουργία του λιµένος όσο και την ικανότητά του.
Για παράδειγµα, έχει αυξηθεί ο κύκλος εργασιών πάνω από 44%,
κάτι που είναι πολύ σηµαντικό. 

Επίσης, υπάρχει σηµαντική αύξηση του αριθµού των εργαζο-
µένων, περίπου εκατό άτοµα. Θα πω και κάτι εδώ το οποίο ίσως
δεν το γνωρίζουν πολλοί συνάδελφοι. Πολλά άτοµα από τον
πρώην Οργανισµό Λιµένος είχαν ζητήσει να φύγουν από τον Ορ-
γανισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης µέσω της κινητικότητας. Το 90%
και πλέον από αυτούς παραιτήθηκε από τη διαδικασία της κινη-
τικότητας και προτίµησε να µείνει εκεί, να δουλέψει στον Οργα-
νισµό Λιµένος µε τη νέα του κατάσταση. 

Άρα, λοιπόν, θεωρούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι
τροποποιήσεις αυτές στη σύµβαση παραχώρησης µόνο για καλό
είναι. Θα αναβαθµιστεί περαιτέρω ο λιµένας και βεβαίως τα
οφέλη και προς την εθνική οικονοµία αλλά και προς την οικονο-
µία της Θεσσαλονίκης θα είναι πολλαπλά. Γι’ αυτό βεβαίως υπερ-
ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο αυτό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γκίκα. 

Καλούµε στο Βήµα τον κ. Καλαµατιανό από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα
ακολουθήσει η κ. Ξενογιαννακοπούλου, η Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, και µετά από τη λίστα ο κ. Μπουκώρος
και πάει λέγοντας. 

Κύριε Καλαµατιανέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τρία είναι τα βασικά σηµεία της

σηµερινής κύρωσης. 
Πρώτον, η παράταση µέχρι το τέλος της περιόδου υλοποίησης

των υποχρεωτικών επενδύσεων των εργασιών αποκατάστασης
του παλιού τελωνειακού σταθµού. Δεύτερον, η τροποποίηση των
διαστάσεων της επέκτασης του έκτου προβλήτα. Τρίτον, ο συ-
νυπολογισµός στις υποχρεωτικές επενδύσεις της αγοράς πέντε
ΟΣΜΕ, συνολικής αξίας τεσσάρων εκατοµµυρίων.

Με βάση τα στοιχεία του ΟΛΘ, οι επενδύσεις που έχουν υλο-
ποιηθεί µέχρι σήµερα είναι 29,4 εκατοµµύρια ευρώ µέσα σε τέσ-
σερα χρόνια. Τρία από αυτά δική σας διακυβέρνηση, κύριε Υπουρ-
γέ. Δεν είναι, λοιπόν, οι επενδύσεις 50 εκατοµµύρια, αλλά 29,4
εκατοµµύρια. Δηλαδή, έχετε επιτρέψει µέσα σε τρία χρόνια δια-
κυβέρνησής σας να έχουν υλοποιηθεί στον ΟΛΘ επενδύσεις µόνο
στο ύψος του 12,5% σε σχέση µε τις συνολικές υποχρεώσεις.

Τα ίδια βέβαια κάνετε και στον Πειραιά. Με παρατάσεις καθυ-
στερείτε την υλοποίηση των υποχρεώσεων της εταιρείας του
επενδυτή. 

Τα ίδια κάνετε βέβαια και µε τους παρόχους ενέργειας, στους
οποίους βάζετε πλάτη για να αυξάνουν την κερδοφορία τους, να
έχουν τα υπερκέρδη µε χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων,
που πληρώνουν µέσω των επιδοµάτων που χορηγείτε.

Οι επενδυτές έχουν υποχρεώσεις. Οφείλουν να υλοποιούν
αυτές τις υποχρεώσεις για να ωφεληθεί το λιµάνι, να ωφεληθεί
το δηµόσιο συµφέρον, να αναπτυχθεί και το λιµάνι αλλά και η
Θεσσαλονίκη µας, να υπάρχουν περισσότερα έσοδα στο ελλη-
νικό δηµόσιο. Εσείς όµως τους δίνετε χρόνο µε την κύρωση αυτή
που φέρνετε και παρατάσεις, για να µη συµβούν όλα αυτά. Είναι
ξεκάθαρο. Να το αντιληφθούν όλοι. Τους αφήνετε, δηλαδή, να
έχουν την κερδοφορία -προκύπτει ότι υπάρχει κερδοφορία στο
λιµάνι- και να εισπράττουν κανονικά τα οφέλη της επένδυσής
τους, αλλά ταυτόχρονα να µην κάνουν αυτά που υποχρεούνται
να κάνουν. Τους επιτρέπετε να µην ξοδεύουν για να υλοποιήσουν
τις συµβατικές υποχρεωτικές επενδύσεις. 

Ποιος τις επέβαλε αυτές, για να είναι ξεκάθαρο; Η κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ. Τους δέσµευσε να υλοποιήσουν τις επενδύσεις, για
να υπάρξει ωφέλεια στο ελληνικό δηµόσιο και να εξυπηρετηθεί
το δηµόσιο συµφέρον. Εσείς τώρα καθυστερείτε. Δίνετε χρόνο
για να µη γίνουν όλα αυτά. Τους δίνετε παράταση στην προθε-
σµία της ολοκλήρωσης των έργων αποκατάστασης του κτηρίου
του παλαιού τελωνειακού σταθµού. 

Δεν έχετε εξηγήσει, κύριε Υπουργέ, µέχρι τώρα γιατί το κάνετε
αυτό. Ποιος είναι ο λόγος; Υπάρχει κάποιο ουσιαστικό επιχεί-
ρηµα γιατί να καθυστερεί; Μέχρι το 2022 έπρεπε να έχουν υλο-
ποιηθεί τα έργα. Και εσείς τους δίνετε συνεχώς παρατάσεις.
Τώρα πάει για το 2025. Πείτε µας γιατί. Η υποχρέωση πώλησης
του λιµανιού, η ιδιωτικοποίηση, για να είναι ξεκάθαρο -γιατί
άκουσα και τον εισηγητή του ΠΑΣΟΚ αλλά και συναδέλφους
προηγουµένως από τη Νέα Δηµοκρατία-, ξεκίνησε το 2014 από
το ΤΑΙΠΕΔ από την κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου. Ξεκάθαρα
πράγµατα!

Τι µας λέτε εδώ; Είχατε δεσµεύσει τη χώρα, µας είχατε δε-
σµεύσει. Και µε την πίεση των θεσµών έγινε αναγκαστική η πα-
ραχώρηση αυτή, αλλά µε υποχρέωση υλοποίησης επενδύσεων
180 εκατοµµυρίων. Εµείς το καταφέραµε, παρά τις δύσκολες
συνθήκες, παρά τις αλυσίδες που είχατε βάλει εσείς στη χώρα.
Και προβλέψαµε και την επέκταση του έκτου προβλήτα στο λι-
µάνι της Θεσσαλονίκης. Αυτό ήταν αίτηµα δεκαετιών για τους
φορείς της πόλης. Το βάλαµε µέσα στις υποχρεώσεις του επεν-
δυτή, ακριβώς για να γίνει προς όφελος της πόλης και του ελλη-
νικού λαού. Και ταυτόχρονα εξαιρέσαµε από τη σύµβαση
παραχώρησης τον πρώτο προβλήτα και αποδόθηκε αυτός στο
Υπουργείο Πολιτισµού και στον Δήµο Θεσσαλονίκης. 

Αυτές, λοιπόν, τις ουσιαστικές διασφαλίσεις της κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ υπέρ του δηµοσίου τις αποµειώνει, τις µεταθέτει χρονικά
η δική σας Κυβέρνηση. Και µας δεσµεύσατε στην πώληση το
2014 και έρχεστε τώρα και αυτά που προβλέψαµε εµείς ως υπο-
χρεώσεις, για να ωφεληθεί ο ελληνικός λαός, τα πάτε παραπέρα.
Δίνετε παράταση χρονικά.

Και επίσης, κύριε Υπουργέ, πρέπει να απαντήσετε σε αυτό. Ο
εµπορικός κόσµος της Θεσσαλονίκης έχει θορυβηθεί από το γε-
γονός ότι ακούγεται ότι θα γίνει mall το παλιό τελωνείο. Αυτό θα
είναι ένα νέο σκάνδαλο. Ξεκαθαρίστε το. Μην το επιτρέψετε αυτό
να γίνει, γιατί στη σύµβαση παραχώρησης υπάρχει ρητή δέ-
σµευση ότι δεν θα λειτουργήσει ο χώρος αυτός, το κτήριο αυτό,
ανταγωνιστικά προς την πόλη. Όλοι οι φορείς της πόλης έχουν
θορυβηθεί µε αυτό το δεδοµένο. Ξεκαθαρίστε το σήµερα, για να
είναι σαφές σε όλους. 

Άρα, λοιπόν, τι προκύπτει από όλα αυτά; Ότι η δήθεν φιλοε-
πενδυτική Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας καθυστερεί επεν-
δύσεις που θα φέρουν ανάπτυξη. Αυτό κάνετε. Δίνετε χρόνο
στον επενδυτή, για να µην υλοποιήσει τις επενδύσεις. Άρα, λοι-
πόν, ζηµιώνετε το ελληνικό δηµόσιο, ωφελείτε τον επενδυτή. Και
µάλιστα τον ωφελείτε και µε τη µη καταβολή δεκάδων εκατοµ-
µυρίων ποινικών ρητρών. Εφόσον δεν έχει υλοποιήσει τις υπο-
χρεώσεις, όφειλε να καταβάλει ποινικές ρήτρες. Αυτές τελειώ-
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νουν, δεν καταβάλλονται. Ούτε επένδυση ούτε ανάπτυξη ούτε
ποινικές ρήτρες! Πού είναι ωφέλεια του δηµοσίου, πού είναι η
ωφέλεια του ελληνικού λαού; 

Κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να αντιληφθείτε ότι οφείλετε να
υπηρετείτε και να προστατεύετε το δηµόσιο συµφέρον. Πρέπει
να αντιληφθείτε ότι οφείλετε να προστατεύετε το συµφέρον του
ελληνικού λαού και όχι τα ιδιωτικά συµφέροντα. Δυστυχώς,
όµως, για µια ακόµα φορά αποδεικνύετε ποιες είναι οι προτεραι-
ότητές σας, ποιες είναι οι επιλογές σας. Σύντοµα όµως, στις κάλ-
πες που έρχονται, ο ελληνικός λαός θα αποδείξει ότι έχει αντι-
ληφθεί το τι συµβαίνει, παρά τη διάθλαση των µέσων ενηµέρω-
σης που κυριαρχείτε. Θα αποδείξει ότι ενηµερώνεται και γνωρίζει
ποιος προασπίζει τα συµφέροντά του και ποιοι είναι υπηρέτες
ιδιωτικών συµφερόντων σε βάρος του δηµοσίου συµφέροντος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καλαµατιανό.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου, Κοι-
νοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς αµφιβολία το µέλλον του
λιµένα Θεσσαλονίκης, η ανάπτυξη, η προοπτική του είναι ο κρί-
σιµος εκείνος παράγοντας για το µέλλον και την ανάπτυξη της
ίδιας της Θεσσαλονίκης, αλλά πάνω από όλα για την ανάπτυξη
της βόρειας Ελλάδας και για το µεγάλο όραµα του να γίνει η
Θεσσαλονίκη η οικονοµική, η αναπτυξιακή, η εµπορική πύλη για
τα Βαλκάνια και την κεντρική Ευρώπη.

Ακούσαµε πριν από δέκα µέρες τον κ. Μητσοτάκη στη Διεθνή
Έκθεση Θεσσαλονίκης να παρουσιάζει µία εικονική πραγµατικό-
τητα όσον αφορά την προσφορά της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας σε σχέση µε τη Θεσσαλονίκη και ιδιαίτερα όσον
αφορά και τα ζητήµατα αυτά, δηλαδή το µέλλον της πόλης σε
σχέση µε αυτό το βάθος που µπορεί να έχει οικονοµικά, αναπτυ-
ξιακά και εµπορικά στον ευρύτερο γεωπολιτικό µας χώρο.

Η κατάσταση, όµως, και ο απολογισµός, κύριε Υπουργέ, της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη, της δικής σας Κυβέρνησης, σε σχέση
µε το λιµάνι είναι απογοητευτική και δείχνει πόσο πίσω είστε από
τα ωραία λόγια και την πραγµατικότητα που βιώνει καθηµερινά
ο Έλληνας και φυσικά οι πολίτες της Θεσσαλονίκης.

Όπως είπαν και οι προηγούµενοι συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία, η πραγµατικότητα είναι ότι η παραχώ-
ρηση και του λιµένα του Πειραιά και της Θεσσαλονίκης ήταν απο-
φάσεις που είχαν ληφθεί την περίοδο της κυβέρνησης Σαµαρά,
ήταν µέρος των µνηµονιακών υποχρεώσεων που είχε δεχθεί η
κυβέρνηση Σαµαρά. Και µάλιστα, όταν ο ΣΥΡΙΖΑ ανέλαβε τη δια-
κυβέρνηση της χώρας, είχαν δροµολογηθεί οι σχετικές διαδικα-
σίες. 

Η κυβέρνηση, όµως, του ΣΥΡΙΖΑ έκανε συγκεκριµένες δια-
πραγµατεύσεις και παρεµβάσεις, προκειµένου ακριβώς αυτή η
διαδικασία της παραχώρησης να έχει ένα προστιθέµενο κέρδος,
µια προστιθέµενη αξία επενδύσεων -αναφέρθηκε και πριν ο αριθ-
µός- 180 εκατοµµύρια. Παραχώρησε τον προβλήτα 1 που ήταν
ένα πάγιο, διαχρονικό αίτηµα της Θεσσαλονίκης, του δήµου, των
πολιτών, στον δήµο, που ξέρουµε ότι έχει ιδιαίτερη πολιτισµική
σηµασία όσον αφορά τον κόσµο στη Θεσσαλονίκη. Ταυτόχρονα
ήρθε να εξασφαλίσει την ανάπτυξη του προβλήτα 6, να διασφα-
λίσει τον τελωνειακό σταθµό, που είναι ένα κτήριο µε πολύ µε-
γάλη ιστορία και σηµασία για την πόλη της Θεσσαλονίκης και για
τον κόσµο στη Θεσσαλονίκη.

Και φυσικά έβαλε και συγκεκριµένες εγγυήσεις όσον αφορά
πρώτα απ’ όλα και τις θέσεις εργασίας. Γιατί για µας η επένδυση
και η βιώσιµη ανάπτυξη σηµαίνει ταυτόχρονα να υπάρχουν και
θέσεις εργασίας. Έβαλε συγκεκριµένες εγγυήσεις, ώστε να µην
υπάρξουν δραστηριότητες οι οποίες να είναι ανταγωνιστικές
όσον αφορά την πόλη. Και εδώ, κύριε Υπουργέ, περιµένουµε
συγκεκριµένες απαντήσεις γιατί τέθηκαν πολύ σοβαρά ερωτή-
µατα σχετικά µε το αν υπάρχει µία σύνδεση ενδεχοµένως της κα-
θυστέρησης όσον αφορά τον τελωνειακό σταθµό µε την
προοπτική να γίνει κάποιο mall. Αναφέρθηκαν και οι συνάδελφοι

προηγουµένως. 
Επίσης, όσον αφορά στη συνολική ανάπτυξη του λιµανιού η

διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε και ένα όραµα, συνολικά, δηλαδή,
πώς θα συνδεθεί το λιµάνι µε την Εγνατία, µε το σιδηροδροµικό
δίκτυο, πώς θα συνδυαστεί αυτή η διασύνδεση µε την ευρύτερη
βαλκανική. 

Μην αγανακτείτε αγαπητέ συνάδελφε, Κοινοβουλευτικέ Εκ-
πρόσωπε, γιατί θα µας πείτε τι έχετε κάνει για όλα αυτά. Και επί-
σης, όσον αφορά στα ζητήµατα αυτά, στη λογική, ακριβώς, του
να µπορεί να αναπτυχθεί αυτή η δυναµική της εξωστρέφειας ως
πύλη προς τα Βαλκάνια -είχαµε και το πολύ θετικό momentum
της Συµφωνίας των Πρεσπών που δηµιουργούσε και µια άλλη
δυναµική- υπήρχε και η µετατροπή του στρατοπέδου «Γκόνου»
σε ένα σύγχρονο εµπορευµατικό κέντρο. 

Τι έγινε για όλα αυτά; Επειδή ακούσαµε και τον κ. Μητσοτάκη
να µιλάει από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Η µελέτη
για τη διασύνδεση τη σιδηροδροµική, απ’ ό,τι γνωρίζουµε, δεν
προχώρησε, δεν υπήρξε καµµία εξέλιξη. Όσον αφορά στο στρα-
τόπεδο «Γκόνου», που το επανέλαβε τώρα ο κ. Μητσοτάκης,
αυτό που όλοι γνωρίζουµε και το γνωρίζει και ο κόσµος της Θεσ-
σαλονίκης, είναι ότι το 2019, τότε, στη Διεθνή Έκθεση, είχε πει ο
κ. Μητσοτάκης ότι σταµατάει αυτό το έργο. Είχε µιλήσει για κάτι
άλλο, για µια ελεύθερη οικονοµική ζώνη. Τίποτα από όλα αυτά
δεν προχώρησε. Τρία χαµένα χρόνια, και όσον αφορά στη δια-
σύνδεση και όσον αφορά στο εµπορευµατικό κέντρο. 

Από εκεί και πέρα, βλέπουµε αυτές τις συνεχείς καθυστερή-
σεις για τον προβλήτα 6. Δεν υπάρχει αυτή τη στιγµή εξέλιξη.
Και ξέρετε, κύριε Υπουργέ, εδώ η εκάστοτε κυβέρνηση ελέγχεται
για το πως ελέγχει τις υποχρεώσεις του κάθε επιχειρηµατία που
αναλαµβάνει ένα επενδυτικό έργο, στη συγκεκριµένη περίπτωση
του λιµένα Θεσσαλονίκης -και έχουµε φτάσει τρία χρόνια µετά-
πριν µερικούς µήνες µπήκε ο ανάδοχος προκειµένου να προχω-
ρήσει το έργο. Δεν έχουµε δει τίποτα όσον αφορά στον προ-
βλήτα 6. 

Όσον αφορά στον τελωνειακό σταθµό, εκεί είναι χαρακτηρι-
στικές όλες οι τοποθετήσεις που ακούστηκαν εδώ. Δεν έχει προ-
χωρήσει τίποτα. Ζητάτε παράταση -και ακόµη και η Ρυθµιστική
Αρχή Λιµένων εδώ πέρα βάζει διαφωνία- προφανώς, ο τρόπος
που γίνεται είναι επειδή θέλετε να µπορέσετε να αντιµετωπίσετε
να µην υπάρχουν ποινικές ρήτρες. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Και φυσικά, το µεγάλο ερώτηµα θα το επαναλάβω γιατί θέ-
λουµε µία σαφή απάντηση και δεν τη θέλουµε µόνο εµείς. Νο-
µίζω ότι ο κόσµος της Θεσσαλονίκης θέλει να έχει µία σαφή
απάντηση σήµερα από εσάς, ως καθ’ ύλην Υπουργό, για το αν
υπάρχει βάση σε όλη αυτή τη φηµολογία για ένα mall, κάτι που
φυσικά δεν µπορεί να είναι αποδεκτό και δεν είναι αποδεκτό καν
από την ίδια τη διαπραγµάτευση που είχε γίνει τότε. 

Θα θέλαµε, επίσης, να ξέρουµε, σε σχέση µε όλα αυτά τα ζη-
τήµατα που τίθενται, ποια είναι η δική σας θέση όσον αφορά στη
διασύνδεση του λιµανιού µε το σιδηροδροµικό δίκτυο. Πώς το
βλέπετε; Δεν είναι, φυσικά, µόνο δικό σας θέµα, αλλά αφορά και
συνολικά στην Κυβέρνηση, σε συνεργασία, φυσικά µε τον
Υπουργό Μεταφορών και επίσης για το στρατόπεδο «Γκόνου».
Τελικά, πού καταλήγετε, µετά από τρία χρόνια διακυβέρνησης,
γύρω από όλα αυτά τα θέµατα; 

Είναι, λοιπόν, σαφείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και σε αυτό το θέµα, όπως συ-
νολικά σε όλα τα ζητήµατα που αφορούν θέµατα επενδύσεων,
οικονοµικής ανάπτυξης, έχει µια συγκεκριµένη στάση. Η στάση
είναι, πρώτα από όλα, ότι δεν κάνει τον ελεγκτικό της ρόλο όσον
αφορά στα ιδιωτικά συµφέροντα, δεν έρχεται πραγµατικά να
συµβάλει µε συγκεκριµένο τρόπο, ώστε αυτές οι επενδύσεις να
προχωρήσουν, αλλά να προχωρήσουν µέσα σε ένα πλαίσιο που
να ωφελεί και την τοπική ανάπτυξη και τη συνολική εθνική ανα-
πτυξιακή προσπάθεια και πολύ περισσότερο την αναγκαία εξω-
στρέφεια που πρέπει να έχει η Θεσσαλονίκη σε µια περίοδο τόσο
κρίσιµων αλλαγών. 

Πολύ περισσότερο πρέπει να µας µιλήσετε -και ειπώθηκε πριν
και από τον εισηγητή µας και από τον κ. Δρίτσα και από τον κ.
Καλαµατιανό- για το ποιο είναι τελικά και το διαφυγόν κέρδος
όλων αυτών των καθυστερήσεων. Δηλαδή, το ότι ακριβώς δεν
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έχουν γίνει αυτές οι επενδύσεις και µάλιστα, έρχεστε εδώ και
στην ουσία δίνετε αυτές τις παρατάσεις και µε τη Ρυθµιστική
Αρχή Λιµένων να σας θέτει ζητήµατα όσον αφορά στον τελωνει-
ακό σταθµό, την ώρα που κι εσείς παραδέχεστε ότι είναι κερδο-
φόρο το λιµάνι. Δεν έχουµε να κάνουµε εδώ µε µια επιχείρηση η
οποία αντιµετωπίζει οικονοµικά προβλήµατα. 

Άρα ένας λόγος παραπάνω -και εµείς σας ελέγχουµε ως Κυ-
βέρνηση- προκειµένου να εγγυηθείτε ότι πρώτα από όλα οι επεν-
δύσεις του προβλήτα 6 θα προχωρήσουν, ότι δεν θα ζηµιωθεί το
δηµόσιο, ότι δεν θα ζηµιωθεί το δηµόσιο συµφέρον, ότι ο τελω-
νειακός σταθµός, επιτέλους, θα προχωρήσει και θα προχωρήσει
όπως η διαπραγµάτευση της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ έχει οριο-
θετήσει, δηλαδή χωρίς να υπάρξουν τέτοιες ιδέες ότι θα γίνουν
διάφορες πολυαγορές, mall και όλα αυτά που, δυστυχώς, ακού-
µε. Και, φυσικά, πρέπει να εγγυηθείτε µια συνολική προσέγγιση
που σε κάθε περίπτωση θα εξασφαλίζει και τις θέσεις εργασίας
και την ανάπτυξη και όλο αυτό το κέρδος για την πόλη και συνο-
λικά για τη βόρεια Ελλάδα. 

Διότι, ξέρετε, τα διαφυγόντα κέρδη έχουν να κάνουν αφ’ ενός
µε τα διαφυγόντα κέρδη, φυσικά, µε την ευρύτερη έννοια της
λειτουργίας του λιµανιού, αλλά και µε τις θέσεις εργασίας. Διότι
µε βάση τον σχεδιασµό που είχε κάνει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
αν είχαν προχωρήσει όλες αυτές οι µελέτες κανονικά µέσα σε
αυτά τα τρία χρόνια που πέρασαν, θα ήταν και µια διαφορετική
εικόνα και µάλιστα όλα αυτά σε µια περίοδο µεγάλης οικονοµι-
κής κρίσης, δυσκολίας και που πραγµατικά κάθε τέτοιου τύπου
επένδυση παίζει ρόλο. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, περιµένουµε σαφείς απαντήσεις από την
πλευρά σας για όλα αυτά τα θέµατα και είµαστε εδώ, φυσικά,
για να σας ελέγξουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Ξενογιαννακοπούλου.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χρήστος Μπουκώρος από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε
Πρόεδρε, κατ’ αρχάς ευχαριστώ πολύ. 

Συζήτηση περί αξιοποίησης λιµένων της χώρας, περί αξιοποί-
ησης ενός συγκριτικού, στρατηγικού πλεονεκτήµατος. Ποιο κα-
θεστώς ενισχύει την εθνική οικονοµία; λιµάνια δηµοσίου χαρα-
κτήρα; Λιµάνια που παραχωρούνται µέσα από συγκεκριµένες
συµβάσεις; Λιµάνια που λειτουργούν µε υποπαραχωρήσεις; 

Υπάρχουν πολιτικές δυνάµεις -και το διαπιστώνουµε σήµερα
εδώ- που υποστηρίζουν ότι στην Ευρώπη τα περισσότερα λιµά-
νια είναι δηµόσιου χαρακτήρα και κάνουν υποπαραχωρήσεις σε
ιδιώτες επενδυτές. 

Αποσιωπούν, οι φορείς αυτής της άποψης, ότι η λειτουργία τέ-
τοιων οργανισµών στην Ευρώπη διαφέρει από την Ελλάδα, γιατί
λειτουργεί µε καθαρά ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια. Είναι και η
«DEUTSCHE TELEKOM» στη Γερµανία, είναι και η «DEUTSCHE
TELEKOM» υπό δηµόσιο έλεγχο, αλλά όταν τα µεγέθη δεν πάνε
καλά κάνει και χιλιάδες απολύσεις. Δεν συµβαίνει αυτό µε τους
ελληνικούς οργανισµούς του δηµοσίου. 

Ποιο είναι το υπόδειγµα για την αξιοποίηση των λιµένων στη
χώρα µας, µε τη συγκεκριµένη γεωπολιτική σηµασία, µε τη συγ-
κεκριµένη ιστορία, µε τις συγκεκριµένες λιµενικές υποδοµές; Το
υπόδειγµα, ασφαλώς, είναι ο Πειραιάς. Ο Πειραιάς, σε σχέση µε
το πρόσφατο παρελθόν του, προσφέρει περισσότερα ή λιγότερα
στην εθνική οικονοµία; Έχει προσφέρει περισσότερες ή λιγότε-
ρες θέσεις εργασίας; Πληρώνει καλύτερα ή χειρότερα ηµεροµί-
σθια σε σχέση µε την αγορά; 

Νοµίζω ότι αν απαντηθούν αυτές οι τρεις ερωτήσεις θα δούµε
ποιο πρέπει να είναι το αναπτυξιακό υπόδειγµα των λιµενικών εγ-
καταστάσεων. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Εργολαβικά χειρότερα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ο πρώην Υπουργός Ναυτιλίας µε

διακόπτει συνεχώς. Θα ακούσει, όµως, την άποψή µου.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Σας ενηµερώνω, δεν σας διακόπτω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κοιτάξτε, κύριε Δρίτσα, η παράταξή

σας έχει πολύ θολή θέση για το θέµα της αξιοποίησης των λιµα-

νιών. Όταν είστε αντιπολίτευση πουλάτε επανάσταση και όταν
γίνεστε κυβέρνηση υπογράφετε τα πάντα για την παραχώρηση
των λιµένων. Εσείς υπογράψατε την επέκταση της σύµβασης µε
την «COSCO» στον Πειραιά. Εσείς δεν σταµατήσατε την παρα-
χώρηση του λιµανιού της Θεσσαλονίκης. Και επειδή ακούµε εδώ
πέρα για αξιοποίηση και µελέτες που έκαναν οι δικές σας διοι-
κήσεις, που είχατε ορίσει εσείς, θα σας πω στη συνέχεια τι έχει
γίνει µε τον Βόλο. 

Συζητάµε, λοιπόν, σήµερα τη διευκόλυνση υλοποίησης κά-
ποιων επενδύσεων στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης, αλλά δεν συ-
ζητάµε για ένα λιµάνι που δεν λειτουργεί από τον καιρό που
παραχωρήθηκε. Συζητάµε για ένα λιµάνι που έχει κάνει αύξηση
του κύκλου εργασιών κατά 45%, µόνο την τελευταία χρονιά. Το
αν θα διευκολυνθούν ορισµένες νέες επενδύσεις, όπως η αξιο-
ποίηση του σταθµού του τελωνείου, η επέκταση του προβλήτα 6
και η τοποθέτηση µηχανολογικού εξοπλισµού, νοµίζω είναι αυ-
τονόητο από την ώρα που έχει γίνει η παραχώρηση. Λέµε για δια-
φυγόντα κέρδη σε ένα λιµάνι που από τότε που παραχωρήθηκε
αυξάνει διαρκώς τον κύκλο εργασιών του. Είναι εντελώς αόρι-
στο, δηλαδή, αυτό που υποστηρίζει η Αντιπολίτευση. 

Άρα πρέπει να ψηφιστεί το νοµοσχέδιο, πρέπει να διευκολυν-
θούν οι επενδύσεις. Και άκουγα προηγουµένως την Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να ρωτάει
τι έχει κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για τα λιµάνια.
Σήµερα άνοιξαν οι προσφορές για το λιµάνι της Ηγουµενίτσας.
Σήµερα πρόκειται να κατατεθούν οι οριστικές, δεσµευτικές προ-
σφορές για το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης.

Έπονται και οι υπόλοιποι διαγωνισµοί: της Καβάλας, του
Βόλου, του Ηρακλείου. Είναι ένα µοντέλο αξιοποίησης των λιµέ-
νων που προσφέρουν στην εθνική οικονοµία, αυξάνουν την απα-
σχόληση µε νέες θέσεις εργασίας και ενισχύουν τον γεωπολιτικό
ρόλο της χώρας µας. Αυτό είναι κάτι που µπορούµε να το αγνοή-
σουµε; Πριν την παραχώρηση ο Πειραιάς ήταν το εικοστό λιµάνι
της Ευρώπης σε κίνηση και σήµερα είναι το δεύτερο. Είναι κάτι
που µπορούµε να το αγνοήσουµε αυτό; 

Για να έρθω, κύριε Υπουργέ, αφού δηλώσω ότι στηρίζουµε το
νοµοσχέδιό σας, στο λιµάνι του Βόλου, ένα εκ των τριών µεγα-
λύτερων λιµανιών της χώρας, που είναι ο οικονοµικός πνεύµονας
όχι µόνο του Βόλου αλλά ολόκληρης της κεντρικής Ελλάδος και
υπηρέτησε ιστορικά τον ρόλο αυτό. Το λιµάνι του Βόλου κατά
τον 20ό αιώνα υπήρξε η ατµοµηχανή της κεντρικής Ελλάδας και
υπήρξε η υποδοµή εκείνη που στήριξε την ανάπτυξη της βιοµη-
χανίας όσο σε ελάχιστες περιοχές της χώρας. 

Και µιας και υποστήριζε ο ΣΥΡΙΖΑ προηγουµένως, η δική σας
διοίκηση στο λιµάνι του Βόλου ξέρετε τι έκανε, κυρία Ξενογιαν-
νακοπούλου; Εδέησε να εκπονήσει µια µελέτη συνδυασµένων µε-
ταφορών για την αξιοποίηση του λιµένος, για την οποία δεν
εξασφάλισε τους πόρους και τρέχουν οι καθηγητές του Πανεπι-
στηµίου Θεσσαλίας, οι µελετητές, στο Υπουργείο Υποδοµών,
στον κ. Καραµανλή να πάρουν τα χρήµατα τους, 120.000 ευρώ.
Αυτό έγινε επί προηγούµενης διοίκησης, διοίκησης ΣΥΡΙΖΑ, στο
λιµάνι του Βόλου. 

Τι κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας; Τι ζητάµε από
εσάς κύριε Υπουργέ; Τι ζητάει η κοινωνία του Βόλου και η οικο-
νοµία του Βόλου; Διαδικασίες διεθνούς διαγωνισµού παραχώρη-
σης των εµπορικών δραστηριοτήτων του λιµανιού του Βόλου, για
να ξαναµπεί στις ράγες της ανάπτυξης το λιµάνι του Βόλου, που
έχει αποδείξει ιστορικά ότι µπορεί να το κάνει, γιατί εξυπηρετεί
ολόκληρη την κεντρική Ελλάδα και δυο ακµάζουσες βιοµηχανι-
κές περιοχές. Διαγωνισµός το ταχύτερο δυνατό, µε ταυτόχρονη,
όµως, παραχώρηση της χερσαίας ζώνης λιµένος Βόλου στην το-
πική κοινωνία διά του Δήµου Βόλου. Δεν χρειάζονται ούτε γρα-
φειοκρατίες ούτε χρονοβόρες διαδικασίες. Έχουµε το υπόδειγ-
µα της Ηγουµενίτσας που σήµερα ολοκληρώνεται ο διαγωνι-
σµός. Το παραλιακό µέτωπο της πόλεως του Βόλου πρέπει να
αποδοθεί στην τοπική κοινωνία, στον δήµο. Δεν θέλω να δεχθώ
ότι υπάρχουν επενδυτές που θα είναι καφετεριούχοι ή εστιάτο-
ρες. Τα έξι µέτρα αρκούν για την τροφοδοσία των πλοίων ανα-
ψυχής να παραµείνουν στο λιµάνι και στους αυριανούς επεν-
δυτές. Να παραχωρηθεί, λοιπόν, στους επενδυτές µόνο αυτό
που δεν θα αφαιρεί από τη λειτουργικότητα του λιµανιού. Το
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υπόλοιπο παραλιακό µέτωπο, το πάρκο του Αγίου Κωνσταντίνου
Βόλου και οι όποιες άλλες εκτάσεις στο βορειοδυτικό τµήµα του
λιµένος, όπου αναπτύσσονται οι πανεπιστηµιακές σχολές, πρέπει
να εκχωρηθούν στην τοπική κοινωνία, για να ανασάνει και η πόλη
του Βόλου, για να µπορεί να αναπτυχθεί σε αυτά τα σηµεία της
χερσαίας ζώνης λιµένος, χωρίς να εµποδίζεται η ανάπτυξη του
λιµανιού του Βόλου, που µε την προσέλκυση επενδυτών πι-
στεύουµε ότι θα αυξήσει κατά πολύ τον κύκλο εργασιών του, θα
δώσει νέα πνοή στην τοπική οικονοµία και ανάπτυξη και εκατον-
τάδες νέες θέσεις εργασίας που τόσο πολύ ανάγκη έχει η τοπική
κοινωνία. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, -και ολοκληρώνω- πιστεύω ότι η πρόταση
αυτή είναι δεκτή από τη συντριπτική κοινωνία φορέων, πολιτών
και πολιτικού προσωπικού του Νοµού Μαγνησίας και του Βόλου.
Ζητούµε διεθνή διαγωνισµό για την παραχώρηση των εµπορικών
δραστηριοτήτων του λιµανιού του Βόλου µε ταυτόχρονη παρα-
χώρηση της χερσαίας ζώνης λιµένος στο σύνολό της στον Δήµο
Βόλου και στην τοπική κοινωνία. Υπόδειγµα είναι η Ηγουµενίτσα,
της οποίας ο διαγωνισµός ολοκληρώθηκε σήµερα και αρκεί η πο-
λιτική βούληση τόσο από το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας
όσο και από το ΤΑΙΠΕΔ να προχωράµε σε υποδείγµατα τα οποία
έχουν ολοκληρωθεί µε τρόπο ουσιαστικό και να αντιγράφουµε
παραδείγµατα τα οποία έχουν προσθέσει στην ανάπτυξη, στην
εθνική και στην τοπική οικονοµία. Αυτό ζητάµε από το Βήµα της
Βουλής για λογαριασµό του Βόλου και του λιµανιού του και πι-
στεύουµε, κύριε Υπουργέ, ότι θα σας έχουµε αρωγό στην προ-
σπάθεια αυτή. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει
ο κ. Ιωάννης Ανδριανός από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολουθούν
άλλοι δύο οµιλητές, η κ. Νοτοπούλου και ο κ. Σπανάκης, µε τους
οποίους ολοκληρώνεται ο κατάλογος των οµιλητών.

Ελάτε, κύριε Ανδριανέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, η διεθνής πραγ-

µατικότητα αλλά και οι πρόσφατες εξελίξεις στην ευρύτερη γει-
τονιά µας υπογραµµίζουν ακόµη περισσότερο τη σηµασία των
λιµένων όχι µόνο για την οικονοµική ανάπτυξη την παραγωγή
εθνικού πλούτου και θέσεων εργασίας αλλά και για την γεωπο-
λιτική, γεωστρατηγική αναβάθµιση της χώρας, που σηµαίνει θω-
ράκιση της ασφάλειας της. Τόσο, λοιπόν, η κρίση της πανδηµίας
όσο και η σηµερινή εξαιρετικά επικίνδυνη συνθήκη µετά από την
εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία, εξελίξεις που διατάραξαν
έντονα τις παγκόσµιες εφοδιαστικές αλυσίδες και προκάλεσαν
αλυσιδωτές αντιδράσεις µε σοβαρές επιπτώσεις στις επιµέρους
οικονοµίες και κοινωνίες, ανέδειξαν τη σηµασία των ισχυρών και
ασφαλών εµπορικών δρόµων και ιδιαίτερα των κόµβων τους. 

Σε αυτή, ακριβώς, τη συνθήκη η Ελλάδα αναβαθµίζει τον ρόλο
της στους νέους δρόµους και στα δίκτυα εµπορίου, ασφάλειας
και µετακινήσεων που ήδη δηµιουργούνται ή ενισχύονται. Ήδη
µε στρατηγικές επιλογές, όπως η µεγάλη επένδυση της «COS-
CO» στον Πειραιά -που προώθησε αποφασιστικά η τότε κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κώστα Καραµανλή, έχοντας
απέναντί της ανακλαστικές και ιδεοληπτικές αντιδράσεις ολόκλη-
ρης της αντιπολίτευσης-, άνοιξε ο δρόµος για την ενίσχυση του
ρόλου του κάθετου άξονα των Βαλκανίων στη νέα ευρωπαϊκή
πραγµατικότητα, αλλά και για την αναβάθµιση της χώρας στους
εµπορικούς δρόµους της Μεσογείου. Εξάλλου, καθόλου τυχαίες
δεν είναι οι λυσσαλέες αντιδράσεις της Τουρκίας στην αναβάθ-
µιση του λιµένα της Αλεξανδρούπολης, που ενισχύει την αµυν-
τική θωράκιση της πατρίδας µας αλλά και διασφαλίζει µια
εναλλακτική και ανταγωνιστική λύση έναντι των τουρκικών εµπο-
ρικών δρόµων. Σηµαντικά είναι, επίσης, τα έργα και οι επενδύ-
σεις σε λιµάνια, όπως στην Ηγουµενίτσα, στην Κρήτη και σε άλλα
νησιά -και για να φέρω ένα παράδειγµα από την ιδιαίτερη πα-
τρίδα µου- και στον λιµένα του Ναυπλίου, ενισχύοντας σηµαντικά
τα έσοδα από τον τουρισµό σε ολόκληρη την ευρύτερη περιοχή. 

Στην κατεύθυνση αυτή, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα,
επιλύει ένα υπαρκτό ζήτηµα και διασφαλίζει τις προοπτικές για
την αποτελεσµατικότερη αξιοποίηση του πολύ µεγάλου δυναµι-

κού του λιµένα της Θεσσαλονίκης. Η τροποποίηση της σύµβασης
παραχώρησης καθίσταται αναγκαία λόγω των έκτακτων και επί-
µονων εξελίξεων των τελευταίων ετών που έχουν µεταβάλει ση-
µαντικά τόσο το οικονοµικό και κοινωνικό περιβάλλον ευρύτερα,
όσο και τις προϋποθέσεις της ορθής και αναπτυξιακής εκµετάλ-
λευσης του λιµένα Θεσσαλονίκης. 

Στο πλαίσιο αυτό η σύµβαση τροποποιείται στα εξής τρία ση-
µεία: 

Πρώτον, παρατείνεται µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου του 2023 η
προθεσµία εκπόνησης µελέτης για την αποκατάσταση και αξιο-
ποίηση του παλαιού τελωνειακού σταθµού και µέχρι την καταλη-
κτική ηµεροµηνία της πρώτης επενδυτικής περιόδου η κατασ-
κευή του κτηρίου από την ΟΛΘ Α.Ε.. Με τον τρόπο αυτό το κτή-
ριο του τελωνειακού σταθµού θα αξιοποιηθεί µε τρόπο ωφέλιµο
για όλους τους εµπλεκόµενους λειτουργώντας ως πόλος έλξης
και σηµείο αναφοράς για την πόλη της Θεσσαλονίκης και στο
τέλος της σύµβασης παραχώρησης το δηµόσιο θα παραλάβει
ένα έργο ολοκληρωµένο και πλήρως αξιοποιήσιµο αποφεύγον-
τας έτσι πολλαπλά έξοδα και λειτουργικούς περιορισµούς, γιατί
είναι σηµαντικό, και πρέπει να το επισηµάνουµε µε κάθε ευκαιρία
ότι η κυριότητα των υποδοµών παραµένει στο ελληνικό δηµόσιο. 

Δεύτερον, προβλέπεται η αναβάθµιση του προβλήµατα 6,
ώστε να µπορεί να υποδέχεται πλοία περισσότερων κατηγοριών
και ιδιαίτερα µεγαλύτερα πλοία µεταφοράς εµπορευµατοκιβω-
τίων που σήµερα δεν µπορούν να ελλιµενιστούν, εξέλιξη που θα
ενισχύσει τα έσοδα καθώς και τον συνολικό κύκλο εργασιών µε
πολλαπλά θετικά αποτελέσµατα στην τοπική οικονοµία, τις θέ-
σεις εργασίας αλλά και στο περιβαλλοντικό αποτύπωµα του λι-
µανιού. 

Τρίτον, παραµένει στις υποχρεωτικές επενδύσεις η αγορά
πέντε µηχανηµάτων µεταφοράς και στοιβασίας εµπορευµατοκι-
βωτίων, προϋπολογισµού 4.000.000 ευρώ συνολικά, που έγινε
µετά από την υπογραφή της σύµβασης παραχώρησης και κατά
παρέκκλιση της διαδικασίας λόγω του επείγοντος χαρακτήρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µε σχέδιο και
υπευθυνότητα αξιοποιεί αποτελεσµατικά τα µεγάλα γεωστρατη-
γικά συγκριτικά πλεονεκτήµατα της χώρας µας. Με τη ρύθµιση
που ψηφίζουµε σήµερα εγγυόµαστε περισσότερα έσοδα στον
κρατικό προϋπολογισµό, περισσότερες θέσεις εργασίας, πολλα-
πλά οφέλη στην τοπική κοινωνία, αλλά και την περαιτέρω ανα-
βάθµιση του ρόλου της Θεσσαλονίκης και της Μακεδονίας στους
νέους δρόµους εµπορίου και µεταφορών στη γειτονιά µας, που
µε ταχύτητα δηµιουργούνται και αναπτύσσονται στην κρίσιµη µε-
ταβατική εποχή µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ανδριανό.
Θα δώσουµε τον λόγο τώρα, αφού ετοιµαστεί το Βήµα, στην

κ. Αικατερίνη Νοτοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη

τρία χρόνια τώρα έχει φροντίσει να αποψιλώσει τη Θεσσαλονίκη
από κάθε υποδοµή, από κάθε έργο, από κάθε αναπτυξιακή της
προοπτική. 

Νοµίζω πως το επικοινωνιακό σας θαύµα στη ΔΕΘ δεν κρά-
τησε ούτε δεκαπέντε ηµέρες, καθώς σήµερα έρχεστε οι ίδιοι να
αποδείξετε πως οι εξαγγελίες του Πρωθυπουργού και των αντί-
στοιχων Υπουργών δεν ήταν τίποτα άλλο πέρα από µακέτες, κα-
θρεφτάκια στους ιθαγενείς, υποσχέσεις χωρίς κανένα απολύτως
αντίκρισµα.

Η Θεσσαλονίκη, από κόµβος συνδυασµένων µεταφορών, ξα-
νάγινε µία πόλη καταδικασµένη σε εσωστρέφεια, σε παρακµή,
σε στασιµότητα από την Κυβέρνησή σας.

Έρχεστε, λοιπόν, σήµερα µε το παρόν σχέδιο νόµου, που τρο-
ποποιείται η σύµβαση παραχώρησης του Οργανισµού Λιµένος
Θεσσαλονίκης, να οµολογήσετε τι; Ότι πέρασαν τριάµισι χρόνια
και δεν κάνατε απολύτως τίποτα. Δεν έχει υπάρξει απολύτως
καµµία πρόοδος σε όλα αυτά τα έργα και στα έργα που αφορούν
στο λιµάνι.

Το 2019 παραδώσαµε στη Νέα Δηµοκρατία ένα ολοκληρωµένο
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σχέδιο. Δροµολογηµένες παρεµβάσεις, δροµολογηµένα έργα -
ώριµα µελετητικά-, εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση και εσείς
τόσα χρόνια µετά τι έχετε «φορτώσει»; Έργα µε καπέλα εκατοµ-
µυρίων, αποζηµιώσεις σε εργολάβους, καθυστερήσεις που υπο-
νοµεύουν την αναπτυξιακή προοπτική της Θεσσαλονίκης και
καµµία επίλυση στα προβλήµατα της καθηµερινότητας των Θεσ-
σαλονικέων. Η Θεσσαλονίκη σήµερα απέχει πάρα πολύ από το
να µετατραπεί σε έναν κεντρικό κόµβο συνδυασµένων µεταφο-
ρών.

Να σας θυµίσω ποια έργα ήταν αυτά που είχαµε δροµολογή-
σει. Αναβάθµιση σιδηροδροµικής σύνδεσης του λιµανιού. Οδική
σύνδεση του λιµανιού µε ΠΑΘΕ και Εγνατία. Δηµιουργία κέντρου
logistics στον κόµβο. Δυτικό προαστιακό. Σιδηροδροµική Εγνα-
τία. Ούτε την εταιρεία δεν έχετε συστήσει. Επέκταση του προ-
βλήτα 6, αυτή ήταν µία από τις υποχρεωτικές επενδύσεις του
Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης, µε ορίζοντα υλοποίησης το
2015. Τι θα καταφέρναµε; Να καταστήσουµε το λιµάνι κόµβο σε
µεταφορική αλυσίδα της βαλκανικής ενδοχώρας και της νοτια-
νατολικής Ευρώπης, ανάπτυξη απασχόλησης, µακροοικονοµικά
οφέλη και στην περιφέρεια και στη χώρα ολόκληρη.

Πού βρίσκεται σήµερα η Θεσσαλονίκη; Τι έχετε κάνει, κυρίες
και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας από αυτά τα έργα; Μαται-
ώσατε, ιδιωτικοποιήσατε, αναβάλατε, ακυρώσατε. Αυτή είναι η
προσφορά σας στην πόλη. Όπως καθυστερήσατε και την παρά-
δοση του µετρό στη Θεσσαλονίκη -ένα έργο που έπρεπε να έχει
τελειώσει από το 2020- µόνο και µόνο για να εξυπηρετήσετε µε-
γάλα εργολαβικά συµφέροντα. Όπως µαταιώσατε τον διαγωνι-
σµό για τα τριακόσια καινούργια λεωφορεία και υποφέρουν οι
Θεσσαλονικείς στις στάσεις. Μάταια περίµεναν λεωφορεία στις
στάσεις. Όπως βάλατε την «ΕΡΓΟΣΥΝ» να ακυρώσει τις µελέτες
για τη σιδηροδροµική σύνδεση του προβλήτα 6 και του δυτικού
προαστιακού. Όπως ακυρώσατε τον διαγωνισµό µας για το µου-
σείο του Ολοκαυτώµατος, που θα δηµιουργούσε ένα νέο τοπό-
σηµο στη Θεσσαλονίκη. Την ίδια ακριβώς απραξία επιδεικνύετε
και σε όλα τα υπόλοιπα. 

Πράγµατι, το 2018 υπογράψαµε τη σύµβαση παραχώρησης µε
απόλυτη προστασία του δηµοσίου συµφέροντος, µε προστασία
των θέσεων εργασίας και των εργασιακών δικαιωµάτων, µετά
από πολλές, διαρκείς, επίµονες και δύσκολες διαπραγµατεύσεις. 

Σε αυτή τη σύµβαση προβλέφθηκε υποχρέωση της κοινοπρα-
ξίας να προβεί σε επενδύσεις ύψους 180 εκατοµµυρίων ευρώ.
Παράλληλα, ανάληψη εκ µέρους του ελληνικού δηµοσίου της
οδικής σύνδεσης µε την Εγνατία και την ΠΑΘΕ και αναβάθµιση
της σιδηροδροµικής σύνδεσης. 

Υπήρχαν κάποιοι περιορισµοί και δεσµεύσεις. Αναφέροµαι στο
άρθρο 6 της σύµβασης παραχώρησης, σε συνδυασµό µε τις οι-
κείες διατάξεις του ακυρωτικού νόµου. Αναφέροµαι στη χρήση
του προβλήτα 1 του λιµένα Θεσσαλονίκης, ένα χώρο που απο-
τελεί και συνέχεια του ιστορικού κέντρου, έναν τόπο συνάντησης
των νέων µε πολιτιστικό κεκτηµένο. Διασφαλίσαµε από το Φεστι-
βάλ Κινηµατογράφου και τη λειτουργία των µουσείων την ελεύ-
θερη πρόσβαση των πολιτών. Εξισορροπήθηκαν, δηλαδή, οι
λειτουργικές ανάγκες του λιµένα µε εχέγγυα υπέρ της ποιότητας
ζωής και της πρόσβασης των πολιτών της Θεσσαλονίκης και
αποδόθηκε στον «ΟΛΘ Α.Ε.» µε τη σύµβαση παραχώρησης, το
κτήριο του παλιού τελωνείου για το οποίο συζητούµε. Εκεί
υπήρχε η υποχρέωση του λιµανιού να προχωρήσει σε στατική
µελέτη έως το 2019 και αποκατάσταση του κτηρίου έως το 2022.
Αυτό επειδή είχε υποστεί τροµερές ζηµιές από τον σεισµό,
έπρεπε να έλθει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ για να µεριµνήσει στη
σύµβαση παραχώρησης να υπάρξει αυτή η πρόβλεψη σαράντα
χρόνια µετά τον σεισµό.

Σήµερα, λοιπόν, µε το άρθρο 1 του παρόντος νοµοσχεδίου δί-
νετε εσείς τί; Παράταση. Παράταση στην παράταση. Παράταση
στην αποκατάσταση του κτηρίου του παλιού τελωνειακού σταθ-
µού. Παράταση, αναβολή, καθυστέρηση. Πόσα ακόµα να περι-
µένουµε;

Ακούσαµε στην αρµόδια επιτροπή τους συναδέλφους µας από
τη Νέα Δηµοκρατία να κόπτονται για το συγκεκριµένο κτήριο.
Πράγµατι, πολύ σηµαντικό κτήριο ιδιαίτερου αρχιτεκτονικού και
πολιτιστικού ενδιαφέροντος, αλλά σας παρακαλώ, δεν δικαιού-

στε να µιλάτε. Δεν δικαιούστε να µιλάτε, διότι εκτίθεσθε. Είστε
εσείς που τεµαχίσατε, που κάνατε lego την ιστορία της Θεσσα-
λονίκης µε τα αρχαία στον σταθµό της Βενιζέλου. Σας πιστεύει
κανείς; Πραγµατικά, πιστεύετε ότι σας πιστεύει κανείς σε αυτή
την πόλη; Είναι πολύ γνωστό το ενδιαφέρον σας για την πολιτι-
στική κληρονοµιά και το αποδεικνύετε µε τις καθυστερήσεις που
φέρνετε.

Εσείς, λοιπόν, έρχεσθε σήµερα και µιλάτε για το σηµαντικό
έργο της επέκτασης του προβλήτα 6 µία από τις κυριότερες συµ-
βατικές υποχρεώσεις της κοινοπραξίας, που κινδυνεύει όµως,
αλλά αυτό δεν το λέτε, να βρεθεί εκτός χρονοδιαγράµµατος.
Έχουν ήδη παρέλθει τα τεσσεράµισι από τα επτά χρόνια εντός
των οποίων πρέπει να ολοκληρωθεί το έργο.

Τί κρύβετε ακόµη. Κρύβετε το ότι ενώ έχει αναδειχθεί ο εργο-
λάβος, δεν έχει υπογραφεί ακόµη η σχετική σύµβαση και –σας
το είπανε νωρίτερα οι συνάδελφοί µου- εκκρεµεί η έγκριση στρα-
τηγικής µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων που είναι απαραί-
τητη, σύµφωνα µε την απόφαση του Σ.τ.Ε. για να προχωρήσει το
έργο και το master plan.

Γνωρίζετε, λοιπόν, ότι απαιτούνται τριάντα δύο µήνες για την
ολοκλήρωση του έργου, η επταετία συµπληρώνεται τον Μάρτιο
του 2025, δηλαδή σε κάποιους µήνες από τώρα και θα έχουµε
βρεθεί και πάλι εκτός χρονοδιαγραµµάτων. Χερσαίες συνδέσεις
λιµανιού, οδική και σιδηροδροµική. Αυτές είναι συµβατικές υπο-
χρεώσεις µέσω του ελληνικού δηµοσίου. Αν δεν ολοκληρωθούν
έως το 2025, δίνεται ετήσια παράταση για τις υποχρεωτικές.
Άρα, λοιπόν, το 2021 εσείς ακυρώσατε την απόφαση της ΕΡ-
ΓΟΣΕ για τη µελέτη του έργου, προσθέτοντας µία νέα καθυστέ-
ρηση. Μήπως αυτό συνδέεται µε µία έµµεση παράταση του
χρόνου υλοποίησης της επέκτασης του προβλήτα 6; Δεν θα µας
εξέπληττε κάτι τέτοιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούµε την Κυβέρνησή σας να
οικειοποιείται διαρκώς τα επιτεύγµατα στην ανάπτυξη της
κρουαζιέρας. Κρουαζιέρα στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αφού ξεκαθαρίσουµε ότι τα θετικά σηµάδια ανάκαµψης της

κρουαζιέρας δεν οφείλονται, όπως άθλια ισχυρίζεσθε, σε κάποια
στρατηγική προσπάθεια της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας, οφείλονται στη δραστηριοποίηση του λιµανιού, οφείλονται
στην ανάγκη των ταξιδιωτών να ταξιδέψουν µετά από τόσα χρό-
νια, οφείλονται στον κόσµο της κρουαζιέρας.

Ξεχνάτε ότι υπάρχουν κάποιες προϋποθέσεις το να υπάρξουν
υποδοµές. Να υπάρξει συµµετοχή των παραγωγικών και όλων
των φορέων της Θεσσαλονίκης. Άρα, επιδίδεσθε σε ένα επικοι-
νωνιακό πυροτέχνηµα. Πού είναι η δυνατότητα για παραµονή
ταυτόχρονα µεγάλων κρουαζιερόπλοιων; Ένας σταθµός κρουα-
ζιέρας. Πού είναι ο λιµένας ανάγκης; Είδαµε την ανάγκη στην
πανδηµία για κάτι τέτοιο. Πώς θα εξυπηρετηθούν οι επιβάτες
κρουαζιέρας όταν δεν υπάρχει καν χώρος πληροφοριών σε
σχέση µε τα τουριστικά αξιοθέατα. Δεν υπάρχει δυνατότητα µε-
τάβασης, ούτε µέσα στην πόλη ούτε έχετε καταφέρει να φτιάξετε
ολοκληρωµένο τουριστικό προϊόν.

Άρα, λοιπόν, το αφήγηµά σας αντικατοπτρίζει την πραγµατι-
κότητα. Είναι απλά ένα επικοινωνιακό πυροτέχνηµα. Να είστε σί-
γουροι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης -µιας και ο ευρύτερος
σχεδιασµός απουσιάζει και µιας και η Θεσσαλονίκη έχει χορτάσει
και από µαταιώσεις και από αναβολές έργων και από καθυστε-
ρήσεις- πως θα είναι η προοδευτική κυβέρνηση µε τον Αλέξη Τσί-
πρα Πρωθυπουργό που θα ξαναβάλει τη Θεσσαλονίκη στον
αναπτυξιακό χάρτη και όλοι εµείς που θα δηµιουργήσουµε τις
προϋποθέσεις, για να διαδραµατίσει τον ρόλο που της αξίζει στα
Βαλκάνια και τη Νοτιοανατολική Ευρώπη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Θεο-
χάρης.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άλλο ένα αυτονόητο νοµοσχέ-
διο, άλλο ένα νοµοσχέδιο που αναβαθµίζει τη χώρα, άλλο ένα
νοµοσχέδιο που δεν χωρά αρνητική ψήφο. Και δεν χωρά αρνη-
τική ψήφο, γιατί και η κριτική που ακούσαµε δεν έχει πουθενά
καµµία βάση. Έφθασε προηγουµένως η κ. Νοτοπούλου να µας
πει ότι καθυστερούµε όλα τα έργα στη Θεσσαλονίκη και µε την
ίδια πνοή, στην ίδια φράση, να µας πει ότι καταστρέφουµε και
τον πολιτισµό της Θεσσαλονίκης, επειδή για να ολοκληρωθεί το
µετρό της Θεσσαλονίκης, το Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο
συµφώνησε στο να µετακινηθούν τα αρχαία και να ξαναγυρίσουν
και να επανατοποθετηθούν µετά την ολοκλήρωση των έργων.
Άρα, µας κατηγορεί µε µια φράση και για καθυστερήσεις και
γιατί τα προχωράµε. 

Είναι αυτή τώρα λογική η οποία µπορεί να πείσει τον ελληνικό
λαό; Χάθηκε µια αντιπολίτευση αρχών; Χάθηκε µια αντιπολίτευση
που έχει συγκεκριµένη οπτική; Είµαστε και µε τον αστυφύλακα
και µε τον χωροφύλακα;

Δεν υπάρχει, ξαναλέω, κανένα περιθώριο για αρνητική ψήφο.
Το νοµοσχέδιο αυτό βελτιώνει την οικονοµική αποδοτικότητα της
επένδυσης. Αξιοποιεί, πρώτα απ’ όλα, το κτήριο του τελωνείου
από εκεί που απλώς θα υπήρχε µια στατική µελέτη. Βελτιώνει τον
προβλήτα 6, έτσι ώστε να µπορεί να δέχεται τα µεγαλύτερα και
τα πιο σύγχρονα πλοία container, τα λεγόµενα ULCV. Συνεπώς,
παίρνει µια επένδυση και της δίνει αξία. 

Το νοµοσχέδιο αυτό βελτιώνει τα δηµόσια έσοδα. Τα δηµόσια
έσοδα εξαρτώνται από την επένδυση και το πόσο καλά θα πάει.
Όσο αυξάνει, λοιπόν, η οικονοµική αποδοτικότητα της επένδυ-
σης, τόσο αυξάνουν τα έσοδα για τον ελληνικό λαό. 

Το νοµοσχέδιο αυτό βελτιώνει το περιβαλλοντικό αποτύπωµα.
Παίρνει πίσω τις ντιζελοµηχανές και υποχρεώνει τον επενδυτή
να τις κάνει ηλεκτροµηχανές, ώστε να µην έχουµε µείωση της
ποιότητας ζωής και του περιβάλλοντος µέσα στο λιµάνι της Θεσ-
σαλονίκης. 

Το νοµοσχέδιο αυτό αναβαθµίζει τη σηµασία της Θεσσαλονί-
κης, ώστε να αντικαταστήσει ένα κέντρο επιµελητείας, logistics,
για όλα τα Βαλκάνια, αλλά εγώ θα σας πω και ευρύτερα. Τώρα
πια, µε όλα αυτά που ζούµε, ανοίγουν άλλες γεωστρατηγικές
προοπτικές. 

Το νοµοσχέδιο εντάσσεται στη στρατηγική αναβάθµιση της γε-
ωστρατηγικής σηµασίας της βόρειας Ελλάδας, όρα Αλεξανδρού-
πολη, όρα Θεσσαλονίκη, αλλά και ευρύτερα. Είναι ένα νοµο-
σχέδιο που βοηθάει τη στρατηγική της χώρας µας να καταστήσει
ως εναλλακτική δίοδο, στη δίοδο του Βοσπόρου, τη βόρεια Ελ-
λάδα. Ξέρουµε πόσο πολύ σηµαντικό είναι αυτό, όταν ο γείτονάς
µας είναι τόσο ασταθής και αναγκάζει τους συµµάχους µας να
ψάχνουν να βρουν εναλλακτικές. Η Ελλάδα είναι εκεί τη στιγµή
που πρέπει.

Είναι εµπορική και στρατιωτική συµµαχία. Είναι µια στρατηγική
που τώρα πια εάν ήταν έως τώρα µια ενδεχοµένως ευκαιρία -τα
ξέρει πολύ καλά ο ναύαρχος-, είναι αναγκαία στρατηγική µετά
τον πόλεµο Ρωσίας - Ουκρανίας, επιβάλλεται από την πραγµατι-
κότητα. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση συνεχίζει
να στηρίζει τις επενδύσεις, συνεχίζει να αντιµετωπίζει τις κρίσεις,
συνεχίζει να προωθεί τις µεταρρυθµίσεις. Κανένα περιθώριο, ξα-
ναλέω, για «όχι» σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά µας µια πολύ
µεγάλη περίοδο πολύ σοβαρών προκλήσεων που πρέπει να αν-
τιµετωπίσουµε, µε πρώτη πρόκληση το θέµα της ενέργειας και
των ανατιµήσεων που καλούνται να αντιµετωπίσουν νοικοκυριά
και επιχειρήσεις. Η Ρωσία, χρησιµοποιώντας το φυσικό αέριο ως
όπλο, έχει δεκαπλασιάσει τις τιµές και έχει ασκήσει µεγάλη πίεση
σε όλες τις ευρωπαϊκές οικονοµίες στην προσπάθειά της να κάµ-
ψει την ευρωπαϊκή αποφασιστικότητα στην υποστήριξή µας στην
Ουκρανία. Δεν θα το πετύχει. Και δεν θα το πετύχει, γιατί ο Πρω-
θυπουργός και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θα κάνουν
ό,τι χρειαστεί, για να διασφαλίσουµε ότι θα στηρίξουµε τους πο-
λίτες και τις επιχειρήσεις µας κατά τη διάρκεια αυτού του δύσκο-
λου χειµώνα. Και είναι σηµαντικό να το κάνουµε και σε ευρω-
παϊκό επίπεδο, όπου -ξαναλέω πάλι απ’ αυτό το Βήµα- η Ευρώπη
έχει καθυστερήσει. Δεν πρέπει να θέσουµε σε κίνδυνο τη συνοχή

των δηµοκρατιών µας και των κοινωνιών µας.
Έχουµε ήδη δροµολογήσει εδώ και καιρό ένα µηχανισµό υπο-

στήριξης των πολιτών έναντι των αυξήσεων του ηλεκτρικού ρεύ-
µατος. Δώσαµε επιστροφές για το ηλεκτρικό ρεύµα και τους
υψηλούς λογαριασµούς οι οποίες καταβλήθηκαν πριν από την
έναρξη του καλοκαιριού. Ακυρώνουµε στην πράξη τη ρήτρα ανα-
προσαρµογής. Παίρνουµε όλα τα υπερκέρδη από τους παραγω-
γούς ενέργειας και τα ανακυκλώνουµε, έτσι ώστε η τελική τιµή
για τον καταναλωτή να είναι 15, 16, 17 λεπτά η κιλοβατώρα. 

Έχουµε, λοιπόν, χτυπήσει το πρόβληµα στην καρδιά του. Οι
τιµές της ηλεκτρικής ενέργειας είναι αισθητά χαµηλότερες από
τον ευρωπαϊκό µέσο όρο και πρέπει να σταµατήσει επιτέλους
αυτή η προπαγάνδα του ΣΥΡΙΖΑ που µιλάει για τις τιµές χονδρι-
κής, ενώ οι πολίτες νοιάζονται για τις τιµές λιανικής. Αυτές οι
τιµές, λοιπόν, είναι από τις καλύτερες στην Ευρώπη.

Για τον χειµώνα υπήρχε µια σηµαντική κριτική και φαίνεται πως
η Κυβέρνηση ακούει. Είναι µια ουσιαστική κριτική, ότι όταν επι-
δοτείς οριζόντια έχεις ζητήµατα αποδοτικότητας, δεν δίνεις κί-
νητρο στον πολίτη να κάνει οικονοµία στις κιλοβατώρες. Δίνουµε,
λοιπόν, κλιµακωτή επιδότηση, ώστε να υπάρχουν αυτά τα κίνη-
τρα και να δηµιουργηθούν οι δράσεις εξοικονόµησης. Όσο πιο
πολύ εξοικονοµείς ρεύµα, τόσο µεγαλύτερη επιδότηση θα παίρ-
νεις.

Στο φυσικό αέριο –µεγάλο ζήτηµα, µε επτακόσιες χιλιάδες νοι-
κοκυριά σε αυτό- θα υπάρξει οριζόντια επιδότηση του φυσικού
αερίου. Θα υπάρξει παρέµβαση στο πετρέλαιο θέρµανσης, ορι-
ζόντια επιδότηση στην αντλία. Θα υπάρξει µια φορολόγηση –
είναι πια ευρωπαϊκή οδηγία- των υπερκερδών και των διυλιστη-
ρίων, όχι µόνο των εταιρειών ενέργειας. Θα πάρουµε τα κέρδη
αυτά και θα τα επιστρέψουµε στην αντλία, στο πετρέλαιο θέρ-
µανσης. Και, βέβαια, δίνουµε 300 εκατοµµύρια για το επίδοµα
θέρµανσης µε γεωγραφικά κριτήρια. Όποιος, όµως, λέει ότι µπο-
ρούµε να πληρώνουµε τους ίδιους λογαριασµούς που πληρώ-
ναµε πριν από δύο χρόνια, όταν έχει ανέβει δέκα φορές η τιµή
του φυσικού αερίου, λέει ψέµατα στον ελληνικό λαό. 

Δεν µένουµε, βέβαια, µόνο εκεί στη στήριξη των ευάλωτων
οµάδων. Αυξήσαµε το βασικό µισθό κατά 63 ευρώ και επίκειται
µια επόµενη αύξηση. Ακούµε, βέβαια, πλειοδοσία από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ότι θα το πάει στα 800 ευρώ. Στα 800 ευρώ δεν το πας
επειδή το σκέφτηκες ή επειδή ακούγεται ωραία στην οµιλία σου
στη ΔΕΘ. Πρέπει να µετρηθεί. Το αντέχουν οι επιχειρήσεις αυτό;
Θα οδηγήσει σε αύξηση της ανεργίας; Όλα αυτά τα ελέγχει ο
µηχανισµός που έχουµε θεσµοθετήσει, και γι’ αυτό δεν θα τινά-
ξουµε µε τις όποιες αυξήσεις στον αέρα τις επιχειρήσεις, µε τις
αυξήσεις που εµείς λέµε ότι θα υλοποιήσουµε. Γιατί το µεγάλο
πρόβληµα παραµένει η ανεργία. Η ανεργία που έχει µειωθεί κατά
πέντε µονάδες και είναι η σηµαντικότερη πολιτική παρέµβαση
που µπορούµε να κάνουµε στον τοµέα των ανισοτήτων. Η πα-
ρέµβαση αυτή είναι να βρίσκει δουλειά ο άνεργος. Γι’ αυτό στη-
ρίξαµε τις οικογένειές σε αυτή την κρίση, κυρίως, µε τη µείωση
της ανεργίας. Αυτό δεν πρέπει να το διακινδυνεύσουµε.

Η οικονοµία πάει πολύ καλύτερα. Παραθέτω δυο-τρία στοι-
χεία. Αύξηση του ΑΕΠ 5,3% σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία.
Εγώ σας λέω ότι θα είναι 6% ή και παραπάνω από 6%, πολύ πιο
πάνω όµως από το µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αναµέ-
νουµε ότι θα αποφύγουµε την ύφεση το επόµενο έτος, ενώ δεν
είναι σίγουρο ότι αυτό θα συµβεί για όλες τις άλλες χώρες της
Ευρώπης. Προσελκύουµε, βέβαια, και ρεκόρ άµεσων ξένων επεν-
δύσεων στη χώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κλείσω µε µια σύντοµη
αναφορά σε σχέση µε τα όσα γίνονται µε την Τουρκία. Ο Πρω-
θυπουργός από τη Νέα Υόρκη, όπου βρίσκεται, ήταν πολύ ξεκά-
θαρος και στην οµιλία του στη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ θα
δώσει και πάλι ηχηρή και σαφή απάντηση στην τουρκική προκλη-
τικότητα. Η Ελλάδα δεν πρόκειται να δεχτεί bullying από τους
επιθετικούς γείτονές µας και θα κάνουµε ό,τι χρειαστεί, για να
ενισχύσουµε τις συµµαχίες µας και να αποτρέψουµε τα χειρό-
τερα. 

Έχουµε εδώ τον Υπουργό Ναυτιλίας, τον άνθρωπο ο οποίος
έχει πάρει στις πλάτες του όλο το βάρος της αποτροπής στα σύ-
νορα της χώρας µας σε σχέση µε την Τουρκία. Ακούµε µια προ-
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παγάνδα, που, βέβαια, αφήνει την Τουρκία έξω από το κάδρο,
ότι τάχα µου χάνονται ανθρώπινες ζωές σε σχέση µε την απο-
τροπή που κάνουµε. Έχουµε κατανοήσει ότι το ’15, που η χώρα
ήταν ξέφραγο αµπέλι, πέθαιναν πολύ περισσότεροι µετανάστες
στις θάλασσές µας; Έχουµε κατανοήσει ότι και για ανθρωπιστι-
κούς λόγους ο τρόπος µε τον οποίο φυλάσσουµε τα σύνορά µας
επιτρέπει περισσότεροι µετανάστες να σώζονται;

Δυστυχώς, είµαστε πάλι αντιµέτωποι µε µία κατάσταση στην
οποία καλούµαστε να αγωνιστούµε για να υπερασπιστούµε τις
βασικές αξίες που αποτελούν το αναπόσπαστο στοιχείο των δη-
µοκρατιών µας.

Η στάση της χώρας µας συνολικότερα -για παράδειγµα στην
επίθεση της Ρωσίας στην Ουκρανία- ήταν από την πρώτη στιγµή
καθαρή χωρίς «ίσως», χωρίς αστερίσκους. Η Ρωσία πρέπει να ητ-
τηθεί στην Ουκρανία όχι µόνο για το καλό της Ουκρανίας, αλλά
προκειµένου να σταλεί ένα µήνυµα σε όλους τους αυταρχικούς
ηγέτες ότι τα σύνορα δεν µπορούν να επαναχαραχθούν µε τη
βία, ότι ο ιστορικός αναθεωρητισµός δεν θα επιβραβευθεί, ότι
υπάρχει µόνο ένας τρόπος να λύνονται οι διαφορές στον σηµε-
ρινό κόσµο κι αυτός είναι η τήρηση των αρχών του Διεθνούς Δι-
καίου και η δυνατότητα των πολιτισµένων κρατών να καθίσουν
στο τραπέζι να συζητήσουν και να επιλύσουν διαφορές µε ειρη-
νικό τρόπο. Οι χθεσινές ανακοινώσεις του Προέδρου Πούτιν είναι
δείγµα αδυναµίας. Είναι δείγµα ότι τα πράγµατα πηγαίνουν
άσχηµα γι’ αυτόν. Ελπίζουµε να το καταλάβει νωρίς πριν είναι
αργά, και να σταµατήσει αυτή την τρέλα την οποία έχει ξεκινήσει. 

Μας προκαλεί, βέβαια, εντύπωση σε εµάς και στον ελληνικό
λαό η αφωνία του ΣΥΡΙΖΑ απέναντι στις προκλήσεις κατά της Ελ-
λάδος από τον Πρόεδρο της Τουρκίας. Μπορεί το κόµµα της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να µην έχει βρει ακόµα µία λέξη για
να καταδικάσει την επίθεση Ερντογάν κατά της χώρας µας από
το βήµα της Γενικής Συνέλευσης, όµως συνεργάτες κορυφαίων
Ευρωβουλευτών συντάσσονται απόλυτα µαζί του. Ο κ. Κωνσταν-
τίνος Αλεξάκος, συνεργάτης του Ευρωβουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, κ.
Κόκκαλη, υιοθετεί πλήρως µε ανάρτησή του την τουρκική προ-
παγάνδα κατά της Ελλάδος στο ζήτηµα των µεταναστών, και
φτάνει στο σηµείο να χρεώνει στη χώρα µας την όξυνση στο Αι-
γαίο. Αναµένουµε από τον ΣΥΡΙΖΑ την καταδίκη των απαράδε-
κτων δηλώσεων του συνεργάτη του κ. Κόκκαλη, και ελπίζουµε
ότι δεν θα µείνει σιωπηλός µπροστά στις απαράδεκτες αυτές το-
ποθετήσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ήρθαµε στην Κυβέρνηση
τον Ιούλιο του 2019, δεν υπολογίζαµε τότε ότι θα έπρεπε να αν-
τιµετωπίσουµε έναν πολύ επιθετικό γείτονα που θα εργαλειοποι-
ούσε το µεταναστευτικό, ότι θα αντιµετωπίζαµε την πανδηµία,
τον πόλεµο στην Ουκρανία και µια εκτίναξη των τιµών που ο κό-
σµος έχει να δει περισσότερα από σαράντα χρόνια. Καταφέραµε
να οδηγήσουµε το πλοίο µε ασφάλεια µέσα σε αυτά τα πολύ τα-
ραγµένα νερά. 

Ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης στη ΔΕΘ παρου-
σίασε ένα καλά µελετηµένο, συνεκτικό, απόλυτα ρεαλιστικό,
προσεκτικά κοστολογηµένο σχέδιο, ώστε να µειωθούν στο µέτρο
του εφικτού οι επιπτώσεις της ακρίβειας στα αγαθά και στην
ενέργεια. Το σχέδιό µας έχει ήδη τεθεί σε εφαρµογή βάσει καλά
δοµηµένου εφαρµοστικού πλάνου, και αυτό θα συνεχίσουµε να
κάνουµε το επόµενο διάστηµα. Γιατί απέναντί µας έχουµε τα
προβλήµατα του κόσµου, των πολιτών, δεν έχουµε τα φαντά-
σµατα της Αντιπολίτευσης. Και γι’ αυτό ο ελληνικός λαός συνε-
χίζει να επιλέγει σταθερά τη Νέα Δηµοκρατία και τον Κυριάκο
Μητσοτάκη, και να είστε σίγουροι ότι θα το κάνει και στις επόµε-
νες εκλογές. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
και τελευταίος από τον κατάλογο των οµιλητών είναι ο κ. Βασί-
λειος Σπανάκης, τον οποίο καλούµε στο Βήµα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  είναι πολύ σηµαντικό και πολύ
ευχάριστο για όλους τους Βουλευτές να έρχονται στο Κοινοβού-
λιο για να ψηφίσουν νοµοσχέδια όπως είναι το σηµερινό. Γιατί

το σηµερινό νοµοσχέδιο στην ουσία έρχεται να κάνει νόµο του
κράτους µία συµφωνία η οποία έγινε στις 2-2-2018, και σήµερα
ερχόµαστε να κάνουµε νόµο την κύρωση σε µια τροποποίηση
που υπήρξε, αν δεν κάνω λάθος, τον Ιούλιο του 2022, σχετικά µε
τη χρήση και εκµετάλλευση ορισµένων χωρών και περιουσιακών
στοιχείων εντός του λιµένα Θεσσαλονίκης, µεταξύ του ελληνικού
δηµοσίου και της ανώνυµης εταιρείας «Οργανισµός Λιµένος
Θεσσαλονίκης Α.Ε.». 

Τώρα θα µου πείτε πώς γίνεται εσύ, Βουλευτής του Νότιου
Τοµέα της Β’ Αθηνών να µιλάς για τη Θεσσαλονίκη. Ναι, θα µι-
λήσω για τη Θεσσαλονίκη γιατί αυτό το νοµοσχέδιο είναι µέρος
των µεταρρυθµίσεων της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.
Διότι αυτό το νοµοσχέδιο υλοποιεί προεκλογικές δεσµεύσεις της
Νέας Δηµοκρατίας. Διότι η ανάπτυξη ενός λιµένα και πολύ πε-
ρισσότερο της Θεσσαλονίκης σηµαίνει και ανάπτυξη της ευρύ-
τερης περιοχής. Σηµαίνει ζωή στις µικρές, στις µεσαίες, στις
µεγάλες επιχειρήσεις. Γιατί αυτό είναι το DNA της Νέας Δηµο-
κρατίας, αυτό είναι το DNA της παράταξής µας, να αναπτύξουµε
την επιχειρηµατικότητα και όχι να βαλτώσουµε µέσα σε ένα πο-
λιτικό αδιέξοδο, που θέλετε εσείς καθηµερινά να αναπαράγετε
όπου κι αν βρίσκεστε, είτε στο Κοινοβούλιο είτε στις τηλεοράσεις
είτε στο πεζοδρόµιο. Αυτή είναι η ποιοτική µας, αυτή είναι η πο-
λιτική µας διαφορά. 

Η τροποποίηση αυτή την οποία φέρνει σήµερα ο Υπουργός, ο
Γιάννης Πλακιωτάκης µε το επιτελείο του, κρίθηκε αναγκαία
λόγω των πρωτοφανών κοινωνικοοικονοµικών εξελίξεων σε
σχέση µε την οικονοµική εκµετάλλευση του λιµανιού της Θεσσα-
λονίκης. Η Θεσσαλονίκη, µέσα σε µια δύσκολη διεθνή συγκυρία,
καλείται να διαδραµατίσει ένα κοµβικό ρόλο, να αποτελέσει ένα
διαµετακοµιστικό κέντρο µε βασικό πυλώνα ανάπτυξης σε αυτή
την προσπάθεια το λιµάνι της. Και αυτό το διαµετακοµιστικό κέν-
τρο έχει σηµαντικό µέλλον, όπως είπε και ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της παράταξής µας. Ο κλάδος της ναυτιλίας, ο
κλάδος της εφοδιαστικής αλυσίδας, οι επιχειρήσεις στη βόρεια
Ελλάδα, οι πολίτες θέλουν ένα αναβαθµισµένο σε υπηρεσίες λι-
µάνι. Για τον σκοπό αυτό, µε πολύ µελετηµένο τρόπο, η ηγεσία
του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής βάζει τις βά-
σεις για ουσιαστική βελτίωση της ανταγωνιστικότητας του λι-
µένα, όπως χαρακτηριστικά µε την ανάπτυξη και εκµετάλλευση
του παλαιού τελωνειακού σταθµού και τη µεταβολή των διαστά-
σεων του προβλήτα 6, που θα δίνει τη δυνατότητα εξυπηρέτησης
σηµαντικά µεγαλύτερων πλοίων µεταφοράς εµπορευµατοκιβω-
τίων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από λίγες ηµέρες στη Θεσ-
σαλονίκη, στη Διεθνή Έκθεση, είχαµε την ευκαιρία να δούµε το
πώς αλλάζει η πόλη της Θεσσαλονίκης, σε αντίθεση, βέβαια, µε
τους µουσαµάδες που εγκαινίαζε ο ΣΥΡΙΖΑ. Το µετρό της Θεσ-
σαλονίκης έχει µπει σε τροχιά παράδοσης και θα τεθεί σε λει-
τουργία στο τέλος του 2023. Ήδη γίνονται δοκιµαστικά
δροµολόγια στα 2/3 των διαδροµών. Έχουν δροµολογηθεί τρία
έργα πνοής ύψους 30 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Αναφέρω ενδει-
κτικά: Το αεροδρόµιο είναι έτοιµο. Το µετρό παραδίδεται. Το νέο
περιφερειακό Flyover. Η ανάπλαση της παραλιακής ζώνης. Το
καινούργιο νοσοκοµείο παίδων και το ογκολογικό νοσοκοµείο
έχουν χωροθετηθεί. Τα γήπεδα των ιστορικών οµάδων της Θεσ-
σαλονίκης. 

Πρώτος και κύριος στόχος είναι η Θεσσαλονίκη του 2030 να
διαδραµατίζει κυρίαρχο ρόλο στην ευρύτερη περιοχή της Νοτι-
οανατολικής Ευρώπης, ως µια σύγχρονη πόλη, λειτουργική
πόλη, εξωστρεφής πραγµατικός πόλος ανάπτυξης, µια πόλη που
αξίζει στους Θεσσαλονικείς να ζουν και να εργάζονται καθηµε-
ρινά και πόλος έλξης για όλους εµάς τους επισκέπτες. 

Στην προσπάθεια αυτή σύµµαχοί µας είναι οι φορείς της
πόλης που αναγνωρίζουν την προσπάθεια που γίνεται, η τοπική
αυτοδιοίκηση, τα επιµελητήρια µας, οι επιχειρήσεις και φυσικά
η συντριπτική πλειοψηφία των πολιτών. Αυτή τη συνολική προ-
σπάθεια της Κυβέρνησης για µια βιώσιµη και συνεχή ανάπτυξη
της Θεσσαλονίκης ενισχύει το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-
µερα, το οποίο θα έπρεπε όλες οι πτέρυγες του Κοινοβουλίου
να υπερψηφίσουν. 

Δυστυχώς, όµως, για άλλη µια φορά βλέπουµε την Αντιπολί-
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τευση να καταφεύγει σε µια στείρα άρνηση. Το ίδιο έκανε και
χθες καταψηφίζοντας το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµι-
κών µε τον συµπληρωµατικό κρατικό προϋπολογισµό, µε αύξηση
των πιστώσεων κατά 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ στον τακτικό προ-
ϋπολογισµό και άλλα 400 εκατοµµύρια µέσα από το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων, προκειµένου να υπάρξει πρόσθετη στή-
ριξη νοικοκυριών και επιχειρήσεων για την αντιµετώπιση της
ενεργειακής κρίσης και της επακόλουθης αύξησης των τιµών των
αγαθών αλλά και των υπηρεσιών.

Τους αφήνουµε, λοιπόν, στην κρίση των πολιτών. Ο κυρίαρχος
λαός θα αποφασίσει, όταν θα γίνουν εκλογές. Εµείς συνεχίζουµε
µε υπευθυνότητα. Θα συνεχίσουµε να νοµοθετούµε µε γνώµονα
το συµφέρον της χώρας, το συµφέρον των πολλών όλων, για ένα
καλύτερο αύριο, για µια Ελλάδα που αξίζει σε εµάς και τα παιδιά
µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Σπανάκη.

Ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των οµιλητών και θα δώσουµε
τον λόγο στον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, τον
κ. Πλακιωτάκη, για την οµιλία του, µε την οποία θα ολοκληρωθεί
και η συνεδρίαση συζήτησης του σχεδίου νόµου. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση στην Ολοµέλεια του
Κοινοβουλίου της τροποποίησης της σύµβασης παραχώρησης
µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και του Οργανισµού Λιµένος
Θεσσαλονίκης αφορά τρία τεχνικής φύσεως ζητήµατα, µε τη
ρύθµιση των οποίων ενισχύονται σηµαντικά και οι προοπτικές
ανάπτυξης του λιµανιού της Θεσσαλονίκης αλλά και της ενίσχυ-
σης της θέσης τους στην ευρύτερη περιοχή των Βαλκανίων αλλά
και γενικότερα στη Νοτιοανατολική Ευρώπη. 

Πριν αναφερθώ στα ζητήµατα που ρυθµίζει η τροποποίηση,
επιτρέψτε µου ένα συνολικό πολιτικό σχόλιο για την αξιοποίηση
των λιµένων της πατρίδας µας, πολιτική που εδώ και τρία χρόνια
εφαρµόζει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, πολιτική που
αρχίζει να αποδίδει ήδη πολύ θετικά αποτελέσµατα. Βεβαίως,
πρέπει να πούµε ότι διαχρονικά η Νέα Δηµοκρατία µε όλες τις
κυβερνήσεις της έχει µια συνετή και συνεπή στάση απέναντι στο
θέµα της αξιοποίησης των λιµένων.

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, υποστηρίζει µε συνέπεια την αξιο-
ποίηση των λιµανιών της πατρίδας µας, γνωρίζοντας ότι αυτή θα
δηµιουργήσει πολύ σηµαντικά οφέλη, όχι µόνο για τις τοπικές
κοινωνίες αλλά και για την εθνική µας οικονοµία και τη γεωστρα-
τηγική θέση της χώρας µας.  

Αξιοποίηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν σηµαίνει πώ-
ληση και πολύ περισσότερο δεν σηµαίνει ξεπούληµα. Σηµαίνει
παραχώρηση υποδοµών για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα
έναντι συγκεκριµένων υποχρεώσεων για τον επενδυτή.

Η κυριότητα των υποδοµών -και θέλω να το ξεκαθαρίσουµε
εδώ, γιατί έχει γίνει πολύς λόγος- παραµένει στο ελληνικό δηµό-
σιο και µετά το τέλος της σύµβασης παραχώρησης όλες οι επεν-
δύσεις που γίνονται, περνούν επίσης στην κυριότητα του ελλη-
νικού δηµοσίου και αποτελούν περιουσία του. Με απλά λόγια,
για να το καταλάβουν και οι τηλεθεατές, το δηµόσιο νοικιάζει δη-
µόσιες υποδοµές έναντι συγκεκριµένου τιµήµατος, συγκεκριµέ-
νων δεσµεύσεων, συγκεκριµένων εσόδων για τον κρατικό
προϋπολογισµό.

Αξιοποίηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σηµαίνει έσοδα για
τον κρατικό προϋπολογισµό. Σηµαίνει ανάπτυξη των τοπικών κοι-
νωνιών. Σηµαίνει νέες και σηµαντικές θέσεις εργασίας. Σηµαίνει
ενίσχυση της θέσης του λιµανιού στον περιφερειακό και παγκό-
σµιο εµπορευµατικό χάρτη. Σηµαίνει καλύτερη ποιότητα υπηρε-
σιών. Σηµαίνει νέες και καλύτερες προοπτικές για κάθε πόλη και
τους κατοίκους της. Και βεβαίως, έννοιες και συνέπειες αυτο-
νόητες για εµάς, αυτονόητες για όλους τους φορείς της πόλης
της Θεσσαλονίκης που πήραν τον λόγο στην αρµόδια επιτροπή,
αλλά δυστυχώς, ο ΣΥΡΙΖΑ συνεχίζει τον πολιτικό στρουθοκαµη-
λισµό του. 

Αυτή την πολιτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υλοποιούµε

µε τον πλέον ξεκάθαρο τρόπο και µε γρήγορα βήµατα. Είχαµε,
άλλωστε, να καλύψουµε τον χαµένο χρόνο και το χαµένο έδαφος
της προόδου, όταν κυβερνούσε ο ΣΥΡΙΖΑ, µιας περιόδου που
άλλα ακούγαµε τη µία µέρα για τα λιµάνια, άλλα ακούγαµε την
εποµένη. Μιας περιόδου εχθρικής για τις επενδύσεις και τους
επενδυτές. Μιας περιόδου ανασφάλειας και αβεβαιότητας. Μιας
περιόδου στην οποία ακόµα και όταν εσείς, κύριε συνάδελφε του
ΣΥΡΙΖΑ, υπογράψετε τελικά τις συµβάσεις παραχώρησης -ο ίδιος
ο ΣΥΡΙΖΑ-, συνάδελφοί σας έκαναν ό,τι µπορούσαν για να καθυ-
στερήσουν ή και να µαταιώσουν τις συγκεκριµένες επενδύσεις
και να µην προχωρήσει η αξιοποίησή τους.

Αντιθέτως, η Κυβέρνησή µας προχωρά µε γρήγορους ρυθ-
µούς, παρά τις δυσµενείς επιπτώσεις της πανδηµίας στην οικο-
νοµική δραστηριότητα. Τα επενδυτικά σχέδια στα λιµάνια του
Πειραιά και της Θεσσαλονίκης εξελίσσονται. Οι µελέτες αξιολό-
γησης από το ΤΑΙΠΕΔ για τα δέκα µεγάλα περιφερειακά λιµάνια
έχουν ολοκληρωθεί. Προχώρησαν οι διαδικασίες. Το πιο σηµαν-
τικό είναι ότι πολύ µεγάλος αριθµός εταιρειών αλλά και επιχει-
ρηµατικών οµίλων έχει εκδηλώσει ενδιαφέρον για τους τέσσερις
διεθνείς διαγωνισµούς που είναι σε εξέλιξη. Και µιλάω για τα λι-
µάνια της Αλεξανδρούπολης, της Καβάλας, της Ηγουµενίτσας
και του Ηρακλείου. Μάλιστα, για το λιµάνι της Καβάλας έχει ανα-
κηρυχθεί προσωρινός ανάδοχος.

Η ορθότητα της πολιτικής µας επιλογής, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κρίνεται στην πράξη. Σας ανέφερα ότι πολύ µεγάλος
αριθµός ξένων επιχειρηµατικών οµίλων αλλά και εγχώριων εν-
διαφέρονται για την αξιοποίηση των λιµανιών µας. Αυτό το λέω,
γιατί η πράξη το αποδεικνύει -διότι ακούστηκαν διάφορα ευφυο-
λογήµατα και προτάσεις για το πώς θα πρέπει να αξιοποιήσουµε
τα περιφερειακά λιµάνια της χώρας µας- και η πράξη αποδει-
κνύει και δικαιώνει την ορθότητα των στρατηγικών µας επιλογών.

Σε σχέση τώρα µε το λιµάνι του Βόλου, το οποίο θα είναι το
επόµενο λιµάνι, κύριε Μπουκώρο, το οποίο θα αξιοποιηθεί, συµ-
φωνούµε όλοι ότι είναι ένα κοµβικής σηµασίας λιµάνι, ένα λιµάνι
που µπορεί να εξυπηρετήσει τις οικονοµικές δραστηριότητες, όχι
µόνο της ευρύτερης περιοχής αλλά και γενικότερα της χώρας
µας, στον εµπορικό τοµέα, στον τοµέα της κρουαζιέρας, του
yachting και του αλιευτικού τουρισµού. Ένα λιµάνι, λοιπόν, το
οποίο, κύριε Μπουκώρο, αυτό που µπορώ να σας διαβεβαιώσω
είναι ότι θα το αξιοποιήσουµε, πάντοτε, βέβαια, σε συνεργασία
µε το ΤΑΙΠΕΔ και σε αγαστή συνεργασία και συνεννόηση µε τους
τοπικούς φορείς αλλά και την τοπική αυτοδιοίκηση, όπως ακρι-
βώς κάναµε και µε το λιµάνι της Ηγουµενίτσας. Έχουµε, πλέον,
εµπειρία. Πρώτα και πάνω απ’ όλα, είναι προφανές ότι η οποι-
αδήποτε επένδυση θα πρέπει να έχει την αγαστή συνεργασία µε
την τοπική κοινωνία και έτσι θα πορευτούµε και για την αξιοποί-
ηση στο λιµάνι του Βόλου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επίσης σήµερα έχω να ενηµε-
ρώσω την ελληνική Αντιπροσωπεία για το εξής: Σήµερα άνοιξαν
και οι δεσµευτικές προσφορές για το λιµάνι της Ηγουµενίτσας.
Το µόνο που µπορώ να σας πω είναι ότι οι προσφορές κινούνται
πέρα από κάθε προσδοκία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προσφορές που δικαιώνουν τη στρατηγική επιλογή της Κυ-

βέρνησης Μητσοτάκη, επιλογές που κινούνται προς όφελος και
της εθνικής µας οικονοµίας αλλά και των τοπικών κοινωνιών.
Αυτή είναι, άλλωστε, η πολύ µεγάλη και ουσιαστική µας διαφορά
σε σχέση µε τον ΣΥΡΙΖΑ.

Στα πολλά λόγια του ΣΥΡΙΖΑ η Νέα Δηµοκρατία αντιτάσσει
συγκεκριµένα. Στην αβεβαιότητα του ΣΥΡΙΖΑ η Νέα Δηµοκρατία
αντιτάσσει σταθερότητα. Και βεβαίως, στον λαϊκισµό του ΣΥΡΙΖΑ
η Νέα Δηµοκρατία, ιδιαίτερα σε αυτές τις δύσκολες περιπτώσεις
για την παγκόσµια οικονοµία, αντιτάσσει υπευθυνότητα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ας δούµε τώρα τον χαρακτήρα
και τις ρυθµίσεις της τροποποίησης της σύµβασης παραχώρη-
σης του λιµανιού της Θεσσαλονίκης. Αυτό που επιτυγχάνει η
συγκεκριµένη τροποποίηση είναι η µεγιστοποίηση του οφέλους
για το ελληνικό δηµόσιο, τη Θεσσαλονίκη, τους κατοίκους της
και βεβαίως, για την τοπική και εθνική µας οικονοµία.

Μια συνοπτική αναφορά για το πού βρίσκεται σήµερα το λι-
µάνι, νοµίζω, είναι απαραίτητη, διότι πολλά ακούστηκαν µέσα σε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Α’ - 22 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19779



αυτή την Αίθουσα. Τελικά πέτυχε ή δεν πέτυχε η παραχώρηση;
Για να ξέρουµε και πού βρισκόµαστε, διαψεύδοντας ουσιαστικά
τις Κασσάνδρες που προβλέπουν καταστροφές µετά από κάθε
ανάλογη σύµβαση.

Έχουµε, λοιπόν, και λέµε: Ο κύκλος εργασιών του 2021 ανήλ-
θε σε 77,8 εκατοµµύρια ευρώ, όταν το 2017 ήταν στα 54,2 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Δηλαδή είχαµε άνοδο της τάξεως του 44%. Απο-
δόθηκαν συνολικοί φόροι ύψους 23,4 εκατοµµυρίων ευρώ στο
ελληνικό δηµόσιο από το 2018 µέχρι σήµερα. Το ποσό του τιµή-
µατος παραχώρησης που αποδόθηκε το 2021 υπερδιπλασιά-
στηκε, σε σχέση µε το 2017. Από 1,1 εκατοµµύριο ευρώ το 2017,
ανήλθε σε 2,8 εκατοµµύρια ευρώ το 2021.

Οι επενδύσεις µέχρι σήµερα έχουν ανέλθει σε 56 εκατοµµύρια
ευρώ, γιατί κάποιοι µας λένε ότι δεν γίνεται τίποτα στο λιµάνι της
Θεσσαλονίκης. Από αυτές 22,4 εκατοµµύρια ευρώ -σωστά, κύριε
συνάδελφε- αφορούν σε υποχρεωτικές επενδύσεις και 33,6 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε µη υποχρεωτικές επενδύσεις.

Τώρα σε σχέση µε τους εργαζοµένους, πάλι πολύς λόγος είχε
γίνει. Θυµάστε τι συζήτηση και τι αντιπαραθέσεις είχαµε ότι θα
απολυθούν όλοι οι εργαζόµενοι από τα λιµάνια.

Ο αριθµός των εργαζοµένων αυξήθηκε κατά 25%, από τριακό-
σια εβδοµήντα τρία το 2017 σε τετρακόσια εβδοµήντα οκτώ
άτοµα σήµερα. Αντί, λοιπόν, για απολύσεις και µείωση προσωπι-
κού, είχαµε σηµαντική αύξηση στον τοµέα των εργαζοµένων. Και
βέβαια στις εγκαταστάσεις, όπως ειπώθηκε και στην αρµόδια
επιτροπή της Βουλής, µέσω εργολάβων εργάζονται ακόµη δια-
κόσια πενήντα άτοµα. 

Έρχοµαι τώρα στην κρουαζιέρα. Εδώ επιτρέψτε µου να σηµει-
ώσω ότι µε τον πρώην Υπουργό Τουρισµού τον Χάρη Θεοχάρη
είχαµε εξαιρετική συνεργασία κατά τη διάρκεια της πανδηµίας.
Κάναµε εξαιρετική δουλειά µε τους πολύ µεγάλους οµίλους της
διεθνούς κρουαζιέρας. Ξέρετε, η αύξηση της κρουαζιέρας στην
Ελλάδα δεν είναι τυχαία. Συνεργαστήκαµε µε τον κ. Θεοχάρη και
τότε διευκολύναµε τις εταιρείες κρουαζιέρας και στον ελλιµενι-
σµό τους και στον εφοδιασµό τους και στον εµβολιασµό των πλη-
ρωµάτων. Με άλλα λόγια η χώρα µας διαχειρίστηκε µε πολύ
µεγάλη αποφασιστικότητα την πανδηµία και γι’ αυτό είδατε ότι
έχουµε µια πάρα πολύ σηµαντική αύξηση της κρουαζιέρας φέτος
και για τα επόµενα χρόνια. Και βεβαίως είµαστε η πρώτη χώρα
παγκοσµίως -και θέλω να σηµειώσω αυτό- όπου είχαµε έτοιµα
υγειονοµικά πρωτόκολλα στον χώρο της κρουαζιέρας. 

Εποµένως, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι καθόλου τυχαίο το ότι
η κρουαζιέρα αυτή την ώρα έχει πολύ εντυπωσιακά αποτελέ-
σµατα, αλλά και πολλές σηµαντικές προοπτικές κυρίως χάρη στη
συνεργασία που είχαµε µε τον πρώην Υπουργό Τουρισµού τον
κ. Θεοχάρη. 

Ο αριθµός, λοιπόν, των επιβατών αφίξεων κρουαζιερόπλοιων
για το λιµάνι της Θεσσαλονίκης τετραπλασιάστηκε. Το 2022 ανα-
µένεται να κλείσει µε αριθµό αφίξεων εξήντα κρουαζιερόπλοιων.
Θέλω να σηµειώσω εδώ ότι οι περισσότερες προσεγγίσεις είναι
προσεγγίσεις home port, δηλαδή εκκίνησης και ολοκλήρωσης
της κρουαζιέρας από το λιµάνι της Θεσσαλονίκης. Αυτό το λέω
διότι η Θεσσαλονίκη το γνωρίζετε ότι ποτέ δεν είχε κρουαζιέρα,
µε προφανή οφέλη για την τοπική οικονοµία και για την τοπική
κοινωνία. 

Τέλος, θα αναφερθώ σε κάτι που είναι πολύ σηµαντικό. Επί-
σης, ποτέ η Θεσσαλονίκη δεν είχε ακτοπλοΐα. Εννοώ ότι είχε ελά-
χιστη ακτοπλοΐα. Όµως, εµείς καταφέραµε και εγκαινιάσαµε και
δροµολογήσαµε νέες συνδέσεις µε τις Σποράδες, τις Κυκλάδες,
το Βορειοανατολικό Αιγαίο. Η ακτοπλοϊκή κίνηση έχει ως αποτέ-
λεσµα να αυξηθούν από σαράντα οκτώ χιλιάδες το 2017 σε
εξήντα πέντε χιλιάδες επιβάτες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα τώρα να δώσω περισ-
σότερα στοιχεία για τις τροποποιήσεις που προτείνουµε. Έχουµε
πρώτα απ’ όλα την παράταση της προθεσµίας υλοποίησης των
εργασιών στατικής αποκατάστασης του παλαιού τελωνειακού
σταθµού. Επαναλαµβάνω, γιατί πολύς λόγος ελέχθη για πολύ-
χρονες παρατάσεις: Είναι η µοναδική παράταση για την οποία
γίνεται λόγος στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Θέλω να καταλά-
βουµε όλοι ότι η υποχρεωτική επένδυση περιλαµβάνει µόνο -και
το επαναλαµβάνω- το έργο υλοποίησης της στατικής αποκατά-

στασης. Δεν υλοποιήθηκε µέχρι σήµερα, διότι είναι γεγονός και
αυτό είναι µια παγκόσµια πραγµατικότητα, ότι η πανδηµία ως
πραγµατική κατάσταση εκτάκτου ανάγκης έφερε ουσιώδεις επι-
πτώσεις όχι µόνο στην εξέλιξη της συγκεκριµένης επένδυσης,
αλλά και γενικότερα στην απρόσκοπτη δραστηριοποίηση της
παγκόσµιας και εγχώριας αγοράς και βεβαίως τη δραστηριοποί-
ηση της παγκόσµιας βιοµηχανίας και οικονοµικής δράσης. 

Στην τροποποίηση που προτείνουµε δεν περιλαµβάνεται µόνο
το έργο της στατικής αποκατάστασης, αλλά περιλαµβάνεται και
η αξιοποίηση. Εποµένως, θα είναι λειτουργικό πλέον το κτήριο,
αφού προσδιοριστούν οι χρήσεις του µετά από µελέτη η οποία
είναι ήδη σε εξέλιξη, µε προφανή οφέλη για τη Θεσσαλονίκη και
για τους επισκέπτες της Θεσσαλονίκης. Θα δηµιουργηθούν θέ-
σεις απασχόλησης και κατά τη διάρκεια της αποκατάστασης. Κυ-
ρίως, όµως, θα δηµιουργηθούν θέσεις απασχόλησης µετά την
ολοκλήρωση και τη λειτουργική αξιοποίηση του συγκεκριµένου
κτηρίου. 

Αξίζει δε να σηµειωθεί ότι όλα αυτά θα γίνουν -και αξίζει να ει-
πωθεί ότι αυτό- εντός της πρώτης υποχρεωτικής επενδυτικής πε-
ριόδου, σε προθεσµίες που ορίζονται ρητά από τη σύµβαση
παραχώρησης. Τώρα κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στην
αρµόδια επιτροπή, αλλά και σήµερα στην Ολοµέλεια, ακούστη-
καν από Βουλευτές, κυρίως του ΣΥΡΙΖΑ, ενστάσεις σχετικά µε
την επιβολή των ποινικών ρητρών για τη µη έγκαιρη υλοποίηση
της συγκεκριµένης επένδυσης. Θα ήθελα να επαναλάβω και να
τονίσω ότι το αίτηµα της «ΟΛΘ Α.Ε.» για την παράταση υποβλή-
θηκε 17-6-2021. 

Σας ανέφερα και στην επιτροπή ότι το Υπουργείο µας εξέτασε
ενδελεχώς το συγκεκριµένο αίτηµα, γιατί επιθυµούσαµε να διευ-
κρινίσουµε στον µεγαλύτερο δυνατό βαθµό τον σκοπό, αλλά και
τα οφέλη της µετάπτωσης της συγκεκριµένης επένδυσης από
µία απλή αποκατάσταση στατική αποκατάσταση σε µια ολοκλη-
ρωµένη και ορθολογική αξιοποίηση του κτηρίου. Τώρα η ουσια-
στική έγκριση του αιτήµατος ουσιαστικά πραγµατοποιήθηκε στις
4-7-2022 µε την υπογραφή της τροποποίησης της σύµβασης πα-
ραχώρησης, δηλαδή λίγους µήνες µετά το πέρας της προθε-
σµίας υλοποίησης της αρχικής επένδυσης. 

Γίνεται, λοιπόν, απολύτως κατανοητό ότι τυχόν υλοποίηση των
έργων αποκατάστασης χωρίς την εικόνα του τρόπου αξιοποί-
ησης του συγκεκριµένου κτηρίου, µαθηµατικά θα οδηγούσε σε
διπλά κόστη, επιπλέον λειτουργικούς περιορισµούς και περαι-
τέρω χρονικές καθυστερήσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς είµαστε αυτοί που δια-
σφαλίζουµε τα συµφέροντα του ελληνικού δηµοσίου, γιατί τα
συµφέροντα του ελληνικού δηµοσίου δεν διασφαλίζονται µε αµ-
φίβολης κατάληξης δικαστικές διαµάχες που κρατούν πολλά
χρόνια και παγώνουν την εξέλιξη των επενδύσεων. Τα συµφέ-
ροντα του ελληνικού δηµοσίου διασφαλίζονται µε νόµιµες κινή-
σεις που επιτρέπουν την εξέλιξη των επενδύσεων και µάλιστα µε
διευρυµένο όφελος για την εθνική οικονοµία και τις τοπικές κοι-
νωνίες. 

Επίσης, ήθελα να αναφέρω κάτι ακόµη, επειδή πολύς λόγος
έγινε για το ποια θα είναι η µελλοντική αξιοποίηση του συγκεκρι-
µένου κτηρίου και αν θα έρθει σε ανταγωνισµό µε τις επιχειρή-
σεις της πόλεως. 

Κύριε συνάδελφε, κύριε Μιχαηλίδη, εσείς το αναφέρατε και να
το πείτε, παρακαλώ, στην κ. Ξενογιαννακοπούλου, ότι το θέµα
για το τελωνείο, το αν θα γίνει εµπορικό κέντρο ή όχι, το λύνει η
σύµβαση παραχώρησης. 

Λέει, λοιπόν, η σύµβαση παραχώρησης ότι οι χρήσεις που θα
γίνουν δεν µπορεί να είναι ανταγωνιστικές της πόλεως, άρθρο 4
παρ. 4δ, άρθρο 3 παρ. 5δ. Επίσης, και η στρατηγική µελέτη πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων προφανώς θα γίνει δηµόσια διαβού-
λευση. Εποµένως όλα θα γίνουν στο φως. Δεν έχουµε να φοβη-
θούµε απολύτως τίποτα. 

Και επειδή µιλήσατε και για διαφυγόντα κέρδη για το θέµα του
τελωνείου, να σας πω, κύριε συνάδελφε, ότι διαφυγόντα κέρδη
θα είχαµε εάν και εφόσον στη σύµβαση παραχώρησης στις υπο-
χρεωτικές επενδύσεις προβλεπόταν η αξιοποίηση του κτηρίου.
Τώρα τι διαφυγόντα κέρδη έχουµε; Νοµίζω είναι προσχηµατικό
αυτό το ερώτηµα. 
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Το δεύτερο σκέλος της τροποποίησης της σύµβασης παρα-
χώρησης έγκειται ουσιαστικά στην αναπροσαρµογή των διαστά-
σεων της επέκτασης της λιµενικής υποδοµής του προβλήτα 6 µε
αύξηση του επιδόµατος και παράλληλη διατήρηση -εδώ έχει ση-
µασία- του συνολικού εµβαδού της επέκτασης, ώστε να µπορούν
να καλύψουν ανάγκες και να µπορούν να εξυπηρετούν περισσό-
τερα και µεγαλύτερης χωρητικότητας πλοία µεταφοράς εµπο-
ρευµατοκιβωτίων, µιας και γνωρίζετε πολύ καλά ότι στη ναυτι-
λιακή αγορά και στον χώρο των λιµενικών υπηρεσιών συνεχώς
εξελίσσονται οι διαδικασίες.

Στην τροποποίηση, λοιπόν, προβλέπεται µήκος τουλάχιστον
πεντακόσια δεκατρία µέτρα και το πλάτος µειώνεται στα διακό-
σια πενήντα οκτώ µέτρα τουλάχιστον, γεγονός το οποίο βέβαια
συντελείται ουσιαστικά στη διατήρηση του ίδιου εµβαδού: εκα-
τόν τριάντα δύο χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα. 

Εποµένως, οι λόγοι που ζητείται η συγκεκριµένη τροποποίηση
αφορούν στην κατασκευή όσο το δυνατόν µεγαλύτερου µήκους
κρηπίδωµα που θα επιτρέψει την εξυπηρέτηση µεγαλύτερων και
περισσότερων πλοίων, αντίστοιχα. Θα επιτρέψει τη µεγιστοποί-
ηση του λειτουργικού οφέλους µε την µεγιστοποίηση της από-
δοσης της λειτουργικότητας. Αυτό θα επιτρέψει την εξυπηρέ-
τηση µεγαλύτερων και περισσότερων πλοίων αντίστοιχα, τη µε-
γιστοποίηση του λειτουργικού οφέλους µε τη µεγιστοποίηση της
απόδοσης της λειτουργικότητας, τη µείωση του κόστους µε ταυ-
τόχρονη βελτιστοποίηση της δυναµικότητας, την εξυπηρέτηση
των ultra large containers vessels και την καλύτερη δυναµικότητα
στοιβασίας και αποδοτικής διαχείρισης εµπορευµατοκιβωτίων.
Και, βέβαια, υπάρχουν πολλά άλλα και σηµαντικά οφέλη, τα
οποία έχουν αναλυθεί στη µελέτη, η οποία έχει εκπονηθεί από
την «DELOITTE». 

Συµπερασµατικά, λοιπόν, µε αυτή την αναδιάταξη του προ-
βλήτα 6 το λιµάνι της Θεσσαλονίκης θα µπορέσει να γίνει αντα-
γωνιστικό, επαναλαµβάνω όχι µόνο στην ευρύτερη περιοχή των
Βαλκανίων, αλλά ανταγωνιστικό στον παγκόσµιο χάρτη των θα-
λασσίων µεταφορών κυρίως µέσω της ανταπόκρισής του στην
κυρίαρχη τάση που επικρατεί στην παγκόσµια διακίνηση εµπο-
ρευµατοκιβωτίων. 

Τέλος, µε το τρίτο µέρος της τροποποιούµενης σύµβασης επι-
διώκεται η παραµονή στις υποχρεωτικές επενδύσεις της αγοράς
πέντε µηχανηµάτων µεταφοράς και στοιβασίας εµπορευµατοκι-
βωτίων αξίας 4 εκατοµµυρίων ευρώ, των οποίων η παραγγελία
πραγµατοποιήθηκε για λόγους προφανώς λειτουργικούς πριν
την υπογραφή της σύµβασης µε τον ανεξάρτητο µηχανικό και η
οριστική παραλαβή αυτών έγινε µετά την υπογραφή της εν λόγω
σύµβασης και την υλοποίηση ενάρξεως κατά παρέκκλιση, βέ-
βαια, της διαδικασίας που προβλέπει η σύµβαση παραχώρησης

λόγω του επείγοντος χαρακτήρα. 
Σαφώς, βέβαια, οφείλω να τονίσω µε σεβασµό στην ιδιότητα

του ανεξάρτητου µηχανικού ότι η υπ’ όψιν προµήθεια είναι προ-
φανές ότι θα ολοκληρωθεί και νοµότυπα υπό τη ρητή προϋπό-
θεση -επαναλαµβάνω- ότι ο εκ των υστέρων έλεγχος του ανεξάρ-
τητου µηχανικού θα πιστοποιήσει ότι ο φάκελος τεκµηρίωσης και
εν γένει η προµήθεια των συγκεκριµένων µηχανηµάτων συνάδει
µε τις απαιτήσεις του συγκεκριµένου άρθρου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας η τροποποί-
ηση της σύµβασης παραχώρησης σε τρία τεχνικά ζητήµατα και
αυξάνει τις δυνατότητες του λιµανιού και διευρύνει τις προοπτι-
κές του, µε αποτέλεσµα, βέβαια, περισσότερα και µεγαλύτερα
οφέλη για τη Θεσσαλονίκη, τη βόρεια Ελλάδα, την τοπική κοινω-
νία, την οικονοµία της πόλης, της περιοχής, το ελληνικό δηµόσιο,
αλλά και την εθνική µας οικονοµία. Ελπίζω, πραγµατικά ελπίζω
ότι θα προσυπογράψετε και θα είστε συµµέτοχοι στη θετική αυτή
προοπτική.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρ-
θρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής: «Κύρωση Συµφωνίας Τροποποίησης της από
2.2.2018 Σύµβασης Παραχώρησης σχετικά µε τη χρήση και την
εκµετάλλευση ορισµένων χώρων και περιουσιακών στοιχείων
εντός του Λιµένος Θεσσαλονίκης µεταξύ του Ελληνικού Δηµο-
σίου και της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία “ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ
ΛΙΜΕΝΟΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ Α.Ε.”». 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει τέσσερα
πεδία, την αρχή, το πρώτο άρθρο, το ακροτελεύτιο άρθρο,
καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Α’ - 22 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19781



Κύρωση Συµφωνίας Τροποποίησης της από 2.2.2018 Σύµβα-
σης Παραχώρησης...µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της

ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΛΙΜΕΝΟΣ
ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ Α.Ε.

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο πρώτο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής: «Κύ-
ρωση Συµφωνίας Τροποποίησης της από 2.2.2018 Σύµβασης Πα-
ραχώρησης σχετικά µε τη χρήση και την εκµετάλλευση ορισµέ-
νων χώρων και περιουσιακών στοιχείων εντός του Λιµένος Θεσ-
σαλονίκης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της ανώνυµης
εταιρείας µε την επωνυµία «ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΛΙΜΕΝΟΣ ΘΕΣΣΑΛΟ-
ΝΙΚΗΣ Α.Ε.»» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση,
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση Συµφωνίας Τροποποίησης της από 2.2.2018 Σύµ-
βασης Παραχώρησης σχετικά µε τη χρήση και την εκµετάλ-
λευση ορισµέ- νων χώρων και περιουσιακών στοιχείων εντός
του Λιµένος Θεσσαλονίκης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και
της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΛΙΜΕ-
ΝΟΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ Α.Ε.

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

Άρθρο Πρώτο Κύρωση Συµφωνίας Τροποποίησης της από
2.2.2018 Σύµβασης Παραχώρησης σχετικά µε τη χρήση και την
εκµετάλλευση ορισµένων χώρων και περιουσιακών στοιχείων
εντός του Λιµένος Θεσσαλονίκης µεταξύ του Ελληνικού Δηµο-
σίου και της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ
ΛΙΜΕΝΟΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ Α.Ε.»

Άρθρο Δεύτερο Έναρξη ισχύος

Άρθρο Πρώτο

Κύρωση Συµφωνίας Τροποποίησης της από 2.2.2018 Σύµ-
βασης Παραχώρησης σχετικά µε τη χρήση και την εκµετάλ-
λευση ορισµένων χώρων και περιουσιακών στοιχείων εντός
του Λιµένος Θεσσαλονίκης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου
και της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ

ΛΙΜΕΝΟΣ 
ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ Α.Ε.»

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η από 4.7.2022 Συµφωνία
Τροποποίησης της από 2.2.2018 Σύµβασης Παραχώρησης, που
τιτλοφορείται ως «Σύµβαση παραχώρησης σχετικά µε τη χρήση
και την εκµετάλλευση ορισµένων χώρων και περιουσιακών στοι-
χείων εντός του Λιµένος Θεσσαλονίκης», που υπεγράφη µεταξύ
του Ελληνικού Δηµοσίου, εκπροσωπούµενου από τον Υπουργό
Οικονοµικών και τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής και της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «Οργανισµός
Λιµένος Θεσσαλονίκης Ανώνυµη Εταιρεία», της οποίας το κεί-
µενο στην ελληνική γλώσσα έχει ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,                           2022

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ             2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ 
ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ 

3. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΚΑΙ        4. ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΚΑΙ 
ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ 

5. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

6. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της ση-
µερινής συνεδρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο του
παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 14.56’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 23 Σεπτεµβρίου 2022 και ώρα 10.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζή-
τηση επικαίρων ερωτήσεων.

19786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


